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برای کاهش ترافیک از تلویزیون استفاده کنید
تبریــک عــرض می کنیــم خدمت مســئولان عزیز صداوســیما که به گفتۀ خودشــان ۷۲ درصد 
بیننــده دارنــد! البتــه ناگفتــه هم پیدا بود که با ایــن حجم از برنامه های جــذاب، بینندگان تلویزیون 
بســیار زیادنــد. مــا کــه فکــر می کنیم مســئولان صداوســیما شکســت نفســی می کنند و آمــار از این 
هــم بالاتــر اســت. حتــی بــه نظرمان می تواننــد از جذابیــت تلویزیون بــرای کاهش ترافیــک تهران و 
ســایر شــهرها اســتفاده کنند. مثلاً یک سری برنامه های جذاب خود را در ساعات پرترافیک بگذارند، 
خواهید دید که یک هو شهر خلوت می شود و همگی  هر کاری دارند به بعد موکول می کنند و فقط 

پای تلویزیون می نشینند!

»لولی ملول«

سازمان آگهی های  روزنامه  عصراقتصاد 
86096245 - 09123906054

همین صفحه

تعداد جلسات اینترنتی  برای کسب و کارها هر 
روز بیشــتر شــده  و لذا باید توجه داشــت که این قرار 

ملاقاتها دارای چه ویژگی های خاصی هستند

یادداشت

 6 استراتژی برای مکالمات و 
جلسات موثرتر

 مسعود شریعت زاده  - مدیر مسئول

همین صفحه

»شــاغلان غیررســمی ۶۰ درصــد اشــتغال ایــران 
از خــواب  کــه صبــح  فــردی  هــر  احتمــالاً  دارنــد.«  را 

برمی خیزد، 

یادداشت

همه چیز کاملاً طبیعی است

راضیه حسینی

همین صفحه

مقــام انتظامــی چنــدی پیــش گفتــه بــود: تولید 
و توزیــع چاقــو بایــد قانون مند شــود تــا جرائم کاهش 

یابد...جراید

یادداشت

ارتباط چاقو با جرم و بیکاری!

دکتر حمزه رضایی

ادامه از همین صفحه
فرمایش مقام انتظامی کاملاً حساب شده و 
منطقی اســت. باور بفرمائید عامل اصلی فســاد و 
ناهنجاری های اجتماعی و  غیر اجتماعی، اقتصادی 
و غیــر اقتصــادی، همــه و همــه زیــر ســر همیــن 

چاقوست!
اگــر بگویم ام الفســاد تمام قــرون و اعصار همین چاقــوی کذایی بوده 

است، سخنی به گزاف نگفته ام! 
اگرچه مقام محترم انتظامی به حق بر قانونمند نمودن تولید انواع چاقو 
تاکید فرموده اند، ولی به نظر می رسد اگر مسئولان ترتیبی بدهند که ذات و 
ذریّه و دودمان چاقو بر باد برود، واقعاً در حقِّ  ملُک و ملتّ پدری فرموده اند!

التفات بفرمایید در حال حاضر که مردم ما هیچ دغدغه و مشکلی ندارند 
و تمام گرفتاری ها و معضلات اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی، ارضی و سماوی 
و حتیّ فردای آخرت شان کلهّم اجمعین توسط مسئولین حل و فصل شده 

است، چه نیازی به داشتن چاقو دارند؟
خوب معلوم است که چنین وسیله برُنده ای ان هم در دست مرفهّ هان 

بی دردی مانند ملتّ ما می شود همان دادن تیغ در کف زنگی مست و راهزنی 
که مولانا به آن اشاره کرده است!

اظهــر من الشّــمس اســت ملتّی که هیــچ درد و مرضی نــدارد و زندگی 
اش تمام گلُ و بلبل و توام با اســایش و ارامش اســت، معلوم اســت که اگر 
چاقویی دســتش بیفتد برای بازی و تفریح هم که شــده، دســت به کارهایی 

می زند که نباید بزند!
و در عین بی دردی و شکم سیری، و فقط برای سرگرمی و بازی، انواع و 

اقسام جرم و جنایت و دزدی را مرتکب شود! 
چقدر خوب می شد دولت بخشنامه ای صادر می کرد که ملتّ به جای 
استفاده از چاقو از سنگ تیز استفاده کنند، همان سنگی که آدمیان نخستین 
در همه ابعاد زندگی از آن استفاده می کردند و هیچ جرم و جنایتی هم از آنها 

گزارش نشده است!
 اصــلا چــه کاری اســت بــا این همه بیکار برای بریدن از چاقو اســتفاده 
کرد؟ می توان با حذف چاقو کلی ادم را برای جر دادن با سنگ  به جای بریدن 
استخدام کرد و همه ما می دانیم  که به دلیل رابطه مستقیم بیکاری و جرم، با 

سرکار رفتن بیکاران دندان دار جرائم هم کم می شود!

عصراقتصــاد: رئیــس کمیســیون انرژی اتــاق بازرگانی ایران با اشــاره 
بــه اینکــه پتروشــیمی ها در حــوزه کاهــش انتشــار کربــن ۴ میلیــارد دلار 
ســرمایه گذاری کرده انــد، عنــوان کرد که باید بــه این موارد و برندســازی در 

حوزه بهینه سازی مصرف انرژی توجه بیشتری شود.
آرش نجفــی صبــح در ســومین کنفرانس و نمایشــگاه بین المللی 
بهینه ســازی مصــرف و بهــره وری انــرژی ایــران بــا بیــان اینکــه موضــوع 
بــه  در همــه حوزه هــا  بایــد  بــازده  افزایــش  و  بهــره وری  بهینه ســازی، 
مهم ترین هدف تبدیل شــود، گفت: با توجه به اینکه تفکر بهینه ســازی 

با تفکر تولید پیگیری می شود اتفاق های خوبی در این زمینه نمی افتد.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه بــا توجــه بــه برنامــه هفتــم توســعه قرار اســت 
ســازمان بهینه ســازی و مدیریت راهبردی انرژی تأســیس شــود، افزود: 
قوانین وضع شده در این بخش با توجه به گذشت زمان کارایی نداشته 
اســت.رئیس کمیســیون انرژی اتاق بازرگانی ایران بــا بیان اینکه بخش 
بهینه ســازی یــک گام جلوتــر از مهندســی متعــارف اســت، بیــان کــرد: 
بهینه ســازی تنهــا کاهــش مصــرف گاز، بنزین و برق نیســت، بلکه همه 

ساختارهای کشور باید بهینه شود.

ادامه از همین صفحه
صبحانــه  هــم  بعــد  و  مــی رود  دستشــویی 
می خــورد را می تــوان جزو آمار شــاغلین به حســاب 
آورد! البتــه خیلی مهم اســت که فــرد مورد نظر چه 
ساعتی از خواب بیدار شده باشد. می توانیم بگوییم 
هــر کســی که قبل از ســاعت یــازده صبــح از خواب 
برخیــزد ایــن شــانس را دارد کــه از لیســت بیکارهــا خارج شــده و به شــاغلین 
بپیونــدد. همین فرد اگر شــب ها دیرتر از ســاعت دو به تختخــواب برود، حتی 
می تواند جزو افرادی باشــد که دو شــغل را هم زمان دارند، هم صبح بیداری، 

هم شب بیداری!
شــاید بگویید پس حقوق و مزایای فرد مورد نظر چه می شــود؟ معلوم 
اســت. بیمه در کشــور ما پیشرفت بســیار خوبی داشته است و در حال حاضر 
همــۀ افــراد می تواننــد خودشــان را بیمــه کننــد. در ایــن صورت سی ســال بعد 
می تواننــد حقــوق بازنشســتگی بگیرند؛ و بازنشســتگی یعنــی از کاری فراغت 
یافتــن، پــس نتیجــه می گیریم ایــن افراد همگی شــاغل بوده اند، ولــی آن قدر 

نامحسوس که خودشان هم هیچ وقت نفهمیدند چطور؟ 
اصــلاً چــه اهمیتــی دارد که چطور، چگونــه و چرا؟ بالاخــره درهرصورت، 
هم افراد زیادی شاغل به حساب می آیند و هم مسئولان با خیال راحت اعلام 
می کنند نرخ بیکاری را کاهش داده اند.  چندین سال بعد همین افراد، پس از 
بازنشستگی به پارک ها می روند و در دورهمی های پیرمردها و پیرزن ها شرکت 
می کننــد. شــطرنج بازی می کننــد و دور هم از خاطرات روزگاری که ســخت  کار 
می کردنــد می گوینــد؛ اما بعضی هیچ چیز از آن دوران به خاطر نمی آورند، ولی 
جای نگرانی نیست. دوستان شان به آنها دلداری می دهند، می گویند به خاطر 
کهولــت ســن اســت و این فراموشــی طبیعی اســت! اما آنها فقــط روزهایی را 
بــه یــاد می آورنــد کــه دربه در دنبال کار می گشــتند و به در بســته  می خوردند. 
دوستان شان باز هم می گویند جای نگرانی نیست. گاهی مغز فقط بخشی از 

خاطرات را پاک می کند. این هم طبیعی است.
در واقــع همــه چیز طبیعی اســت. این کــه معنی یــک واژه تغییر کند تا 
مسئولان احساس موفقیت کنند، این که آمار بیکاری و مشغول به کار بودن، 
هر دو، روزبه روز بیشتر شود. شرکت ها به خاطر نبود بودجه و امکانات کارکنان 
خــود را اخــراج کننــد، ولــی باز هــم آمار افراد شــاغل درخشــان تر از قبل جلوه 
کند، کاملاً طبیعی است. اصلاً همۀ کشورهای دنیا همین طور آمار می دهند.  

ادامه از همین صفحه
 و چگونــه مــی توان از زمان بهره بیشــتری 
بــرد و مزایــای ایــن نــوع جلســات را بــه حداکثــر 

رساند. 
اگرچه جلسات آنلاین یا مجازی می توانند 
راحت باشــند، اما می توانند باعث شــوند شرکت 
کنندگان جدی تر شــوند، زیرا ممکن اســت منجر به از دســت دادن علاقه 
و تمرکــز شــوند. وقتــی حواس مردم پرت می شــود، تمرکزمان را در جلســه 
از دســت می دهیــم و در نتیجــه  بــه زمان بیشــتری بــرای تکــرار آنچه گفته 
شــده و یا مفهومی که می خواهیم انتقال بدهیم؛ نیازاســت. طبق بررسی 
های بین المللی  ۴۷ درصد از زمانی که برای جلســات اختصاص داده می 
شود؛ تلف می شود و اکنون به نظر می رسد که وضعیت جلسات در حال 
بدتر شــدن اســت، زیرا طبق نظرســنجی انجام شــده با تعدادی از مدیران 
ارشــد، که در رســانه بین المللی روانشناســی امروز منتشر شده  ۷1 درصد 
از آنها گزارش داده اند که جلسات فاقد بهره وری و اثربخشی است و این 
نه تنها بد اســت، بلکه یک وخامت محســوس اســت. اما ریشــه مشکل در 
این نوع جلســات کجاســت؟  روانشــناس دکتر رایلی نادلر، راهبردهایی را 
برای مکالمات و جلســات موثرتر بررســی کرده که ســعی می کنیم  تیتروار 

به آنها بپردازیم:  
 1- اهداف روشنی تعیین کنید

قبــل از جلســه، اهــداف و نتایج مورد نظــر را به وضوح تعریف کنید. 
ایــن بــه شــرکت کنندگان کمــک می کند متمرکــز بماننــد و اطمینان حاصل 
شــود کــه جلســه در مســیر خــود باقــی مــی مانــد.  این اهــداف کــه قبل از 
جلســه از طریق یک دســتور کار دقیق به شرکت کنندگان ارائه شده است، 
راهنمایــی مــی کند و از درک کامل دلیل جلســه اطمینان حاصل می کند و 

لذا منجر به آمادگی کامل و سازنده می شود. 
2- دستور کار را از قبل تنظیم کنید

چه شرکت کنندگان جلسه در یک ساختمان باشند و چه در سراسر 
جهان پخش شــده باشــند، مهم اســت که همه آنها از جزئیات جلسه آگاه 
باشند. اگرچه ممکن است برنامه های رسمی مانند گذشته مورد استفاده 
قرار نگیرند، شــما باید دوباره این ســنت را احیا کنید. موضوعات جلســه را 
در بدنه تقویم قرار دهید، با مدعوین جلسه تماس بگیرید یا قبل از جلسه 

سندی را ایمیل کنید.
 3- ذینفعان کلیدی را در گیر کنید

حتی بهترین جلسه برنامه ریزی شده ممکن است بدون چهره های 
کلیدی که قرار بود در آنجا حضور داشــته باشــند، مســیر خود را از دســت 
بدهــد. بــرای اطمینان از موفقیت جلســه خود، برقراری ارتباط مســتقیم با 
افــراد کلیــدی در بحــث و اطمینان از حضور و مشــارکت آنها در گفتگو را در 

اولویت قرار دهید. 
4- زمان را به طور موثر مدیریت کنید

 در دنیای پر ســرعت امروز، مدیریت موثر زمان برای برگزاری جلســات 
موثر و ســازنده بســیار مهم اســت. مدیریت زمان به ما این امکان را می دهد 
که از منابع محدود خود نهایت اســتفاده را ببریم و اطمینان حاصل کنیم که 

جلسات متمرکز، موثر و به اهداف مورد نظر خود می رسند. 
5- حواس پرتی را به حداقل برسانید

در عصر دیجیتال امروزی، حواس پرتی ها به راحتی می توانند جلسه 
را از مســیر خارج کنند. شــرکت کنندگان را تشــویق کنید تا با کنار گذاشــتن 
تلفن ها یا لپ تاپ هایشــان، حواس پرتی را به حداقل برســانند، مگر اینکه 
برای جلسه ضروری باشد. این به حفظ تمرکز و بهره وری کمک می کند. 

6- ارائه نظرات و مشاهدات
 زمانــی کــه یک کارمند به موفقیت می رســد، یــک مدیر باید فرصت 
هایــی بــرای ارائــه بازخورد پیدا کند تا آن را تشــخیص دهــد و تقویت کند؟ 
اســتفاده از کلمه "زیرا" پس از تایید شــخصی شــما را مجبور می کند که در 
مورد رفتار مثبت خود دقیق باشــید. به عنوان مثال: شــما در جلســه خوب 
عمل کردید زیرا پاســخ های شــما صحیح بود، دیگران را تشویق به صحبت 

کردید و ویژگی های مدیریتی خود را نشان دادید.
اطلاعــات  یــا  یادداشــت ها  جلســه،  از  قبــل  کــه  نبریــد  یــاد  از 
پیش زمینــه ای را کــه ممکــن اســت اســتفاده کنیــد و همچنیــن هرگونــه 
ســؤالی را جمــع آوری کنیــد زیــرا هنگامــی کــه فهرســت یــا مجموعــه ای 
از نــکات را تهیــه مــی کنیــد، فشــار کمتــری بــر شــما وارد مــی شــود تــا بــه 
ســؤالات فــوری فکــر کنیــد، بنابراین مــی توانید بهبحث مســلط تر باشــید. 
شــما می توانید هر ســوالی را که دارید در دســتور کار بنویســید یا ســندی 
 از یادداشــت هــای خــود را قبــل از جلســه بــا اهــداف اولیــه و ایــده هــای 

مهم تهیه کنید.

ارتباط چاقو با جرم و بیکاری!

دکتر حمزه رضایی

سرمایه گذاری ۴ میلیارد دلاری پتروشیمی ها برای کاهش انتشار کربن

همه چیز کاملاً طبیعی است

راضیه حسینی

 6 استراتژی برای مکالمات و جلسات موثرتر

 مسعود شریعت زاده  - مدیر مسئول
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دوست ارجمند جناب آقای دکتر اکبر نعمت اللهی
در غم از دست دادن عزیزان به سوگ نشستن صبری میخواهد 
عظیم  برای شما و خانواده محترمتان صبر و شکیبایی و برای 
آن عزیز در گذشته غفران و رحمت واسعه الهی را خواستارم

 مسعود شریعت زاده  
مدیر مسئول روزنامه عصر اقتصاد
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تورم منفی در چین وخیم تر شد
قیمــت   کاهــش  و  مصرف کننــده  قیمت هــای  ضعــف 
محصــولات در کارخانه هــا مشــکلات تــورم منفــی چیــن در مــاه 

سپتامبر را بیشتر کرد.
بر اســاس داده های اداره ملی آمار چین در روز یکشــنبه، 
قیمت مصرف کننده اصلی در ســپتامبر ۰٫1 درصد افزایش یافته 
اســت کــه پایین تریــن رقــم از فوریــه ۲۰۲1 بــه شــمار مــی رود، 
درحالی کــه تــورم تولیدکننــدگان بــرای بیســت و چهارمیــن مــاه 

متوالی کاهش یافت.
در ایــن ماه، تورم تولیدکننده ۲٫۸ درصد نســبت به مدت 
مشــابه ســال قبل کاهش یافته که اندکی بیشتر از کاهش ۲٫۶ 
درصدی پیش بینی شده توسط اقتصاددانان بوده است. شاخص 
قیمت مصرف کننده در چین نســبت به ســال گذشــته تنها ۰٫۴ 
درصــد افزایش یافتــه اســت، و ایــن جهــش هــم تنها به واســطه 

جهش قیمت سبزی های تازه به بالای صفر رسیده است.
تورم کلی مواد غذایی در سپتامبر نسبت به سال گذشته 
۳٫۳ درصــد افزایش یافتــه اســت، درحالی کــه قیمت ســبزی ها 
تــازه پــس از افزایــش ۲1٫۸ درصــدی در مــاه اگوســت، ۲۲٫۹ 
درصــد افزایــش یافــت و تورم را ۰٫۴۸ واحــد درصد افزایش داد. 
آب وهــوای نامناســب و تقاضــای فصلــی در آســتانه تعطیــلات 
یک هفته ای در چین احتمالاً دلیل اصلی افزایش قیمت میوه ها 

و سبزی ها بوده است.
ایــن ارقام نشــان دهنده ضعف تقاضای داخلی اســت، در 
شــرایطی کــه سیاســت گذاران در اواخر ســپتامبر مجموعه ای از 
اقدامات محرک اقتصادی را برای احیای اقتصاد را آغاز کرده اند. 
چیــن بــا طولانی ترین دوره تورم منفــی از دهه 1۹۹۰ تاکنون، با 
مقیــاس وســیعی از کاهش قیمت هــا در کل اقتصــاد برای پنج 
فصل متوالی تا ژوئن مواجه شــده اســت، روندی که احتمالاً تا 

سپتامبر ادامه داشته است.
پکن از اواخر ســپتامبر نرخ بهــره را کاهش داده و حمایت 
از امــلاک و بازارهــای ســهام را افزایــش داده اســت. روز شــنبه، 
وزارت دارایــی وعده کمک بیشــتر به بخش امــلاک و دولت های 
محلــی بدهــکار را داد. بــه گفتــه اقتصاددانــان تــورم کلــی هنوز 
به طور قابل توجهی کمتر از هدف سیاست گذاری است و تقاضا 
همچنان ضعیف اســت. اما با اجرای مؤثر سیاست های موجود 
و اجــرای اقدامــات جدیــد، انتظــار می رود که اعتمــاد و انتظارات 
مصرف کننده و تولیدکننده به طور مؤثر با بهبود تدریجی تقاضای 

بازار افزایش یابد.
مصــرف ضعیــف و افزایــش ســریع تولیــد منجر بــه جنگ 
قیمتــی شــدید در بخش های مختلف ازجملــه خودروهای برقی 
و انــرژی خورشــیدی شــده اســت. قیمــت تســهیلات تجهیــزات 
حمل ونقــل ازجملــه خــودرو ۵٫۳ درصــد کاهش یافتــه اســت 
درحالی کــه خودروســازان شــاهد کاهــش ۲٫۳ درصــدی قیمــت 

فروش خود بودند.
کاهــش قیمت هــا نشــانه بــدی بــرای اقتصاد اســت. تورم 
می توانــد با کاهش هزینه ها و ســرمایه گذاری به یک دور باطل 
منجر شــود که به نوبه خود منجر به رشــد اقتصادی ضعیف تر و 

افزایش بیکاری می شود.

وضعیت وخیم فقر در ۲6 کشور جهان
بانک جهانی اعلام کرد ۲۶ کشور فقیر در بدترین وضعیت 

مالی قرار گرفتند.
۲۶ کشــور فقیــر جهــان که خانــه ۴۰ درصد از مــردم فقیر 
هســتند، بیش از هر زمان دیگری بدهکار شــدند و این مورد از 
ســال ۲۰۰۶ بی ســابقه بوده و به طور فزاینده ای آنان را در برابر 

بلایای طبیعی و سایر شوک ها آسیب پذیر کرده است.
نتایــج ایــن گــزارش بانــک جهانی نشــان می دهــد در حال 
حاضر این اقتصادها به طور متوسط  فقیرتر از آستانه همه گیری 
کووید-1۹ شــدند، حتی در شــرایطی که بقیه جهان تا حد زیادی 
از پیامدهای همه گیری کووید-1۹ بهبود یافته و مسیر رشد خود 

را از سر گرفته است.
ایــن گــزارش که یــک هفته قبــل از برگزاری نشســت های 
ســالانه بانــک جهانــی و صنــدوق بین المللــی پول در واشــنگتن 
منتشــر شــد، شکســت بزرگ در تلاش هــای بانک جهانــی برای 
ریشــه کن کــردن فقــر شــدید را تاییــد می کنــد و بــر تلاش هــای 
انجمن توسعه بین الملل )IDA( بانک جهانی در سال جاری برای 
جمع آوری 1۰۰ میلیارد دلار برای تکمیل صندوق مالی خود برای 

فقیرترین اقشار جهان تاکید می کند.
بانــک جهانــی اعــلام کــرد ۲۶ اقتصــاد فقیــر مــورد ارزیابی 
کــه درآمد ســرانه ســالانه آنها کمتــر از 11۴۵ دلار اســت، به طور 
فزاینده ای به کمک های مالی انجمن توسعه بین الملل و وام ها 
بــا نرخ بهره نزدیک به صفر وابســته هســتند، زیــرا تامین مالی 
بازار تا حد زیادی از بین رفته است و متوسط  نسبت بدهی آنها 
به تولید ناخالص داخلی ۷۲ درصد شــده که در بالاترین میزان 
خود طی 1۸ سال گذشته است و نیمی از این گروه یا در مشکل 

بدهی یا در معرض خطر بدهی بالا قرار دارند.
بیشــتر کشورهای مورد مطالعه در جنوب صحرای آفریقا، 
از اتیوپی گرفته تا چاد و کنگو هســتند، اما این فهرســت شــامل 

افغانستان و یمن نیز می شود.
در این گزارش آمده اســت که دو ســوم از ۲۶ کشــور فقیر 
یا در درگیری های مسلحانه هستند یا به دلیل شکنندگی نهادی 
و اجتماعی که مانع از سرمایه گذاری خارجی و تقریبا ورود همه 
کالاهــای صادراتــی می شــود، در حفــظ نظــم بــا مشــکل مواجه 
هســتند و آنهــا را در معــرض چرخه های رونــق و رکود مکرر قرار 

می دهد.
ایندرمیت گیل، اقتصاددان ارشد بانک جهانی در بیانیه ای 
گفــت در زمانــی کــه بســیاری از جهان بــه ســادگی از فقیرترین 
کشورها دور شدند، انجمن توسعه بین الملل راه نجات آنها بوده 
اســت و در طول پنج ســال گذشــته بیشتر منابع مالی خود را به 
۲۶ اقتصاد کم درآمد سرازیر کرده و آنها را از طریق شکست های 

تاریخی که متحمل شدند، سرپا نگه داشته است.
انجمن توســعه بین المللی معمولا هر ســه ســال با کمک 
کشورهای سهامدار بانک جهانی تامین مالی می شود. در سال 
۲۰۲1 رکــورد ۹۳ میلیــارد دلار را ثبــت کــرد و آجــی بانــگا، رئیس 
بانک جهانی قصد دارد با بیش از 1۰۰ میلیارد دلار تا ۶ دسامبر 
از ایــن رقــم فراتــر رود. بلایای طبیعی نیز تلفات بیشــتری را در 
دهه گذشته بر این کشورها وارد کرده است. بانک جهانی گفت، 
بین سال های ۲۰11 تا ۲۰۲۳، بلایای طبیعی با میانگین تلفات 
ســالانه ۲ درصد از تولید ناخالص داخلی، پنج برابر میانگین در 
میان کشورهای با درآمد متوسط  پایین همراه بوده است که بر 

نیاز به سرمایه گذاری بسیار بالاتر اشاره دارد.
بیزنــس نوشــت، ایــن گــزارش همچنیــن توصیه کــرد این 
اقتصادهــا کــه بخش هــای غیررســمی بزرگــی دارنــد و خــارج از 
سیستم های مالیاتی خود فعالیت می کنند، برای کمک به خود 
بیشــتر تلاش کنند که شــامل بهبود جمع آوری مالیات از طریق 
ساده ســازی ثبت نــام مالیات دهنــدگان و اداره مالیــات و بهبــود 

کارایی هزینه های عمومی است.

فقط ۹۴ میلیارد تومان مالیات از 
خانه های لوکس وصول شد

در مجموع 1۳۵ هزار و ۵۰۹ واحد مسکونی و باغ ویلای 
گران قیمــت مشــمول مالیاتــی بالــغ بر ۴ هــزار و ۴۶۳ میلیارد 
تومان شده که تاکنون مالکان ۵ هزار و ۹۹۳ واحد حدود ۹۴ 

میلیارد تومان مالیات پرداخت کرده اند
بر اساس گزارش آخرین وضعیت اخذ مالیات واحدهای 
مســکونی و بــاغ ویلاهــای گران قیمت موضوع بنــد )ع( تبصره 
)۶( قانون بودجه، در ســال 1۴۰۲ از بین واحدهای مســکونی 
و باغ ویلاهای گران قیمت گزارش شده توسط وزارتخانه های 
راه و شهرســازی، صنعــت، معــدن و تجــارت، ســازمان ثبــت 
اســناد و املاک کشور و شهرداری ها به سازمان امور مالیاتی، 
در مجمــوع 1۳۵ هــزار و ۵۰۹ واحــد مســکونی و بــاغ ویــلای 
گران قیمــت مشــمول مالیات شــده که رقمی بالــغ بر ۴ هزار و 
۴۶۳ میلیــارد تومــان تعیین و به مالــکان آنها از طریق پیامک 

اعلام شده است.
تاکنــون مالــکان ۵ هــزار و ۹۹۳ واحــد مســکونی و بــاغ 
ویــلای گران قیمت مشــمول، حدود ۹۴ میلیــارد تومان مالیات 
پرداخــت کرده انــد و مابقــی نیز در فرآیند وصول و اجرا اســت 
کــه اطلاعــات لازم در درگاه ملــی خدمات الکترونیک ســازمان 
بارگــذاری شــده و از طریــق پیامــک نیــز به مالــکان آنها اطلاع 

رسانی شده است.

هدف گذاری سرمایه گذاری 6۰ همتی 
 بخش خصوصی در بنادر 

تا پایان سال
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی از هدف گذاری ۶۰ 
هــزار میلیارد تومان ســرمایه گذاری بخــش خصوصی در بنادر 

کشور طی سال جاری خبر داد.
علــی اکبر صفایی مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی 
بــا تشــریح اقدامــات ســازمان بنــادر و دریانــوردی در راســتای 
تحقــق سیاســت های کلــی توســعه دریــا محــور ابلاغــی مقام 
معظم رهبری به قوای سه گانه، گفت: توسعه دریا محور یک 
ادبیات حکمرانی اســت و شــامل کلیه فعالیت ها و موضوعات 
مرتبــط بــه دریــا می شــود که نــه تنها مباحــث اقتصــادی بلکه 
مباحــث حاکمیتــی، اجتماعــی، امنیتی و ســایر موضوعاتی که 
می تواند به صورت یکپارچه مباحث مربوط به توســعه دریا را 

پیش ببرد را در برمی گیرد.
وی ادامــه داد: ذیــل مقوله توســعه دریا محــور، مباحث 
اقتصــاد دریــا بــه عنوان یک شــعبه مهم از توســعه دریا محور 
اســت و بــه همیــن دلیــل در سیاســت های کلــی توســعه دریا 
حــوزه  و  اقتصــادی  فعالیت هــای  در  برابــری   ۲ رشــد  محــور 
دریا، نســبت به رشــد ســالیانه که در اقتصاد کل کشــور دارد، 

پیش بینی شده است.
مدیرعامــل ســازمان بنــادر و دریانــوردی افــزود: همیــن 
موضوع در برنامه هفتم توسعه نیز ذکر شده، مبنی بر اینکه 
در طــول برنامــه هفتم، رشــد فعالیت های اقتصــادی در حوزه 
دریا باید 1۶ درصد باشــد، در حالی که رشــد اقتصاد کشــور با 

عنوان GDP در برنامه هفتم ۸ درصد است.
بــه گفتــه وی، در همــان برنامــه هفتــم، دولــت مکلــف 
شــده اســت که مجموعه مرکز آمار ایران حسابداری اقماری را 
انجام دهد تا ببینیم سهم کدام فعالیت های حوزه دریا، تأثیر 

بیشتری در رشد اقتصادی کشور دارد.
صفایی افزود: بر اساس ارزیابی و مطالعات تطبیقی ما 
با کشورهای مختلف دنیا، بخش عمده رشد ما از اقتصاد دریا 
از زنجیره حمل و نقل دریایی است و امروز بیش از ۲۰۰ هزار 
نفر به صورت مستقیم در این زنجیره فعالیت می کنند و آمار 

غیرمستقیم، خیلی بیشتر است.
معاون وزیر راه و شهرســازی بیان کرد: با توجه به اینکه 
حمــل و نقــل دریایی می تواند ســهم قابل توجهی در توســعه 
دریا محور داشته باشد، هم بخش های دولتی سرمایه گذاری 
و هــم بخش هــای  داده انــد  انجــام  توجهــی  قابــل  زیربنایــی 

خصوصی سرمایه گذاری های بسیاری خوبی داشته اند.
صفایی افزود: پروژه هایی که سازمان بنادر و دریانوردی 
تنهــا در حــوزه بنــادر در ســال 1۴۰۳ تعریــف کرده اســت، ۹۶ 
هــزار میلیارد تومان پروژه های زیربنایی در حوزه بنادر کشــور 
اســت و خوشــبختانه ســال گذشــته ۵۵ همت قــرارداد بخش 
خصوصی امضا شــد که بســیاری از قراردادها شــروع شــده و 
برخــی هــم در حــال مطالعــات فنی، اقتصــادی و تهیه اســناد 

اجرایی است.

ساخت اولین شهر جدید مرزی 
ایران در اینچه برون مصوب شد

شورای عالی شهرسازی و معماری با ساخت اولین شهر 
جدید مرزی ایران در منطقه اینچه برون موافقت کرد.

جلســه شــورای عالی شهرســازی و معماری ایــران امروز 
و  امکان ســنجی  طــرح  بررســی  کار  دســتور  بــا  مهرمــاه   ۲۳
مکان یابی شــهر جدید در منطقه اینچه برون برگزار و بر نقش 
شــهر جدید در تعادل بخشــی به نظام سکونتگاهی و پشتیبان 

نظام فعالیتی آینده استان گلستان تاکید شد.
در ایــن جلســه، ضــرورت و مــکان احــداث شــهر جدیــد 
پیرامــون منطقــه آزاد اینچه بــرون بــا ظرفیــت جمعیتــی 1۰۰ 
هزار نفر و جمعیت پذیری ۳۵ هزار نفر در مرحله نخســت در 

زمینی به مساحت 1۴۰۰ هکتار به تصویب رسید.
این شهر جدید در راستای جهت گیری های کلان آمایش 
ســرزمین در توســعه مناطــق مــرزی، بــا هدف پاســخگویی به 
تقاضای ســکونت ناشــی از اســتقرار فعالیت هــا و کارکردهای 
اقتصــادی کلان و اشــتغال زا در منطقــه آزاد تجاری – صنعتی 
اینچه برون و دارای کارکرد پشتیبان گمرگی، صادرات و خدمات 
برتر با تاکید بر بازرگانی داخلی و خارجی به عنوان اولین شهر 
جدید مرزی نســل نوین کشــور برنامه ریزی و مکان یابی شــده 
است.قرارگیری در مسیر کریدور ریلی بین المللی اینچه برون 
– ترکمنســتان و آســیای میانــه و بزرگــراه آســیایی، مجــاورت 
بــا منطقــه آزاد تجــاری اینچه برون، پهنه هــای صنعتی اترک و 
بازارچه مرزی، بهره گیری از ظرفیت های گردشــگری طبیعی و 
تالابــی آلاگل، آلماگل و آجــی گل به عنوان تالاب بین المللی،  
از مشــخصه های منحصربه فــرد این شــهر جدید به شــمار می 
رود.در این راســتا تهیه طرح جامع این شــهر جدید، با رویکرد 
شهر اقتصادی و مبتنی بر اصول شهر دوستدار محیط زیست، 
توســعه پایــدار مناطــق مرزی و توســعه حمل ونقــل محور و با 
ماموریــت کارکردی ارائه مشــوق های ســرمایه گذاری رقابتی و 
خدمــات یکپارچــه و پشــتیبان لجســتیک، تولیــد و تجــارت در 
ســطوح محلی، منطقه ای و بین المللی در دســتور کار شــرکت 

عمران شهرهای جدید قرار گرفته است.

معاون سازمان برنامه و بودجه:

افزایش درآمد شرط کاهش تورم است
عصراقتصــاد: مرکز آمار ایــران نرخ تورم 
مصــرف کننده بر اســاس ســال پایــه 1۴۰۰ در 
شــهریور 1۴۰۳، را ۳۴.۲ درصــد و نــرخ رشــد 
اقتصــادی را در ۳ ماهــه نخســت ســال ۴.۶ 
درصــد اعــلام کــرد کــه در ایــن رابطــه معــاون 
ســازمان برنامــه و بودجــه عنوان کــرد اقتصاد 
ایــران بــه افزایــش درآمــد نیــاز دارد تــا طبــق 
برنامه هفتم بتوانیم ســالانه به متوســط رشد 
۸ درصــد اقتصــادی برســیم و تــورم تک رقمی 

شود.
بــه گــزارش عصراقتصــاد، طبــق آخریــن 
اعلام مرکز آمار ایران، نرخ رشــد اقتصادی بر 
اســاس ســال پایه 1۴۰۰ در ۳ ماهه نخســت 
سال ۴.۶ درصد و ضریب جینی کل کشور در 

سال 1۴۰۲، ۰.۳۹۷۹ است.
ضریب جینــی )Gini Coefficient( یکی 
از شاخص های برجســته اندازه گیری نابرابری 

در توزیع ثروت و درآمد است.
ایــن شــاخص معیــار اندازه گیــری توزیع 
درآمــد در یــک جمعیــت اســت کــه نخســتین 
بار توســط آماردان ایتالیایــی »کورادو جینی« 
)Corrado Gini( در ســال 1۹1۲ میــلادی بــه 

وجود آمده است.
از  یکــی  جــز  هم چنــان  ضریــب  ایــن 
شناخته شــده ترین شــاخص های نابرابــری در 

بین بیش از ۵۰ شاخص محسوب می شود.
نرخ بیکاری و تعداد شاغلان کشور

بر اســاس آخرین آمارها، نرخ مشارکت 
اقتصــادی جمعیــت 1۴ ســاله و بیشــتر )آمــار 
شــاغلان( در تابســتان امســال ۴1.۷ درصــد و 
نرخ بیکاری همین رده سنی در همین مقطع 
زمانــی ۷.۵ درصــد اعلام شــده اســت. همین 

عدد در بهار 1۴۰۳، ۷.۷ درصد بود.
نرخ تورم مصرف کننده و تولیدکننده

نرخ تورم مصرف کننده بر اســاس سال 
پایــه 1۴۰۰ در شــهریور 1۴۰۳، ۳۴.۲ درصــد 
و نــرخ تــورم تولیدکننــده در بهــار 1۴۰۳ بــر 
اســاس ســال پایه 1۳۹۵، ۳۸.۴ درصد اعلام 

می شود.
همچنیــن بر اســاس آخریــن گزارش ها، 
آمــار جمعیــت کشــور تا امــروز، دوشــنبه ۲۳ 

 ۸۵ صبــح،   1۰ ســاعت  مــاه  مهــر 
میلیون و ۹۴۷ هزار و ۹11 نفر برآورد 

می شود.
بر اســاس ســخنان رئیس مرکز 
کشــور  جمعیــت  اعــلام  ایــران  آمــار 
بــرآوردی بــوده و آمــار دقیق جمعیت 

پــس از سرشــماری نفــوس و مســکن ســال 
1۴۰۵ به دست خواهد آمد.

اقتصاد ایران به افزایش درآمد نیاز دارد
در این رابطه افشــین کســالایی، معاون 
ســازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه اقتصاد 
ایــران بــه افزایــش درآمــد نیــاز دارد، گفــت: 
اگــر بخــش خصوصــی پــای کار نیایــد ممکــن 
اســت رســیدن بــه آنچه کــه در برنامــه هفتم 

برنامه ریزی شده با سختی حاصل شود.
و  نظــارت  برنامه ریــزی  امــور  معــاون 
آمایــش ســرزمین ســازمان برنامــه و بودجــه 
کشــور، در نشســت خبــری همایــش الزامات 
اجرایــی برنامــه هفتــم پیشــرفت بــا اشــاره به 
اینکــه دیــدگاه دولت کنونی و رئیس ســازمان 
برنامه بودجه نســبت به برنامه هفتم توسعه 
هیــچ  کــه  معتقــدم  گفــت:  اســت،  روشــن 
موضوعــی مهم تــر از اقتصــاد نیســت و از مهر 

ســال 1۴۰۰ مطالعــات اولیــه برنامــه 
هفتم در ســازمان برنامه و بودجه به 
همــراه دو بازوی اجرایــی کلید خورد، 
زیــرا برنامــه هفتــم بایــد نســبت بــه 
ســایر برنامه ها متفــاوت برنامه ریزی 

می شد.
 ۳۰ بیــش از  مطالعــات  افــزود:  وی 
عنــوان گــزارش در حوزه ای گوناگون کشــور 
برنامــه  کلــی  و سیاســت های  شــد  انجــام 
هفتم در ۷ ســر فصل »اقتصادی«، »امور 
اجتماعــی«،  و  »فرهنگــی  زیربنایــی«، 
»علمــی، فنــاوری و آموزشــی«، »سیاســی 
و سیاســت خارجــی«، »دفاعــی و امنیتی« 
و »اداری، حقــوق و قضائــی« در ۲۶ بنــد 

تصویب شده است.
و  نظــارت  برنامه ریــزی  امــور  معــاون 
آمایــش ســرزمین ســازمان برنامــه و بودجــه 
تصریــح کــرد: در ابتدا باید ثبــات اقتصادی در 
کشــور شــکل گیرد، سپس رشــد اقتصادی به 
هدف برســد؛ طبق برنامه هفتم باید ســالانه 
به متوســط رشد ۸ درصد اقتصادی برسیم که 
این رشــد زمینه ساز کاهش نرخ تورم، اصلاح 
ناترازی هــای مالــی و ثبــات بــازار ارز را در پــی 

خواهد داشت.
وی یادآور شد: اقتصاد ایران به افزایش 
بخــش  مشــارکت  در  امــا  دارد  نیــاز  درآمــد 
خصوصی یک خلأ جدی داریم، زیرا اگر بخش 
خصوصی پای کار نیاید ممکن اســت رســیدن 
به آنچه که در برنامه هفتم برنامه ریزی شده 

با سختی حاصل شود.
کــرد:  تاکیــد  ادامــه  در  کســالایی 
سیاســت های کلــی برنامــه هفتــم بــا اولویت 
اصلــی پیشــرفت اقتصــادی تــوأم بــا عدالــت 
تعییــن شــده و ایجاد ثبات در ســطح عمومی 
قیمت هــا، نــرخ ارز و تــک رقمــی کــردن تــورم 
طــی پنــج ســال و جهت دهــی بــه نقدینگی و 
اعتبــارات بانکــی به ســمت فعالیت های مولد 
و جذابیــت زدایــی از فعالیت هــای غیرمولد از 

اهداف برنامه هفتم توسعه است.
ادامــه گفــت: همچنیــن تأمیــن  وی در 
درصــد   ۹۰ تولیــد حداقــل  و  غذایــی  امنیــت 
کالاهــای اساســی و اقــلام غذایــی در داخــل 
کشــور همــراه بــا حفــظ و ارتقا ذخایــر ژنتیکی 
و منابع آبی، افزایش ســطح ســلامت و ایمنی 
برنامــه  اولویت هــای  دیگــر  از  غذایــی  مــواد 

توسعه هفتم خواهد بود.

برنامه هفتم توسعه؛ کلید رشد اقتصاد دانش بنیان و حذف موانع بیمه ای

مرکز پژوهش های اتاق ایران:

موقعیت ایران در کریدور شمال - جنوب و میانی، نیازمند بازاندیشی است

یــک نماینده مجلس بــه اهمیت اجرایی 
شدن قانون جهش تولید دانش بنیان و برنامه 
هفتــم توســعه در کاهــش موانع شــرکت های 
دانش بنیان و تحقق رشــد اقتصاد دانش بنیان 

کشور پرداخت.
حامــد یزدیــان، نماینــده حــوزه انتخابیــه 
اصفهان در مجلس شــورای اسلامی در گفتگو 
بــا خبرنــگار مهر، در مــورد تأثیــر برنامه هفتم 
توســعه بــر رشــد اقتصــاد دانش بنیــان گفــت: 
»قانــون جهــش تولیــد دانش بنیــان از جملــه 
قوانیــن مهم و زیربنایی اســت کــه در مجلس 
پیشــین تصویب شــد. امــا برای اجرایی شــدن 
آن و رفــع موانــع موجــود، نیــاز به پیاده ســازی 
صحیــح و نظــارت بــر اجــرای دقیــق آن وجــود 
دارد. یکی از مهم ترین بخش های این قانون، 
حــذف حــق بیمــه قراردادها برای شــرکت های 
دانش بنیــان اســت کــه در ســال های گذشــته 
به درســتی اجرا نشــده بود. این بند اکنون در 
برنامه هفتم توسعه لحاظ شده و می تواند به 
جلوگیری از تحمیل هزینه های اضافی به این 

شرکت ها کمک کند.«
یزدیــان افــزود: »اجــرای صحیــح قوانین 
کلیــدی  عامــل  چنــد  بــه  نیــاز  دانش بنیــان 
دارد. اول از همــه، بایــد بــاور جــدی در میــان 
مســئولان وجود داشــته باشــد که شرکت های 
دانش بنیــان، محــرک اصلــی توســعه و رشــد 
اقتصادی کشــور هستند. خوشــبختانه، اکنون 
ایــن باور تا حدی ایجاد شــده و مدیران بخش 
دولتــی و خصوصــی بــه ایــن موضــوع اهمیت 
می دهنــد. در واقــع، اگــر به دنبال رســیدن به 
رشــد اقتصادی ۸ درصدی هســتیم، راهی جز 

اتکا به مجموعه های دانش بنیان نداریم.«
بــر  نظــارت  ضــرورت  بــه  همچنیــن  وی 
اجــرای قوانیــن اشــاره کــرد و گفــت: »اجــرای 
موفــق ایــن قانون به نظــارت دقیق نیــاز دارد. 
اگــر ایــن نظــارت بــه درســتی انجــام شــود و 
مجموعه هــای دانش بنیــان در چارچوب هــای 
مشــخص عمــل کنند، اقتصاد کشــور می تواند 
با ســرعت بیشتری رشــد کند. ما در سال های 
تعــداد  قابل توجــه  افزایــش  شــاهد  اخیــر 

شــرکت های دانش بنیان بوده ایم و محصولات 
آنها نیز به خوبی در بازار دیده شده است. اما 
همچنــان این شــرکت ها نیازمنــد حمایت های 
جدی برای رسیدن به نقطه مطلوب هستند.«

نماینده اصفهان در ادامه به چالش های 
دانش بنیــان  شــرکت های  مســیر  در  موجــود 
اشــاره کــرد و افــزود: »یکی از مشــکلات مهم، 
مانــع  حــدی  تــا  کــه  اســت  مالیاتــی  مســائل 
از رشــد ایــن شــرکت ها شــده بــود. هرچنــد، 
بایــد بــه ایــن نکتــه توجــه کــرد کــه نبایــد هــر 
از  دانش بنیــان  برچســب  بــا  مجموعــه ای 
معافیت هــا و تســهیلات برخــوردار شــود. باید 
ســخت گیری های لازم در پذیرش شــرکت های 
دانش بنیــان حفــظ شــود تــا ایــن مجموعه هــا 
واقعــاً دانش بنیــان باقــی بماننــد و بــه محلــی 
برای دور زدن قوانین توسط سوداگران تبدیل 

نشوند.«
تقویــت  بــه موضــوع  ادامــه  در  یزدیــان 
توســعه  و  تحقیــق  بــرای  مالیاتــی  اعتبــار 
شــرکت های دانش بنیــان اشــاره کــرد و گفت: 

»ایــن قانــون یکــی از مشــوق های مهم اســت 
کــه می توانــد نقش بســیار مؤثری در توســعه 
شــرکت های دانش بنیــان ایفا کنــد. حمایت از 
تحقیق و توســعه، به شرکت ها اجازه می دهد 
تا محصولات نوآورانه خود را با کیفیت بهتری 
تولید کنند و از معافیت های مالیاتی بهره مند 
شــوند. ایــن فرآینــد نه تنهــا برای شــرکت های 
ایــن  کــه  بــرای صنایعــی  بلکــه  دانش بنیــان، 
شــرکت ها را به خدمت می گیرند نیز یک بازی 
برد-برد است و می تواند بهره وری صنایع را به 

شدت افزایش دهد.«
وی در پایــان تأکیــد کرد که برنامه هفتم 
شــرکت های  از  حمایتــی  قوانیــن  و  توســعه 
شــوند،  اجــرا  درســتی  بــه  اگــر  دانش بنیــان 
می تواننــد تحولــی عظیــم در اقتصــاد کشــور 
ایجاد کنند و به رشد پایدار کمک کنند. »ما به 
عنــوان نمایندگان مجلــس و نهادهای نظارتی 
بایــد تــلاش کنیــم تــا ایــن برنامه هــا به طــور 
کامــل اجــرا شــوند و موانــع موجــود در مســیر 

شرکت های دانش بنیان از بین برود.«

در گــزارش مرکــز پژوهش هــای اتــاق 
ایران که وضعیت مناطق آزاد و ویژه تجاری 
- اقتصادی نوار شــمالی ایران بررسی شده، 
تاکیــد شــد که ایــران بایــد در موقعیت خود 
در کریــدور میانــی و مســیر شــمال - جنــوب 

بازنگری کند.
در  ایــران  اتــاق  پژوهش هــای  مرکــز 
تجــاری- ویــژه  و  آزاد  »مناطــق  گــزارش 

ضمــن  ایــران«،  شــمالی  نــوار  اقتصــادی 
بررســی تغییــرات ژئوپلیتیکــی کریدورهــای 
حمــل و نقلی، اعــلام کرد: »کریدور میانی« 
موســوم به »مســیر حمل و نقل بین المللی 
تحــت  فزآینــده ای  به طــور  ترانس-خــزر«، 
تأثیــر پویایی هــای ژئوپلیتیکی در اورآســیای 
ترانزیتــی- معــادلات  کانــون  در  مرکــزی، 

لجســتیکی مســیرهای شــرق بــه غــرب قرار 
گرفتــه اســت. این کریــدور ترکیبــی، چین و 
قزاقســتان را از طریــق مســیرهای ریلــی و 
دریایی با عبور از دریای خزر به آذربایجان و 
گرجســتان متصل می کند و سپس از طریق 
مســیرهای ریلی یا دریایی )دریای ســیاه( از 

مسیر ترکیه به سمت اروپا تداوم می یابد.
در ایــن گــزارش آمــده اســت: ظرفیــت 
بــار در کریــدور میانــی ۶  اســمی ترانزیــت 
میلیــون تن و ظرفیــت عملیاتی آن حدود ۲ 
میلیون تن در ســال اســت. برآوردها نشان 
می دهد که حمل و نقل بار از طریق کریدور 
میانــی از مســیر دریــای خزر تا ســال ۲۰۳۰ 
بــه بیــش از 11 میلیــون تــن برســد. در میان 
متغیرهای مختلف و به رغم محدودیت های 
فنی و زیرساختی، جنگ اوکراین چشم انداز 
بــرای کریــدور میانــی به عنــوان  جدیــدی را 
یــک کریــدور جایگزین برای تنوع بخشــیدن 

آســیا  بیــن  نقلــی  و  حمــل  مســیرهای  بــه 
انعطاف پذیــری  ایجــاد  به منظــور  اروپــا  و 
بــه  وابســتگی  کاهــش  و  ژئواکونومیکــی 
کریدورهای عبوری از روســیه به وجود آورده 
اســت. برآوردها نشــان می دهــد که کریدور 
میانی نســبت به کریدور شــمالی )از مســیر 
روســیه( و کریــدور جنوبی )از مســیر ایران( 
به تدریــج بــه گزینــه اصلــی مســیر تزانزیتی 

بین آسیا و اروپا تبدیل خواهد شد.
هزینــه و زمــان ترانزیــت دو شــاخص 
اصلــی در ارزیابــی تحقــق چشــم انداز حجم 
ترافیک باری بر بســتر کریدور میانی اســت. 
تحقــق هدف گذاری 11 میلیــون تن ترانزیت 
بــار از طریــق ایــن کریــدور بــا چالش هــای 
ملاحظــات  و  زیرســاختی  فنــی،  متعــدد 
سیاسی مواجه است. این چالش ها شامل؛ 
)ریلــی- مواصلاتــی  مســیر  بــودن  ترکیبــی 

دریایــی و جــاده ای(، ضعف زیرســاخت ها و 
ســاختارهای زیربنایی در کشــورهای مسیر، 
مســائل عملیــات بندری و خدمــات دریایی، 
خطــوط نامناســب ریلــی و محدودیت هــای 
مســیر،  کشــورهای  راه آهن هــای  ظرفیــت 
همچنیــن  و  مــرزی  متعــدد  گذرگاه هــای 
بی ثباتی هــای  و  سیاســی  ملاحظــات 
قفقــاز  و  مرکــزی  آســیای  در  ژئوپلیتیکــی 

جنوبی است.
ســرمایه گذاری مورد نیاز برای توســعه 
زیرســاخت های کریــدور میانی حــدود 1۸.۵ 
میلیــارد یورو برآورد شــده اســت. حوزه های 
بــرای ســرمایه گــذاری شــامل؛  اولویــت دار 
بازســازی و نوسازی شبکه راه آهن و جاده؛ 
توســعه ظرفیــت انبارهــا؛ افزایــش ظرفیــت 
بنــادر؛ بهبــود نقــاط گــذرگاه مــرزی، مراکــز 

لجســتیک چندوجهی و اتصالات شبکه های 
کریــدور  مســیر  کشــورهای  در  مواصلاتــی 
میانــی اســت. بــا تحقــق چنیــن اقداماتــی، 
کریدور میانی می تواند تا سال ۲۰۳۰ حجم 
خود را نســبت به ســال ۲۰۲1 ســه برابر کند 
در عیــن حــال کــه زمــان حمــل و نقــل را به 

نصف کاهش می دهد.
بنابــر  پیش بینــی  قابــل  آینــده  تــا 
محدودیت هــای فنی و زیرســاختی، کریدور 
میانــی عمدتــاً یــک کریــدور منطقــه ای باقی 
خواهــد ماند و ترانزیت بین قاره ای تا ســال 
را  از حجــم آن  از ۴۰ درصــد  ۲۰۳۰ کمتــر 
تشــکیل می دهــد. به ایــن معنــا کــه حجــم 
بالای ترانزیت از مسیر کریدور میانی عمدتاً 
درون-منطقــه ای و در حاشــیه خــزر اســت. 
ترانزیتــی  ظرفیت هــای  افزایــش  به منظــور 
کریــدور  اصلــی  ذی نفعــان  درون-قــاره ای، 
میانــی علاوه بــر ســرمایه گذاری در توســعه 
بنــدری، ریلــی و جــاده ای  زیرســاخت-های 
کشــورهای مســیر، دنبال وارد کردن شرکای 
جدیــد بــه ایــن کریــدور براســاس سیاســت 

»گسترش کریدور میانی« هستند.
ایــران نیــز از شــرکای بالقــوه توســعه 
کریــدور میانــی اســت. مناطــق آزاد و ویــژه 
اقتصــادی در مجــاورت مســیرهای ترکیبــی 
کریــدور میانــی، شــبکه های ریلــی هم جوار 
کــه در نقاطــی از کریدور میانــی تقاطع پیدا 
می کننــد و بنــادر اصلی در مجــاورت کریدور 
و  بنــدری  خدمــات  ظرفیــت  از  کــه  میانــی 
عنــوان  بــه  برخوردارنــد،  دریایــی  ترانزیــت 
ســه حــوزه جغرافیایی در محوریت توســعه 
کریــدور میانی بــا وارد کردن ذینفعان جدید 

تعریف شده اند.

و  مطالعاتــی  مراکــز  میــان  در 
سیاســتگذاری کشــور، کریــدور میانی اغلب 
مســیرهای  بــرای  رقیــب  کریــدور  به عنــوان 
عبــوری از ایــران همچــون کریــدور جنوبــی 
تصویرپــردازی  جنــوب  شــمال-  کریــدور  و 
تعریــف  هنــوز  همچنیــن  ایــران  می شــود. 
مزیت هــای  و  موقعیــت  از  مشــخصی 
ترانزیتــی خــود در مجــاورت بــا مســیرهای 
ترکیبــی کریــدور میانــی ارائــه نکرده اســت. 
نتایج این مطالعه نشــان می دهد که حضور 
فعــال ایــران در کریــدور میانــی مزیت هــای 
در  به ویــژه  کشــور  بین المللــی  ترانزیــت 
گذرگاه هــای شــرقی-غربی را تقویت خواهد 
کــرد و تعارضی بــا کریدورهای اصلی عبوری 
شــمال-جنوب  کریــدور  همچــون  ایــران  از 
در  کــه  نشــان می دهــد  ارزیابی هــا  نــدارد. 
بلندمــدت مســیر شــمال-جنوب هم افزایــی 
خواهــد  میانــی  کریــدور  بــا   فزآینــده ای 

داشت.
حلقــه گم شــده تحقــق اتصــال کریدور 
شــمال-جنوب به کریدور میانی و هم افزایی 
تزانزیتــی ایــن مســیرها، ایــران اســت. ایــن 
تعریــف  بــرای  ویــژه ای  فرصــت  موقعیــت، 
ایــران بــه عنــوان بخــش محــوری اتصــالات 
میانــی  کریــدور  –دریایــی(  )ریلی-جــاده ای 
ســاخته  فراهــم  شــمال-جنوب  کریــدور  و 
در  بازاندیشــی  نیازمنــد  رو،  ازایــن  اســت؛ 
موقعیــت خــود در کریــدور میانــی و اساســاً 
بازنگری در تعریف ســنتی از مســیر شمال- 
جنوب به عنوان میســری رقیب برای مســیر 
می توانــد  ایــران  هســتیم.  میانــی  کریــدور 
 خــود را حلقه وصل و پل ارتباطی دو مســیر 

اصلی تعریف کند.

در سایت روزنامه بخوانید:
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کشاورزی خودرو

معرکه خودروساز چینی در آلمان
معاون اجرایی بی وای دی گفت، این خودروساز چینی انتظار 

دارد فروش را در آلمان در ۶ ماه افزایش دهد.
به گزارش ایســنا، اســتلا لی، در روزنامــه آلمانی فرانکفورتر 
آلگماینه زایتونگ)FAS( عنوان کرد که بی وای دی در کمتر از ۶ ماه 

در آلمان، اثری از خود به جای خواهد گذاشت.
او از تعرفه هــای اتحادیــه اروپــا بر خودروهای برقی ســاخت 
چیــن از مــاه آینــده انتقاد کرد کــه آلمان با آن مخالفــت کرده بود 
و آن را ضــرری بــرای مصرف کننده دانســت و افــزود: بی وای دی تا 

پایان سال ۲۰۲۵ در مجارستان تولید خودرو را آغاز خواهد کرد.
او پیش از نمایشگاه خودروی پاریس که امروز آغاز می شود، 
به روزنامه آلمانی FAS گفت من فکر می کنم ما  یکی از شــرکای 

مهم بازار در اروپا خواهیم شد.
رویترز گزارش کرد که لی گفت، گروه های فروش آلمان در 
حال گســترش بودند تا روی جلب اعتماد مصرف کننده کار کنند، 
زیرا راهبرد شرکت این بود که حضور خود را برای بلندمدت تثبیت 
کند. او از اظهار نظر در مورد اهداف فروش اجتناب کرد، اما اشاره 
کرد که قیمت ها در محدوده ای بین ۲۵ هزار یورو )۲۷۳۴۲ دلار( 

تا ۳۰ هزار یورو خواهد بود.

خودروساز چینی با شاسی بلند برقی 
جدید به اروپا آمد

مقامــات ایــن شــرکت خودروســازی بــه رویترز اعــلام کردند 
کــه شــرکت خودروســازی چینــی گاک، در حــال بررســی ســاخت 
خودروهــای برقــی در اروپــا بــرای اجتنــاب از تعرفه هــای اتحادیــه 
اروپاست و به فهرست رو به رشد شرکت های چینی که قصد تولید 

داخلی را دارند، می پیوندد.
شــرکت خودروســازی گاک، یکــی از بزرگترین خودروســازان 
چینی است و فروش ۵۰۰ هزار دستگاهی در خارج از کشور را تا 
سال ۲۰۳۰ هدف قرار داده است. البته هنوز فروش خودروهای 
برقــی را در اروپــا نــدارد امــا در نمایشــگاه خــودروی پاریــس که از 
امروز دوشــنبه آغاز می شود، یک شاسی بلند الکتریکی متناسب 
بــا بــازار اروپا عرضه خواهد کرد. کارشناســان اظهــار کردند که این 
خودروســاز، اروپــا را بــه عنــوان بــازاری مهــم می بینــد که بــا توجه 
بــه اقدامــات کمیســیون اروپــا بــرای اعمــال تعرفه بــر خودروهای 
الکتریکی ســاخت چین باز اســت. کارشناسان افزودند که مسئله 
تعرفه ها قطعاً بر ما تأثیر می گذارد. با این حال، می توان بر همه 
اینها در طولانی مدت غلبه کرد و تولید داخلی یکی از راه های حل 
این مشکل خواهد بود. طبق گزارش رویترز، این شرکت اعلام کرد 
که شاسی بلند جمع وجور که در پاریس به نمایش گذاشته شده 
 ،)Aion V(اســت، خودرویــی با بــرد ۵۲۰ کیلومتر به نام آیــون وی
باید در اواســط ســال ۲۰۲۵ در برخی از بازارهای اروپایی با قیمت 
کمتر از ۴۰ هزار یورو )۴۳ هزار و ۷۴۸ دلار( عرضه شــود، اگرچه 
قیمت نهایی هنوز تعیین نشده است. خودروی بعدی این شرکت 
که قرار است در اروپا به فروش برسد، هاچ بک کوچک الکتریکی 

خواهد بود که در اواخر سال ۲۰۲۵ عرضه خواهد شد.

 ارسال ۵۹۳ هزار تن گندم تولیدی 
خوزستان به استان های نیازمند

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خوزستان گفت: از ابتدای 
سال جاری تا کنون بیش از ۵۹۳ هزار تن گندم کیفی مازاد بر 
نیاز اســتان با محوریت شــرکت بازرگانی دولتی ایران به اقصی 

نقاط کشور ارسال شده است.
امید جهان نژادیان در گفت و گو با ایسنا با اشاره به نقش 
اساســی اســتان در میزان تولید گندم کشــور اظهار کرد: ارســال 
گندم مازاد بر نیاز خوزستان با هدف تامین امنیت غذایی سایر 

استان های کشور صورت می گیرد.
وی بــا بیــان اینکــه خوزســتان به مانند ســال های گذشــته 
پرچمدار خرید تضمینی گندم کشور بوده است، افزود: در سال 
جاری بیش از یک میلیون و ۶۲۳ هزار تن گندم به ارزش ۲۹۰ 
هزار میلیارد ریال از گندمکاران سختکوش استان خریداری شد 
که تاکنون بیش از ۹۹ درصد مطالبات پرداخت شــده و کمتر از 

۴۰ میلیارد تومان از این میزان باقی مانده است.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خوزستان گفت: از ابتدای 
ســال جاری تــا کنون با محوریت شــرکت بازرگانــی دولتی ایران 
بیش از ۵۹۳ هزار تن گندم به اقصی نقاط ایران ارســال شــده 
اســت کــه از ایــن میزان بیــش از ۵1۸ هزار تــن از طریق حمل و 
نقل جاده ای و بیش از ۷۵ هزار تن از طریق حمل و نقل ریلی 

ارسال شده است.
جهان نژادیان خاطرنشــان کرد: گندم خوزســتان در ردیف 
بــا کیفیت تریــن گندم تولیدی کشــور اســت و گندم ارســالی به 
اســتان های نیازمنــد، مــازاد بر نیاز خوزســتان اســت و خللی در 

تامین پایدار گندم برای مصارف استان به وجود نمی آید.

 عرضه حدود ۳۳ هزار تن 
گوشت قرمز در مردادماه

مرکــز آمار ایران اعلام کرد: وزن گوشــت قرمز عرضه  شــده 
انــواع دام  در کشــتارگاه های رســمی کشــور در مــرداد 1۴۰۳ در 
مجموع ۳۲ هزار و ۹۴۹ تن است که سهم گوشت گاو و گوساله 

بیش از سایر انواع دام بوده است.
از مرکز آمار ایران، بر اســاس نتایج طرح آمارگیری کشــتار 
دام کشــتارگاه های رســمی کشــور در مــرداد مــاه ســال 1۴۰۳، 
گوشت گاو و گوساله با 1۸ هزار و ۵1۳ تن، ۵۶.۲ درصد از وزن 

کل گوشت قرمز عرضه شده را به خود اختصاص داده است.
بر اساس نتایج این طرح، گوشت گوسفند و بره با 11 هزار 
و ۵۷ تــن، بــز و بزغالــه بــا ۲ هزار و ۶۳۹ تن، ســایر انواع دام با 
۷۴۰ تن، به ترتیب ۳۳.۶ درصد، هشــت درصد و ۲.۲ درصد از 

وزن کل گوشت قرمز عرضه  شده را به خود اختصاص داده اند.
مقایســه عملکــرد کشــتارگاه های رســمی کشــور در مــرداد 
1۴۰۳ بــا مــاه مشــابه ســال 1۴۰۲، نشــان دهنده کاهــش ۲۰ 
درصــدی مقــدار عرضــه گوشــت قرمز در کشــتارگاه های رســمی 
کشــور اســت. طبق نتایج این آمارگیری، مقدار تولید گوشت در 
مرداد 1۴۰۳ نســبت به ماه مشــابه ســال 1۴۰۲ برای گوسفند و 
بره ۲۵ درصد، برای بز و بزغاله 1۴ درصد، برای گاو و گوساله 1۷ 
درصد، برای گاومیش و بچه گاومیش ۲۸ درصد، و برای شــتر و 

بچه شتر ۳۰ درصد کاهش داشته است.
همچنیــن نتایــج حاصــل از ایــن طــرح آمارگیــری نشــان 
می دهد که مقدار عرضه گوشــت قرمز در کشــتارگاه های رسمی 
کشور در مرداد 1۴۰۳ نسبت به ماه قبل )تیرماه( در حدود سه 

درصد افزایش داشته است.

بخش کشاورزی در بهار امسال ۳.۱ 
درصد رشد کرد

بر اســاس اعلام بانک مرکزی، بخش کشــاورزی در فصل 
بهار سال 1۴۰۳ رشد ۳.1 درصدی را ثبت کرده است.

بر اســاس اعلام بانک مرکزی، بخش کشــاورزی در فصل 
بهار سال 1۴۰۳ رشد ۳.1 درصدی را ثبت کرده است.

نتایج منتشــر شــده در گزارش مرکز پژوهش های مجلس 
شــورای اســلامی نشــان می دهد در ماه های تیر و مرداد 1۴۰۳، 
ارزش افزوده گروه کشاورزی نسبت به ماه مشابه سال قبل به 
ترتیب معادل ۲.۸ و ۳ درصد رشــد داشــته اســت. این رشــد در 

ماه های تیر و مرداد تابستان گذشته منفی بوده است.
برآوردهــای انجام شــده در ایــن زمینه با توجــه به آمارهای 
پایــه دریافتــی از وزارت جهــاد کشــاورزی حاکــی از آن اســت که 
تولید محصولات باغی در تیر و مرداد سال 1۴۰۳ نسبت به ماه 
مشابه سال قبل به ترتیب ۲.۳ و ۲.1 درصد و تولید محصولات 

اصلی دامی یک و 1.۵ درصد افزایش یافته است.

رییس اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد

ضربه تجاری مجهز نبودن آزمایشگاه های استاندارد در 
گمرکات به اقتصاد کشور

عصراقتصاد: به گفتــه رییس اتاق بازرگانی 
ایــران، برخی آزمایشــگاه هــا برای صــدور گواهی 
استاندارد در گمرکات به قدر کافی مجهز نیستند 

و این امر به تجارت کشور خسارت وارد می کند.
بــه گــزارش عصراقتصاد، صمد حســن زاده 
رییس اتاق بازرگانی ایران در مراسم گرامیداشت 
هفتــه اســتاندارد ضمــن گرامیداشــت روز ملــی 
اســتاندارد این روز را به همه ملت ایران از جمله 
افسران جبهه اقتصادی تبریک گفت و اظهار کرد: 
از فعــالان اقتصــادی متشــکرم کــه تمــام قوانیــن 
اســتاندارد را در تولیــد رعایت مــی کنند، روز ملی 
استاندارد در تاریخ کشور ما در برجسته ای است 
و ایــن روز بــرای حفــظ ارزش هــای ملــی بســیار 

اهمیت دارد. 
وی افزود: اســتاندارد یکی از شــاخص های 
مهم اقتصادی کشــور اســت و در رقابت پذیری و 
حضور در بازارهای جهانی و ایجاد زنجیره تولید و 

فروش نقش مهمی دارد. 
ریــس اتــاق بازرگانــی ایــران تصریــح کــرد: 
اســتاندارد زبان مشــترک بازارهای جهانی است و 
به اعتمادسازی ملی و جهانی در بازارهای داخلی 
و خارجــی مــی انجامــد، اســتاندارد یکــی از اصول 
مهم تجارت و حرکت به ســوی کالاهای باکیفیت 

است.
ســال  چنــد  در  کــرد:  اظهــار  وی 
گذشــته بــه دلیــل تحریــم هــای غربــی 
شرایط سختی برای اقتصاد کشور فراهم 
شــد و محدودیت ها موجب شد فعالان 
اقتصــادی نتوانند با بیشــتر اقتصادهای 

جهان همسو شوند. اما در همین مدت به همت 
مسئولان سازمان استاندارد، ایران با عضویت در 
سازمان های استاندارد جهانی توانست خود را از 
ایــن نظــر بــا جهان همتــراز کنــد و بــا ورود به این 
ســازمان هــا و عضویــت در آنها امروز آزمایشــگاه 
هــای ایــران مــی تواننــد گواهی بین المللــی برای 

محصولات صادراتی خود صادر کنند. 
حســن زاده گفــت: بــرای پیونــد اقتصادی با 
اوراســیا باید خود را با استانداردهای این کشورها 
وفق دهیم تا از همکاری با آنها بهره برداری کنیم.

گواهــی  همتــرازی  کــرد:  خاطرنشــان  وی 
اســتاندارد ایران با کشورهای همسایه این مزیت 
را برای کشــور ایجاد کرد که ایران صادرات خود را 
بــه عــراق توســعه دهد و این کشــور با هماهنگی 
هشت شرکت که ایرانی و عراقی نیستند کیفیت 

کالاهای ایرانی را بررسی می کند. 
رییــس اتاق ایــران گفت: یکــی از مطالبات 

بخــش خصوصــی برای تســهیل تجارت، 
تعامل سازمان استاندارد با اتاق بازرگانی 
بــا هــدف ایجــاد درک مشــترک بیــن این 
سازمان و فعالان اقتصادی است. برخی 
آزمایشــگاه ها در گمــرکات به قدر کافی 
مجهز نیستند و این امر به تجارت کشور 

خسارت وارد می کند.
تولید هشت خودرو متوقف شد

مهدی اسلام پناه، رئیس سازمان استاندارد 
نیــز در این مراســم گفــت: رتبه ایران در ســازمان 
بین المللی اســتاندارد )ISO( از بین 1۶۵ کشور از 

جایگاه ۲۶ به ۲۰ ارتقا یافته است.
اســلام پنــاه ادامــه داد: در دوره ۳۵ مــاه 
تحولــی ســازمان اســتاندارد دســتاوردهای کمــی 
و کیفــی بــه نحــوی تغییر یافــت که جایــگاه نظام 
استاندارد در سطح منطقه ای و بین المللی تغییر 

کرد. 
وی اظهــار کــرد: مهم تریــن اقدامــات دوره 
تحولــی شــامل تاکیــد و اهتمــام بــه جوانگرایــی 
زنــان،  جایــگاه  ارتقــای  نخبگانــی،  چرخــش  و 
حــذف  بــا  شــفافیت  ارتقــای  و  هوشمندســازی 
امضاهــای طلایــی و ســامانه محــوری، تاکیــد بــر 
حکمرانی عالمانه و حقوق عامه، ارتقای چشمگیر 

جایــگاه ســازمان اســتاندارد و عضویــت در ۷۰۲ 
کمیته تخصصی است.

رئیــس ســازمان اســتاندارد گفــت: ثبت ۶۵ 
هــزار و ۶۹۵ رای در اســتانداردهای بیــن المللــی 
اتفــاق افتــاده اســت و تــلاش بــرای عضویــت در 
مجامــع بیــن المللی که از فرایندهای ســخت بود 
محقــق شــد که بدون شــک زحمات شــبانه روزی 

همکاران بوده است.
وی با اشــاره به جهانی شدن امضای ایرانی 
و همتــرازی هــا اســتاندارد ایــران در عرصــه بیــن 
المللــی گفــت: از افتخــارات ســازمان اســتاندارد 
اجباری کردن استانداردها بود که در همین راستا 
استانداردهای پوشاک، نوشت افزار و کاغذ کتاب 

درسی به روز رسانی شد.
اسلام پناه خاطرنشان کرد: همچنین اجرای 
تکالیــف و ماموریت هــای قانونی معوقــه، توقف 
تولید هشــت خودرو، انجام آزمون های مختلف، 
تولیــد جعبــه امــن نمونــه بــرای مشــتقات نفتی، 
کســب رتبه شــفافیت در دســتگاه های اجرایی و 
کســب رتبه برتــر در جشــنواره شــهید رجایی رقم 
خــورد که منجــر به افزایش کیفیت مــردم خواهد 

شد.
وی با بیان اینکه اقدامات تحولی در سازمان 
اســتاندارد منحصــر به فرد بوده اســت گفت: این 
برنامــه هــا بــا حداقــل نیــروی انســانی و بودجــه 
ســازمانی بــوده اســت. کــه نیــت مــا در ســازمان 
پشــتیبانی حقوقــی از مدیــران کیفیــت کنتــرل و 

خانواده استاندارد است.
بــر  تاکیــد  بــا  اســتاندارد  رئیــس ســازمان 
اینکــه افزایــش کیفیت و استانداردســازی بدون 
گفــت:  نمی شــود  محقــق  خصوصــی  بخــش 
هــا،  تشــکل  همــکاری  بــدون  استانداردســازی 
نخبــگان و اتاق های بازرگانی از مرحله نظارت تا 
فرهنگســازی امــکان پذیر نخواهد بود. با شــکل 
گیــری تشــکل هــا و انجمــن هــا شــاهد ارتقــای 

کیفیت خواهیم بود.
وی از دولــت چهاردهــم درخواســت کــرد 
تــا در جهــت قانون تقویت و توســعه اســتاندارد 
یــاری کــرده و در تامیــن نیــروی نخبــه، بودجــه 
ســازمانی و تجهیــز ازمایشــگاه ها حمایت کند تا 
استانداردســازی و کیفــی ســازی بــه طــور کامل 

محقق شود.

در سایت روزنامه بخوانید:

رئیــس ســازمان ملــی اســتاندارد گفــت: حــذف امضاهــای طلایــی، سامانه ســازی 
فرآیندها و حکمرانی عالمانه منجر به کاهش ۵۰ درصدی کم فروشی ها شد.

مهدی اســلام پناه رئیس ســازمان ملی اســتاندارد ایران صبح امروز در مراســم روز 
جهانــی اســتاندارد در تشــریح ارتقــای جایگاه و شــخصیت ملــی و بین المللی ســازمان، 
اظهــار کــرد: در وهلــه اول جایــگاه ســازمان ملــی اســتاندارد ایــران در ســازمان جهانــی 
اســتاندارد )ISO( در بیــن 1۶۸ کشــور از ٢۶ بــه ۲۰ رســیده اســت که این ارتقــا با برنامه 
ریــزی هدفمنــد و گوناگونــی جهانی ادامه خواهد داشــت. همچنین می توان به عضویت 

در ۷۰۲ کمیته تخصصی اشاره کرد.
وی افــزود: بــه عنــوان ســومین مورد می توان به ثبت بیــش از ۶۵ هزار و ۶٩۵ نظر 
اصلاحــی و رأی بــر روی پیش نویــس اســتانداردهای بین المللــی در دوران تحولی اشــاره 

کرد.
معاون رئیس جمهور ادامه داد: همچنین تلاش در به دســت آوردن عضویت های 
کامــل در مجامــع بین المللــی که مبانــی کار تجار و تولیدکنندگان خواهد بود و بســیاری 
از فرآیندهای پیچیده آن ها را حذف و ســاده می کند هم از دیگر دســتاوردهای اقدامات 

جهت ارتقا بوده است.
وی اضافــه کــرد: افزایــش میــزان حضــور بانوان در ســمت های مدیریتی ســازمان، 
طلایــی  امضاهــای  حــذف  بــا  ســازمانی  آینــده  و  شــفافیت  ارتقــای  و  هوشمندســازی 
سامانه سازی فرآیندها، تاکید بر حق الناس بودن نظام استاندارد و حکمرانی عالمانه و 

حقوق عامه که منجر به کاهش ۵۰ درصدی کم فروشی شد، اشاره کرد.
رئیس ســازمان ملی اســتاندارد ایران گفت: همچنین باید به جهانی شــدن امضای 
ایرانــی و هم ترازی هــای محقــق شــده از جملــه، IECX، ILAC، APAC و ســایر مجامــع، 
اجبــاری کــردن اســتانداردهای مرتبــط بــا زندگــی روزمــره مــردم از جمله پوشــاک، لوازم 

تحریر، لباس نوزاد، کالای خواب، کاغذ، کتب درسی پارچه را نیز اشاره کرد.

کاهش 50 درصدی کم فروشی

" " آگهی شناسایی پیمانکارآگهی شناسایی پیمانکار""
شرکت صنایع پتروشیمی سبلان در نظر دارد »خدمات طراحی/تامین تجهیزات/نصب/پیش راه اندازي/راه اندازي تجهیزات واحد تصفیه پساب 
هاي مجتمع شرکت پتروشیمی سبلان جهت استفاده مجدد در برج خنک کننده« را پس از ارزیابی کیفی متقاضیان به پیمانکار واجد صلاحیت 

واگذار نماید. 
متقاضیان می توانند فرم ارزیابی کیفی را از طریق وب سایت زیر مشاهده و تکمیل نمایند: 

WWW.SABALANPICO.COM
لذا به همین منظور از کلیه متقاضیان دعوت به عمل می آید تا ظرف مدت یک هفته از تاریخ نشر این آگهی فرم ارزیابی را از طریق آدرس وب سایت 

فوق تهیه و سپس نامه اعلام آمادگی و سوابق اجرایی خود را به آدرس ایمیل زیر ارسال نمایند:
TENDER@SABALANPICO.COM

بدیهی است ارسال مدارک به منزله شرکت در مناقصه نبوده و مناقصه گران واجد شرایط از طریق دعوتنامه کتبی به مناقصه دعوت خواهند گردید.
ضمناً شماره تماس 27-88564620-021 ) داخلی 2974(  برای کسب اطلاعات بیشتر در نظر گرفته شده است.  

شرکت صنایع پتروشیمی سبلان

نوبت دوم
نوبت دوم

شرکت پالایش گاز ایلام در نظر دارد موضوع ذیل را از طریق مناقصه عمومي به 
شــرکتهایی که دارای گواهینامه صلاحیت معتبر  از مراجع ذیربط و ذیصلاح در 

زمینه موضوع مناقصه  می باشند ، واکذار نماید .
شماره مناقصه: 1403/045-1

موضوع مناقصه : تجدید مناقصه خدمات عمومي شامل تنظیفات، پیش خدمتي 
و آبدارخانه، نامه رساني، فضاي سبز و باغباني و چاپ و تکثیر شرکت پالایش گاز 

ایلام
مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار )مناقصه( :  21,570,000,000 ریال

نوع تضمین شرکت  در فرایند ارجاع کار )مناقصه( : ضمانتنامه بانکي 
تاریخ آخرین مهلت دریافت اســناد از ســامانه ستاد توســط مناقصه گران: 

21/07/1403
تاریخ آخرین مهلت درج اســناد در ســامانه ستاد توســط مناقصه گران:   

                      07/08/1403
تاریخ  گشایش پاکات:  08/08/1403 )ساعت 10 صبح (                                                                  

  www.setadiran.ir : آدرس دریافت اسناد الکترونیک
آدرس پستي مناقصه گزار : ایلام / شهرستان چوار / صندوق پستي 69361-144 

/ کدپستي 6937170110 /دبیرخانه کمیسیون مناقصات
* مناقصه گران مي توانند جهت کســب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 2077 و 

32912850-084 )دبیرخانه کمیسیون مناقصات( تماس حاصل فرمایند.
شناسه آگهی: 1803615                                                                                                                                                  

آگهي مناقصه عمومي یک مرحله ايآگهي مناقصه عمومي یک مرحله اي

روابط عمومي شرکت پالایش گاز ایلام

شرکت ملی گاز ایران
نوبت اولشرکت پالایش گاز ایلام

نوبت اول
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جلسه شورای عالی اقامه نماز آموزش 
و پرورش خراسان رضوی برگزار شد

مشهد اعظم جدی داودلی-جلسه شورای عالی اقامه نماز 
آموزش و پرورش خراسان رضوی با حضور سید امیر شوشتری 

مدیرکل آموزش و پرورش خراسان رضوی برگزار شد.
جلسه شورای عالی اقامه نماز آموزش و پرورش خراسان 
رضوی با هدف بررسی و رفع موانع وضعیت اقامه نماز مدارس، 
ســازماندهی ائمــه جماعــات روحانــی مــدارس و آمــوزش هــای 
مربــوط به ائمه جماعت، مدیــران، معاونان، دبیران و آموزگاران 
مــدارس در خصوص شــیوه هــای دعوت دانش آمــوزان به نماز 

برگزار شد.
در ایــن جلســه کــه در محــل ســالن شــهدای گمنــام دفتر 
مدیــر کل آمــوزش و پرورش اســتان برگزار شــد؛  نمایندگانی از 
نهاد های تبلیغی اداره کل تبلیغات، حوزه علمیه خراسان، دفتر 
تبلیغات اسلامی و ستاد اقامه نماز استان  با هدف همکاری و 

مساعدت در فرایند اجرای اقامه نماز شرکت داشتند.
گفتنی است بررسی وضعیت اقامه نماز مدارس ناحیه ۲ و 
۴ مشهد مقدس  از دیگر موضوعات مطرح شده در جلسه بود 
که با حضور روســا، معاونین و کارشناســان آموزشــی و پرورشی 

انجام شد .

بیش از ۱۴ هزار کیلومتر خطوط گاز در 
گیلان نشت یابی شد

شــرکت گاز اســتان گیلان در نیمه اول سال جاری بیش از 
1۴ هزار کیلومتر خطوط گاز در اســتان را مورد بازرســی و نشــت 

یابی قرار داده است.
به گزارش روابط عمومی گاز گیلان، عیسی جمال نیکویی 
مدیرعامل شرکت گاز استان گیلان با اعلام این خبر اظهار کرد: 
این میزان نشــت یابی، بالغ بر ۵۹ درصد از مجموع خطوط گاز 

در گیلان را شامل می شود. 
وی با بیان اینکه کلیه مراحل و عملیات نشت یابی توسط 
تجهیزات و سیســتم هــای به روز و اســتاندارد انجام می پذیرد، 
گفــت: شــرکت گاز گیــلان با برنامــه ریزی و زمانبندی مناســب، 
عملیــات نشــت یابــی از خطوط گاز اســتان را در نیمه اول ســال 

جاری در ۳۶ شهر گیلان با موفقیت به انجام رسانده است.
جمال نیکویی با بیان اینکه با توسعه گازرسانی و افزایش 
روزافــزون طــول خطوط تغذیه و شــبکه گاز بر ضرورت بازرســی 
مســتمر از تاسیســات و خطــوط گاز افــزوده شــده اســت، اظهار 
داشت: بازرسی مستمر از تأسیسات و خطوط گاز درجهت حفظ 
ایمنی و پایداری جریان گاز مشــترکین از الزامات و اهداف مهم 

این شرکت محسوب می شود.
مدیرعامل شــرکت گاز استان گیلان در ادامه افزود: علاوه 
بر نشت یابی خطوط گاز، در سال جاری 11۹ مورد نشت یابی از 
ایستگاه ها و بیش از ۳۳۵ هزار مورد نشت یابی از علمک ها و 

انشعابات گاز در استان به ثبت رسیده است.
وی در خاتمه اظهار داشــت: شــرکت گاز برای حفظ ایمنی 
و پایــداری خطوط، کلیه تاسیســات گاز را تــا درب منازل مردم و 
مشــترکین گرامــی را مورد بازرســی و نشــت یابی قــرار می دهد 
و مســئولیت حفــظ ایمنــی در داخــل منازل بر عهده مشــترکین 
محترم می باشد، لذا لازم است تا مصرف کنندگان گاز به صورت 
مســتمر با بررســی وسایل گازسوز، ایمنی منازل خود را تضمین 

نمایند.

جلسه بررسی آخرین وضعیت اجرای 
قانون الزام به ثبت رسمی معاملات 

اموال غیر منقول
بــه  غربــی  آذربایجــان  دادگســتری  کل  رئیــس  هشــدار 
مشاورین املاک: مشاورین املاکی که تا 1۵ آبان ماه در سامانه 

کاتب عضو نشوند پلمپ می شوند. 
ظهر روز یکشنبه ۲۲ مهرماه با حضور دکتر عتباتی رئیس 
کل دادگســتری آذربایجــان غربــی و مجیــدی دادســتان عمومی 
و انقــلاب مرکز اســتان جلســه بررســی آخرین وضعیــت اجرای 
قانون الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیر منقول در سالن 

جلسات ثبت اسناد و املاک برگزار شد.
دکتــر ناصــر عتباتی رئیس کل دادگســتری اســتان در این 
جلسه که مدیر کل ثبت اسناد، بازرسی، نهادها و اتحادیه های 
مرتبط و حضور ویدیو کنفرانســی روســای دادگستری، دادستان 
ها و مسئولان ثبت و اتحادیه های حوزه های قضایی نیز حضور 
داشــتند با اشــاره به فوایــد و اثرات مثبت اجرای قانــون الزام به 
ثبــت رســمی معاملات امــوال غیر منقول گفت: اگــر این قانون 
بــه صــورت صددرصــدی اجرا و همه معاملات در بســتر شــفاف 
تنظیم و تمامی اســناد دارای ســند کاداســتر گردند آثار و برکات 
زیادی هم برای مردم و  هم دســتگاه قضایی دارد چرا که منشــأ 
بسیاری از اختلافات و دعاوی اعم از حقوقی و کیفری مستقیم 

و غیرمستقیم با مقوله املاک مرتبط است.
عتباتــی ادامــه داد: قانــون الزام به ثبت رســمی معاملات 
اموال غیرمنقول یک قانون مترقی لازم الاجرا در جهت صیانت 
از اموال مردم است و هیچ مجموعه ای حق ندارد با اجرای این 

قانون مخالفت و در برابر آن با عدم همکاری مقاومت کند.

نخستین اجلاسیه بین المللی 
شهدا و رسانه های محور مقاومت 

در شیراز
نخســتین اجلاس بین المللی »راویان قدس« با موضوع 

شهدا و رسانه های محور مقاومت در شیراز برگزار شد. 
همزمان با ســالروز عملیات طوفان الاقصی گرامیداشــت 
شــهیدان قــدس ســپهبد شــهید قاســم ســلیمانی، اســماعیل 
محــور  در  قــدس  راه  ســفیران  و  شــهید  خبرنــگاران  هنیــه، 

مقاومت برگزار شد، 
ایــن اجــلاس که در ســالن همایــش رازی شــیراز  برگزار 
شــد، با حضور جمعی از ســرداران ســپاه و بســیج و همچنین 

نمایندگانی از ۲۰۰ رسانه  ایران و دیگر کشورها همراه بود. 
محمدحســن اســدی) شــهردار شــیراز(، ســردار غلامرضا 
ســلیمانی )فرمانــده ســازمان بســیج مســتضعفین(، مرتضــی 
کارآموزیــان )رییــس ســازمان بســیج رســانه(، هــادی رضایــی 
)رییس ســازمان بســیج رســانه فارس( و ... از جمله حاضران 
در مراسم بودند  اجرای سرود توسط گروه زهراییون و پخش 
نماهنگ هــای مرتبــط بــا محــور مقاومــت از جملــه برنامه های 
اجراشده در این مراسم بود. سخنرانی سردار سلیمانی بخش 

اعظمی از مراسم را شامل می شد. 

احداث حدود 6 کیلومتر خط انتقال 
فاضلاب محلات جنوبی شهر بوشهر 

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان بوشــهر گفت: 
پــروژه احــداث شــبکه فاضــلاب حــوزه جنوبی شــهر بوشــهر با 
ســرعت قابــل قبولــی در دســت اجــرا بــوده و ۶ کیلومتــر خــط 

انتقال آن احداث شده است.
ابوالحســن عالــی در توضیــح ایــن خبــر اظهــار داشــت: 
فاضلاب این حوزه در۲ فاز پیش بینی شــده ک فاز یک پروژه 
با پیش بینی اعتبار 1۵ هزار میلیارد ریال شــامل ۹۰ کیلومتر 

شبکه و خط انتقال به همراه ۳ باب ایستگاه پمپاژ است.
وی بیــان کــرد: عملیات اجرایی این پروژه از هفته دولت 
ســال گذشــته آغــاز شــده و اکنــون با ســرعت قابــل قبولی در 

حال اجرا است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان بوشهر تصریح 
کرد: در حال حاضر حدود ۶ کیلومتر خط انتقال با ســایز ۷۰۰ 

میلیمتر احداث شده است.
عالــی ادامــه داد: خــط لولــه یکهــزار میلیمتــر ورودی بــه 
ایســتگاه پمپاژ مرکزی به عمق حدود ۸ متر و همچنین ســازه 
 هــای نگهبــان ایســتگاه های پمپاژ بــه روش DSM نیز در حال 

اجرا است. 
وی اضافــه کــرد: حــدود 1۵ کیلومتــر لولــه هــای شــبکه 
خریداری و آماده اجرا شده و بخشی از فاز ۲ پروژه در بخش 
جنوب غربی شــهر بوشــهر نیز به زودی با تعیین پیمانکار وارد 

فاز اجرایی خواهد شد.
عالی عنوان کرد: پیش بینی می شــود با توجه به تأمین 
بخشی از اعتبار پروژه و بهبود شرایط آب و هوایی ، پیشرفت 

عملیات اجرایی در فصل جاری شتاب بیشتری پیدا کند.
وی یادآور شد: اجرا شبکه فاضلاب با هدف ارتقاء سطح 
بهداشت و سلامتی در شهرهای ساحلی یک ضرورت اجتناب 
ناپذیر است که این مهم تاکنون در شهرهای بوشهر، گناوه و 

دیلم اجرایی شده است.
عالــی تاکیــد کــرد: احداث شــبکه فاضلاب از پــروژه های 
مهم و تاثیرگذار در بالا بردن سطح کیفیت زندگی شهرنشینی 
اســت که این مهم اکنون در محلات جنوبی بوشــهر در دســت 

اجرا است.

همکاری مشترک مجمع خیرین 
تامین سلامت فارس وکمیته امداد 

امام خمینی )ره (
 برای رفع نیازهای مدد جویان کمیته امداد امام خمینی 
برنامــه ریزی همــکاری مجمع خیرین تامین ســلامت فارس و 

این کمیته صورت پذیرفت .
 دکتر رامجردی مدیرعامل مجمع خیرین تامین ســلامت 
فارس و مدیر ســازمان های مردم نهاد دانشگاه علوم پزشکی 
شــیراز گفت : ســاماندهی بیماران تحت پوشش کمیته امداد 
امام خمینی )ره (و سایر بیماران نیازمند با مشارکت موسسه 
مهــر حضرت زهرا)س( انجام می پذیرد که با اهدای وام های 
قــرض الحســنه وکمک های بلاعــوض از این بیمــاران حمایت 

خواهد شد .
علاوه بر این چون شهر شیراز یکی از قطب های پزشکی 
کشــور اســت و از سراســر کشــور بــرای درمــان بــه ایــن شــهر 
مراجعــه می کننــد اقامتگاههایــی برای اســکان همراهان این 
بیماران ساخته شده است که در اختیار مددجویان این کمیته 

نیز قرار می گیرد .
 در این نشست موصلی مدیرکل امداد امام خمینی )ره( 
اســتان فارس با تشــکر از همکاری ها و حمایت مداوم مجمع 
خیرین از مدد جویان این کمیته گفت : ضرروت حمایت های 
تخصصــی بخصــوص در حیطه درمــان بیمــاران نیازمند، لزوم 
ایــن همــکاری و حمایــت های مجمع خیریــن را پر رنگ تر می 

کند .
 در پایان این نشست با اهدای لوح سپاس توسط مدیر 
کل کمیتــه امــداد از همکاریهــا ی مجمــع خیرین تقدیر شــد و 
بر تداوم بیشــتر مشــارکت ها در جهت حمایت از مدد جویان 

تاکید گردید .

مدیرکل بنیاد مسکن گیلان خبر داد؛

صدور حدود ۲۹ هزار پروانه ساخت 
روستایی در گیلان

مدیــرکل بنیــاد مســکن گیــلان از صــدور حــدود ۲۹ هزار 
پروانه ســاخت روســتایی در این اســتان خبر داد و گفت: ۷۸1 

روستا نیازمند بازنگری طرح هادی است.
حامــد دائمــی صبح یکشــنبه در نشســت معاونیــن بنیاد 
مســکن کشــور با مجمع نمایندگان گیلان در رشت اظهار کرد: 
گیــلان دارای ۲۹۰۵ روســتا بــوده کــه ۲۰۶۰ روســتا بــالای ۲۰ 

خانوار است.
مدیــرکل بنیــاد مســکن گیلان بــا بیان اینکــه حدود ۳۴۰ 
روســتای گیلان خالی از ســکنه اســت، گفت: ۲۰۴1 روســتای 
بابــای ۲۰ خانوار گیلان دارای طرح هادی هســتند و تعداد 1۹ 
روســتا نیازمنــد تهیــه طرح اســت.دائمی از اجــرای بازنگری در 
11۳۰ روستای گیلان خبر داد و بیان کرد: ۷۸1 روستای گیلان 

نیازمند بازنگری طرح هادی است.
وی از صــدور حــدود ۲۹ هــزار پروانــه ســاخت روســتایی 
در گیلان خبر داد و افزود: حجم ســاخت و ســاز در روســتاها 

افزایش یافته است.
مدیــرکل بنیاد مســکن گیــلان از صدور حــدود 1۶۵ هزار 
۸۰۰ ســند روســتایی بــالای ۲۰ خانــوار در گیــلان خبــر داد و 
اضافــه کــرد: بیــش از 1۷1 هــزار ســند روســتایی و شــهری در 

گیلان صادر شده است.

استاندار آذربایجان شرقی:

تقویت دیپلماسی منطقه ای نیازمند همراهی دستگاه قضاست
مریم عبدالعلی زاده - تبریز ؛

بیــان  بــا  اســتاندار آذربایجــان شــرقی 
اینکــه درصــدد تقویت دیپلماســی منطقه ای 
با کشــورهای همسایه با توجه به اشتراکات 
فرهنگــی هســتیم، گفــت: در ایــن موضــوع 
دســتگاه قضایــی  نیازمنــد همــکاری  خطیــر 

هستیم.
و  رئیــس  دیــدار  سرمســت در   بهــرام 
معاونان دادگســتری کل و تشکیلات قضایی 
اســتان بــا وی، اظهــار کــرد: ســاختار نظــام 
جمهــوری اســلامی ایــران بر اســاس تفکیک 
قواســت و در عین حال همکاری و هم افزایی 
میان آنها هم پیش بینی شده و ما نیز پایبند 
این سیاســت هســتیم. وی افزود: همکاری، 
هماهنگــی و هم افزایی دســتگاه های دولتی 
بــا تشــکیلات قضایی بســیار مؤثر بــوده و ما 
نیــز براین اســاس بــر ایجــاد امنیــت، رفــاه و 

آسایش مردم متفق القول هستیم.
اســتاندار آذربایجان شــرقی اظهار کرد: 
مرحــوم شــهید رحمتی و آیت الله آل هاشــم 
فضــای بســیار مثبتــی در اســتان بــه وجــود 
آورده بودنــد و با فقــدان آنها خلائی در امور 
اســتان ایجاد شــد که جبران این خلاء علاوه 
بر دســتگاه های اجرایی بر دوش دادگستری 

نیز بود.
و  همــکاری  اگــر  افــزود:  سرمســت 
هماهنگــی و تعامــل بیــن دو قــوه مجریــه و 
قضائیــه نباشــد مــردم متضــرر می شــوند که 

حاصــل ایــن خســران و ضــرر، عــدم رضایت 
مــردم از نظــام و حاکمیــت خواهــد بــود. وی 
گفــت: سیاســت تشــکیلات قضایــی بیشــتر 
مبتنــی بــر پیشــگیری و صیانت اســت که ما 
نیــز این باور هســتیم و اســاس مدیریتی ما 

فسادستیزی است.
اســتاندار آذربایجان شــرقی اظهار کرد: 
مهم ترین رکن مدیریت، قدرت تصمیم گیری 
اســت و مــا تــلاش داریــم فضــای اســتان در 
جهــت صیانــت از مدیــران و تقویــت آنهــا، 

منجــر بــه افزایــش قــدرت تصمیــم گیــری و 
جــرات بخشــی در بین آنان شــود و مدیرانی 
توانمند، آشــنا به قانون و تصمیم گیر داشته 

باشیم.
برخــی  کــرد:  خاطرنشــان  سرمســت 
دســتگاه های اجرایی به موقع وظایف محوله 
خــود را انجــام نمی دهنــد کــه ایــن موضــوع 
منجر به ایجاد نارضایتی شــدید و ناهنجاری 
و تنش در بین مردم می شود که مشکل فاز 
۲ خــاوران یکــی از ایــن تنش هــا اســت. وی 

اعلام کرد: خواهان امنیت سرمایه گذاری در 
اســتان هســتیم و پروژه های کلان اســتان و 
برخی پروژه های جدید را پیگیری می کنیم.

سرمســت با اشــاره بــه فرمایــش مقام 
معظم رهبری که اســتاندار، نه  تنها نماینده 
عالی دولت در استان بلکه نماینده حاکمیت 
و  دولــت  تکلیــف  و  هــدف  افــزود:  اســت، 
دســتگاه قضایی، مشــترک و مشخص است 
و تیم مدیریتی نیز با این نگرش باید همراه 

باشد.

نشست هم اندیشی رئیس کل دادگستری آذربایجان غربی با مجموعه بازرسی به مناسبت سالروز تشکیل سازمان بازرسی

عتباتی: نقش سازمان بازرسی باید پیشگیری در کنار نظارت باشد 

فعالیت پروژه های شهری مشهد با اتکا به اوراق مشارکت و منابع داخلی

ظهر روز شنبه ۲1 مهر ماه  دکتر ناصر 
عتباتی رئیــس کل دادگســتری آذربایجان 
غربی، مجیدی دادستان عمومی و انقلاب 
مرکز استان و جمعی از مدیران قضایی به 
مناســبت سالروز تشکیل سازمان بازرسی 
در نشســتی کــه بــا مدیــر کل و بازرســان، 
بازرســی استان داشــتند ضمن تبریک این 
روز مطالبی را در راســتای اعتلای همکاری 

های دو مجموعه بیان داشتند.
کل  رئیــس  عتباتــی  ناصــر  دکتــر 
دادگســتری اســتان در این نشســت که در 
ســالن جلسات بازرسی اســتان برگزار می 
شــد بــا تبریــک ســالروز تشــکیل ســازمان 
بازرسی بیان داشت: این نشست علیرغم 
اینکه به منظور تقدیر از مجموعه بازرسی 
اســتان تشــکیل یافتــه، در عیــن حــال یک 
جلســه کاملاً تخصصی و کاربردی است تا 
بــا ارائه نقطــه نظرات برای ارتقــاء عملکرد 
هــر دو مجموعه به نکات مشــترک دســت 

یافت. 
عتباتــی بــا اشــاره بــه رونــد کاهشــی 
پرونــده هــا در حــوزه تخلفــات و جرایــم 
ایــن  تعــداد  کــه  اســتان  در  هــا  دســتگاه 
پرونــده هــا در ۷ ماهــه ســال جــاری کمتر 
از انگشــتان دســت مــی باشــند ایــن امــر 
دانســت  پیشــگیرانه  اقدامــات  حاصــل  را 
و گفــت کــه  بایــد نقش ســازمان بازرســی 

پیشگیری در کنار نظارت باشد.
رئیــس کل دادگســتری اســتان ادامه 
داد: در راس اداره کل بازرســی استان یک 
قاضــی عالــی رتبــه بــا کارشناســان زبده و 
خیلــی مســلط امــور را هدایت مــی کنند و 
تعامــلات ســازنده و موثری با دادگســتری 

دارنــد تا خروجی رســیدگی بــه پرونده ها، 
خروجی مطمئن و قابل دفاع باشد.

مقــام ارشــد قضایی اســتان بــا تاکید 
بــه اینکــه باید مدیــران را حفظ کــرد اظهار 
داشــت: مــی بایســت در حــوزه پیشــگیری 
ارتباطــات را بیشــتر و گلــوگاه هــای فســاد 
شناســایی و به صورت ویــژه رصد و کنترل 

شوند. 
عتباتی در پایان پیشــنهاد داد قضات 
رســیدگی کننــده بــه پرونده های بازرســی 
مراحــل  از  قضاتــی  و  گردنــد  تخصصــی 
تحقیــق و محاکــم بــدوی و تجدیدنظــر که 
از نظــر فنــی و تخصصــی مســلط هســتند 
انتخــاب و بــرای آنها ابلاغ ویژه صادر گردد 
تا بازرســان با شــناختن آنها در موضوعات 

بــا  تــا  باشــند  ارتبــاط  در  دائــم  طــور  بــه 
اشــرافیت کامل به موضوعات اثر بخشــی 
در پرونــده هــا زیاد باشــد، چراکه هر چند 
تعداد پرونده های بازرســی کم می باشــد 
ولی این پرونده ها حساســیت ویژه ای در 

جامعه دارند.
مجیــدی  نشســت  ایــن  ادامــه  در 
دادســتان عمومــی و انقــلاب مرکز اســتان 
گفــت مجموعــه دادســرا در بحــث احقــاق 
حقوق عامه از نظریات تخصصی ســازمان 
بازرســی در موارد ترک فعل های دســتگاه 
هــای اجرایــی بهــره مــی بــرد و بــا برگزاری 
جلســات مشــترک ســعی در روشــن شدن 

تمامی ابعاد موضوع می شود.
در ابتدای این نشست محبوبی مدیر 

کل بازرســی اســتان از تعامل دادگســتری 
استان با مجموعه بازرسی در حوزه حقوق 
عامه که با یک همدلی و هم افزایی بسیار 

خوبی در حال جریان است تقدیر نمود.
محبوبــی ادامــه داد: در هــر گزارشــی 
که ســازمان بازرســی به دادســرای عمومی 
و انقلاب ارسال می کند با برگزاری جلسه 
ای بــا حضور معاون دادســتان، بازپرس و 
بــازرس پرونــده، زوایــای مختلــف گزارش 
مــورد بررســی قــرار مــی گیــرد تا با روشــن 
شــدن ابعــاد قضیــه مقام رســیدگی کننده 
به پرونده اشــرافیت بیشتری بر آن داشته 

باشد.
مدیــر کل بازرســی اســتان افــزود: در 
بازرســی اســتان با توجه به سیاســت های 
قوه قضائیه و ســازمان، رویکرد پیشــگیری 
اســت و بــا حضور هــای میدانــی، برگزاری 
گردیــده  باعــث  کــه  مدیــران  بــا  جلســات 
نظارت های درون دســتگاهی فعال گردند 
تخلفــات و جرایــم اتفاق نیافتد و تلاش بر 
ایــن اســت که در عین شناســایی تخلفات 
و معطلــی  اختــلال  امــور دچــار  و جرایــم 
نشــوند. در ادامــه ایــن نشســت اعضــای 
حاضر به بیان نقطه نظرات و دیدگاه ها و 
دغدغه های خود برای تعامل هرچه بیشتر 
و بــه نتیجه رســاندن موضوعــات پرداختند 
کــه مطالــب جمــع بندی و بــرای آنها اتخاذ 
تصمیم گردید. شــایان ذکر است در پایان 
این نشســت با تقدیم لوح تقدیری توسط 
رئیــس کل دادگســتری آذربایجــان غربــی 
از محبوبــی مدیــر کل بازرســی اســتان بــه 
پاس تلاش های ایشــان در راستای احقاق 
حقوق عامه تجلیل به عمل آمد.                

داودلی-شــهردار  جــدی  اعظــم  مشــهد 
از  ششــم  دوره  در  گفــت:  مشــهدمقدس 
مدیریــت شــهری، همــه پــروژه هــا صرفــا از 
در  داخلــی  منابــع  و  مشــارکت  اوراق  طریــق 
حــال انجــام بــوده که ایــن امر بار ســنگینی را 
بر دوش شهرداری گذاشته است و اگر دولت 
بــه صورت ســابق کمک مالی به شــهرداری ها 

داشت، قطعا شاهد اتفاقات بهتری بودیم.
مراســم  در  شــریف  قلنــدر  محمدرضــا 
تکریــم و معارفــه مدیران شــهری که با حضور 
مدیران شهری و اعضای شورای اسلامی شهر 
مشــهد برگزار شــد، اظهــار کرد: حــوزه مالی و 
پشــتیبانی یکــی از حســاس ترین حــوزه های 
هــر ســازمانی اســت. همــه حــوزه هایــی کــه 
نیــاز بــه فعالیت دارند نیاز بــه حمایت مالی و 

پشتیبانی دارند.
و  مالــی  حــوزه  در  داد:  ادامــه  وی 
پشــتیبانی، حساســیت های بسیاری در بحث 
بحــث  امــا  دارد  وجــود  و حســابداری  تامیــن 
مدیریــت ایــن حــوزه نیز بســیار حائــز اهمیت 
اســت. شــهرداری های کلانشــهرها بــه عنوان 
بســیار  تکلیــف  خودگــردان  هــای  دســتگاه 
مهمــی دارنــد. قلندرشــریف گفــت: اینکــه در 
دوره ششــم بــدون کمــک دولــت، بــا همــت 
همــه پرســنل، معاونیــن و شــهرداران مناطق 
و همچنین نگاه ویژه اعضای شــورای اسلامی 
شهر توانسته ایم به نحو مطلوب و آبرومندی 

پیش روی داشته باشیم.
وی تصریــح کــرد: در هیــچ دوره ای بــه 
ایــن میــزان در حــوزه هــای خدمــات شــهری، 

فضــای ســبز، عمــران و حمــل و نقــل پــروژه 
فعــال نداشــته ایــم و در کنار همــه این موارد 
به قطار شهری نیز توجه ویژه ای شده است. 
در صورتــی کــه در دوره هــای گذشــته صرفــا 
تمرکز روی قطار شهری بود و وام های بسیار 
ســنگینی نیــز اخــذ شــده بود کــه اکنــون دوره 

ششم در حال تسویه آن است.
شــهردار مشــهدمقدس ادامه داد: صرفا 
داخلــی،  منابــع  و  مشــارکت  اوراق  محــل  از 
قــرارداد خرید ۴۵٠ دســتگاه اتوبــوس منعقد 
شــده و فعالیــت پــروژه های عمرانــی در حال 
انجــام اســت. حدود ٢٣ پــروژه در حال اتمام 
اســت و کلان پــروژه هایــی نیــز از دوره قبــل 
وجود داشت که تا پایان دوره به اتمام خواهد 
رســید. همچنین حقوق و مزایای همه پرسنل 

نیز تا امروز پرداخت شــده و در این حوزه نیز 
کمبودی نداشته ایم.

وی افــزود: بدهــی جــاری شــهرداری ها 
همیشــه وجود داشــته و در آینــده نیز خواهد 
بود. ســال گذشــته بیش از ١٢٠ درصد بودجه 
شــهرداری محقــق شــد کــه ایــن امر بــا تلاش 

همه همکاران حوزه مالی و اقتصادی بود.
قلنــدر شــریف بیان کرد: همــه ما واقف 
هســتیم کــه معاونــت مالی و پشــتیبانی جای 
بســیار حساسی اســت و طی این مدت، آقای 
زوکــی نــژاد کارنامــه درخشــانی داشــته انــد. 
همچنیــن ارتباطــات آقــای محمــدی مقدم در 
حــوزه بانکــی نیــز می توانــد گره گشــای برخی 
مشکلات موجود باشد و روند مناسبی در این 

حوزه داشته باشیم.

عملیــات اجــرای ســاخت ۳۷۵ واحــد نهضــت ملــی مســکن در چــاف و چمخالــه 
لنگــرود بــا حضــور معاونیــن بنیاد مســکن کشــور آغاز شــد. حامــد دائمی عصر یکشــنبه 
در آغــاز عملیــات اجــرای ســاخت نهضت ملی مســکن در چاف و چمخاله لنگــرود اظهار 
کرد: در این طرح قرار اســت ۳۷۵ واحد مســکن در زمینی به مســاحت حدود ۴ هکتار 
در چاف و چمخاله ساخته شود. مدیرکل بنیاد مسکن با اشاره به متقاضی محور بودن 
پروژه هــای مســکن بیــان کرد: پروژه نهضت ملی مســکن در قالــب ۲۵ بلوک 1۵ واحدی 

ساخته می شود.

با حضور معاونین بنیاد مسکن کشور انجام شد؛

آغاز عملیات اجرای ساخت 375 واحد نهضت 
ملی مسکن در لنگرود

نام مزایده گذار: کارخانه قند اسلام آباد غرب
موضوع مزایده جهت اجرا در سال 1403: تعداد حدوداً 100/000 تخته کیسه )جای شکر( ضایعاتی

مهلت دریافت اسناد: متقاضیان می توانند از تاریخ درج آگهی به مدت 7 روز جهت دریافت اسناد مزایده مراجعه نمایند.
محل دریافت اســناد: اسلام آباد غرب - خیابان شهید چمران - کارخانه قند اسلام آباد غرب - قسمت بازرگانی - تلفن تماس: 

45244024 - 45222223 با پیش شماره 083 
هزینه درج آگهی و هزینه کارشناسی به عهده برنده مزایده می باشد - کارفرما )مزایده گذار( در قبول یا رد هر یک از پیشنهادات 

مختار است - ارائه پیشنهاد  تعهدی برای مزایده گذار ایجاد نخواهد کرد.
                                                                                                                                                                                                                                کارخانه قند اسلام آباد غرب

 آگهی مزایده   آگهی مزایده  
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دومین مرحله قرعه کشی کمپین 
ستاره های باشگاه مشتریان 

بانک پارسیان برگزار شد
عصراقتصــاد: آییــن دومیــن مرحله 
قرعه کشــی کمپیــن ســتاره های باشــگاه 
مشــتریان بانک پارســیان، روز یکشــنبه 
آن  برنــدگان  و  برگــزار  مهرمــاه   1۵

مشخص شدند.
در آییــن قرعه کشــی ایــن کمپیــن کــه بــا حضــور 
توســعه  و  بازاریابــی  مدیــر  فــرد  پارســا  محمدرضــا 
کســب وکار، اســماعیل ســیرانی مدیــر روابــط عمومــی 
و نماینــدگان مدیریــت بازرســی و نظــارت برگــزار شــد، 
به پاس قدردانی از همراهی و مشارکت اعضای باشگاه 
مشتریان، جوایز ارزشمندی به قیدقرعه به ایشان اهدا 

شد.
دوچرخــه برقــی، گوشــی موبایــل، تبلت و ســاعت 
هوشــمند و ســرخ کن از جوایز هیجان انگیز این دوره از 

قرعه کشی می باشد.
مشــمولین ایــن قرعه کشــی آن دســته از اعضــای 
باشــگاه مشتریان بانک پارســیان بودند که تا تاریخ ۳1 
تیرمــاه 1۴۰۳ از طریق ســامانه باشــگاه اقــدام به خرج 
امتیاز کرده و شــانس شــرکت در قرعه کشــی را افزایش 

داده بودند.
گفتنی اســت کمپین ستاره ها از تاریخ اول خرداد 
ماه الی ۳1 تیر ماه 1۴۰۳ برگزار شــد و طی زمان اعلام 
شــده اعضای باشــگاه مشتریان بانک پارســیان که بالغ 
بــر 1٫۴۰۰٫۰۰۰ عضو هســتند می توانســتند با شــرکت 
در ایــن کمپیــن با خرج امتیازهای جمع شــده ی خود در 
طول ســال، یکی از جوایز متنوع باشــگاه مشتریان و یا 

شانس شرکت در قرعه کشی را انتخاب نمایند.
 1۲۷ هــا  ســتاره  کمپیــن  در  اســاس؛  همیــن  بــر 
جایــزه بــر اســاس امتیــازات کســب شــده بــه انتخــاب 
مشــتریان باشــگاه بــه ایشــان اهــدا شــد و ۶ برنــده ی 
خــوش شــانس نیــز در قرعــه کشــی مشــخص شــدند 
 کــه بــه زودی طــی مراســمی جوایــز خــود را دریافــت 

خواهند کرد.
جوایــز ارزشــمندی کــه بــه انتخاب اعضای باشــگاه 
مشــتریان و بــدون قرعــه کشــی بــه ایشــان اهــدا شــد 
شــامل؛ گوشــی، تبلت و ساعت هوشــمند سامسونگ؛ 
تــرازوی دیجیتــال، کاغــذ دیجیتال، پیچ گوشــتی، جعبه 
ابــزار، ســرخ کــن بــدون روغن و بخور ســرد شــیائومی؛ 
هندزفــری بلوتوثــی هایلــو و هــارد اکســترنال وســترن 

دیجیتال بودند.

۳۰ اثر برگزیده جشنواره ملی 
پوستر سپهر مشخص شد

عصراقتصاد:  ۳۰ هنرمند برگزیده 
پوســتر  ملــی  جشــنواره  نخســتین 
رای  بــا  ایــران  صــادرات  بانــک  ســپهر 
هیئت داوران برگزیده و معرفی شدند.

بــه گــزارش روابط عمومــی بانــک صــادرات ایــران، 
آثار ۳۰ هنرمند برتر شــرکت کننده در این جشــنواره که 
به مناســبت آغاز هفتاد و ســومین ســال فعالیت بانک 
و بــا هــدف ترویــج مفاهیــم و ارزش هــای ســازمانی از 
طریــق هنرهای تجســمی، برگزار شــده بــود، با قضاوت 
هنرمندان برجســته هنرهای تجســمی کشور برگزیده و 

معرفی شدند.
هیات داوران این جشنواره، متشکل از هنرمندان 
ابراهیــم  همچــون  تجســمی  هنرهــای  حــوزه  نــام آور 
حقیقی، ایرج میرزاعلیخانی، فرزاد ادیبی، مریم کهوند 
و مجیــد کاشــانی، پــس از بررســی دقیــق آثار رســیده، 
برترین ها و برگزیدگان این جشنواره را در دو بخش به 

شرح زیر اعلام کردند:
بخش بانک صادرات ایران در خدمت مردم:

نفــرات برتــر بــه ترتیــب؛ محمدحســین آقاجانــی، 
محمدمهدی ولی زاده و مرتضی رحمتی

۵ نفــر برگزیــده  بــه ترتیــب؛ محمدجــواد پردخته، 
محمدمهــدی ولــی زاده، محمــد مرادی، قاســم رشــیدی 

ده صحرایی و غزاله عرفانی
حامــد  نمایشــگاه؛  بــه  راه یافتــه  نفــرات  ســایر 
مســعودی فر، احمدرضا شهبازی، سحر طاهونی کیوی، 

هادی ممی پورمسلم و سمیرا ابراهیمی
بخش آغاز ۷۳ سالگی بانک صادرات ایران:

نفــرات برتــر بــه ترتیــب؛ زهــره والی نیــا، عرفــان 
طهرانی و مریم ابراهیمی نژاد

۵ نفــر برگزیــده بــه ترتیــب؛ فاطمــه محمدیــان، 
محمدجواد پردخته، مهســا محبوبی اصل، سعید زندی 

و رضا حیدری
ســایر نفرات راه یافته به نمایشگاه؛ سحر طاهونی 
کیــوی، غزاله عرفانی، مهــدی آتش فراز، محمد میرکی، 
فاطمه محمدیان، ســعید زندی، علی سماکوش، مائده 

ناجی و امیریاشار هیدجی
آغــاز  کــه در شــهریورماه امســال  ایــن جشــنواره 
شــد، بــا دو محــور اصلــی »بانــک صــادرات ایــران در 
خدمــت مــردم« و »آغــاز ۷۳ ســالگی بانــک صــادرات 
پیونــد  تقویــت  بــرای  بســتری  عنــوان  بــه  ایــران« 
خلاقیت هــای  نمایــش  و  جامعــه  و  هنرمنــدان   میــان 

هنری طراحی شد.
ایــن رویــداد کــه بــا اســتقبال پرشــور هنرمنــدان 
عرصــه گرافیــک همراه بود، نزدیک به 1۰۰۰ اثر از ۳۷۵ 
هنرمنــد را بــه رقابــت فراخوانــد. در پــی ایــن اســتقبال 
آثــار را  بی نظیــر، دبیرخانــه جشــنواره فرصــت ارســال 
تــا 1۶ شــهریور تمدیــد کــرد، کــه ایــن امر نشــان دهنده 
 مشــارکت گســترده و علاقه منــدی هنرمنــدان سراســر

 کشور بود.
قالــب  در  بــه زودی  ایــن جشــنواره  منتخــب  آثــار 
نمایــش  بــه  ایــران  هنرمنــدان  خانــه  در  نمایشــگاهی 
فرصتــی  نمایشــگاه  ایــن  کــه  شــد  خواهــد  گذاشــته 
تــا  تجســمی  هنرهــای  بــه  علاقه منــدان  بــرای  اســت 
هنرمنــدان  توانایی هــای  و  خلاقیت هــا  بــا  نزدیــک  از 
بانــک صــادرات  ایــن رویــداد فرهنگــی،  آشــنا شــوند. 
ایــران را بــه یکــی از پیشــگامان در پیونــد میــان هنــر 
ارتبــاط  تقویــت  بــه  و  کــرده  تبدیــل  بانکــی  و صنعــت 
 بانــک بــا جامعــه هنــری و ارتقــای ارزش هــای فرهنگی 

کمک خواهد کرد.

رئیس هیئت مدیره این بانک تصریح کرد

بانک رفاه کارگران؛ بانک پیشرو در 
پرداخت تسهیلات قرض الحسنه

رئیــس  گفتــه  بــه  عصراقتصــاد: 
هیئــت مدیــره بانک رفاه کارگــران، بانک 
رفاه در ســال های اخیر در راســتای ایفای نقش موثر در حوزه 
از  از منابــع حاصــل شــده  فراتــر  اجتماعــی،  مســئولیت های 
حســاب های قرض الحسنه، تســهیلات قرض الحسنه پرداخت 

کرده است.
نجات امینی با بیان این مطلب در مراسم سی  وهشتمین 
دوره قرعه کشــی حســاب های قرض الحســنه پس انــداز بانــک 
رفــاه کارگــران که روز یکشــنبه ۲۲ مهر ماه برگزار شــد، افزود: 
تســهیلات قرض الحســنه پرداختی از ســوی بانک رفاه کارگران 
در این سال ها از رشد قابل توجهی نسبت به گذشته برخوردار 
بــوده و ایــن در حالــی اســت که منابــع حاصل از حســاب های 

قرض الحسنه به میزان مشابه رشد نداشته است.  
دکتــر امینــی بــا بیــان اینکه بانــک رفــاه کارگــران ازجمله 
تســهیلات  پرداخــت  در  بانکــی  شــبکه  پیشــرو  بانک هــای 
بخــش  کــرد:  تصریــح  می شــود  محســوب  قرض الحســنه 
عمــده جامعــه هــدف ایــن بانــک را کارگــران، بازنشســتگان و 
اجتماعــی  تامیــن  ســازمان  پوشــش  تحــت  مســتمری بگیران 
هســتند کــه عمومــا حداقــل دســتمزد را دریافــت می کنند و از 
نظر درآمدی جزو طبقات ضعیف جامعه محســوب می شــوند 
و بــه همیــن دلیــل بانک رفاه کارگران ســعی کرده اســت تا به 

روش های مختلف از آنان حمایت کند. 
وی خاطرنشــان کــرد: بانک رفاه کارگران در این ســال ها 
بــه  قرض الحســنه  تســهیلات  پرداخــت  بــه  بیشــتری  توجــه 
بازنشســتگان و مســتمری بگیران داشــته اســت. پرداخــت این 
تســهیلات یکــی از ابزارهــای حمایتــی بانــک رفاه از ایــن افراد 
بــه شــمار مــی رود و ایــن بانک ســعی کرده اســت با اســتفاده 
از ابزارهــا و روش هــای دیگــری ماننــد خریــد اقســاطی کالا و 

خدمات، از آنان حمایت کند.
 رئیــس هیئــت مدیــره بانــک رفــاه کارگــران در پایــان بــه 
اقدامات این بانک در راســتای ایفای نقش اثربخش در حوزه 
مســئولیت های اجتماعی اشــاره کرد و گفت: برای این منظور 
تــلاش کرده ایم اقدامات حمایتی را به ســمت احداث، تکمیل 
و تجهیــز پروژه هــای نیمه تمــام عام المنفعــه کــه بهره بــرداری 
عمومی و اجتماعی مانند ساخت و تجهیز مدرسه، بیمارستان 

و مراکز بهداشتی و درمانی و... دارند، سوق دهیم.
لازم بــه ذکــر اســت، جوایز ارزنــده سی  وهشــتمین دوره 
قرعه کشــی حســاب های قرض الحســنه پس انــداز بانــک رفــاه 
کارگران، به مناســبت شــصت وچهارمین ســالگرد تاسیس این 
بانــک در ســال 1۴۰۳، شــامل 1٫۰۶۴ فقــره جایــزه ویژه نقدی 
هــر یــک به ارزش ۲ میلیــارد و ۵۰۰ میلیون ریــال، ۶۶۴ فقره 
کمک هزینــه خریــد لوازم خانگی تولید داخل هر یک به ارزش 
۲۵۰ میلیون ریال، ۶۶۴ فقره کمک هزینه خرید صنایع دستی 
هــر یــک بــه ارزش ۵۰ میلیون ریــال و ۲۷۴٫۷1۹ جایزه نقدی 

۲٫۵۰۰٫۰۰۰ ریالی است.

بانک توسعه بریکس رقیب بانک جهانی می شود؟!

عصراقتصاد: رئیس کل بانک مرکزی معتقد 
است که بانک جهانی در چارچوب اهداف ایالات 
متحــده و کشــورهای غربــی عمــل می کنــد بنابر 
ایــن بانک توســعه جدیــدی که از ســوی بریکس 
ایجاد شــده، می تواند در راســتای تحقق اهداف 

کشورهای عضو بریکس فعالیت کند.
به گزارش عصراقتصاد، محمدرضا فرزین، 
رئیــس کل بانــک مرکزی اظهار کــرد: در دومین 
اجلاس روسای بانک های مرکزی عضو بریکس 
در مســکو، توافقــات بســیار خوبــی در زمینــه 
مالی و پولی داشتیم. ایران در دوره ای که دبیر 
بریکــس بــود، توافقــات خوبی با بانــک مرکزی 

روســیه انجام داد و ما در مورد اتصال 
شبکه های کارت و همکاری های مالی 
و پولــی توافقــات خوبــی داشــتیم کــه 

همه آنها را در بریکس مطرح کردیم.
پرداختــی  سیســتم  افــزود:  وی 
بین کشــورها بر اساس ارزهای محلی 

داریــم کــه یکــی از موضوعات این جلســه بود. 
چین، روســیه و ایران به شــدت به این موضوع 

علاقه مند هستند.
فرزیــن گفــت: بانــک توســعه جدیدی که 
توســط بریکــس ایجــاد شــده اســت می توانــد 
بســیاری از اهــداف توســعه کشــورهای عضــو 

امــروز  زیــرا  کنــد،  دنبــال  را  بریکــس 
اهــداف  چارچــوب  در  جهانــی  بانــک 
ایالات متحده و کشورهای غربی عمل 

می کند.
رئیــس کل بانــک مرکــزی اظهــار 
امیــدواری کرد که بانک توســعه جدید 
این نقش را برای کشورهای عضو بریکس ایفا 

کند و ما قصد داریم عضو این بانک شویم.
توافقات ایران و روسیه برای گسترش 

همکاری های مالی در بریکس
همچنین فرزین، در گفتگو با راشاتودی از 
توافقــات مثبت ایران با روســیه در زمینه اتصال 

شبکه های کارت و همکاری های پولی خبر داد.
ســاختار  بــه  مرکــزی  بانــک  کل  رئیــس 
فعلی سیســتم مالی جهان که بر پایه صندوق 
بین المللــی پول و بانک جهانی اســتوار اســت، 
اشاره کرد و گفت: به دلیل چالش های سیاسی 
بــا کشــورهای غربی، جهــان به دنبــال ترتیبات 
جدیــدی اســت و بریکس بســتری بــرای تحقق 

این اهداف است.
او با اشاره به بانک توسعه جدید بریکس 
گفــت: ایــن بانــک می توانــد اهداف توســعه ای 
اعضــا را دنبــال کنــد و مــا نیــز در تلاشــیم تا به 
عضویــت این بانک درآییم. چراکه بانک جهانی 
عمدتاً در راستای اهداف کشورهای غربی عمل 
می کنــد و بریکــس می توانــد جایگزیــن مؤثری 
در ایــن حــوزه باشــد. بــه گــزارش عصراقتصاد، 
در اجــلاس بین المللــی روســای بانــک مرکــزی 
کشورهای عضو گروه بریکس در مسکو، بیانیه 
مشــترک وزرای اقتصــاد و روســای بانک هــای 
مرکــزی اعضــای بریکس در خصــوص توافقات 
جمعی به عنوان نقشــه راه همکاری سال های 
آتــی تدویــن و گــزارش وزرا و روســا از تــلاش 
های یک ســال اخیر برای ایجاد ســاز و کارهای 
همکاری بین اعضا برای ارائه به نشست سران 
کــه بــزودی در روســیه برگــزار می شــود، نهایی 
شــد. روسیه رئیس فعلی گروه بریکس است؛ 
ســایر کشــورها از جملــه برزیــل، هنــد، چین و 
آفریقــای جنوبــی، و همچنیــن اعضــای جدیــد 
آن یعنــی ایران، مصر، اتیوپی و امارات متحده 
عربی که در ژانویه به آن پیوستند، دیگر اعضای 
این گروه هستند. ریاست دوره ای بریکس سال 

آینده میلادی به برزیل واگذار خواهد شد.

سرپرست بانک دی مطرح کرد
سرعت بخشی به تامین ارز با تالار توافقی

سرپرســت  گفتــه  بــه 
سیاســت های  دی،  بانــک 
برحســب  مدیریــت شــده ای 
شــرایط داخلــی و خارجــی در حــوزه ارز توســط 

بانک مرکزی مورد توجه قرار گرفته است.
اســماعیل جلیلــی؛ سرپرســت بانــک دی 
در گفت وگــو بــا ایبنــا با اشــاره به رویکــرد بانک 
مرکــزی درمواجهه با نوســانات بــازار ارز، گفت: 
سیاست های درست و مدیریت شده ای در این 

مدت مورد توجه قرار گرفته که برحسب شرایط 
داخلی و خارجی است.

وی ادامــه داد: نــگاه بــه بــازار ارز توافقــی 
الزامــی بــود کــه باید نســبت به تعادل بخشــی 
و ثبــات بــازار ارز بــه خصــوص در مــورد عرضــه 
کننــدگان و متقاضیان این حــوزه در نظر گرفته 

می شد.
جلیلــی افــزود: ایجــاد بــازار ارز توافقــی 
تصمیــم درســتی اســت که امیــدوارم ایــن ابزار 

بــرای  ارز  بــازار  بــه عرضــه و تقاضــای  بتوانــد 
صادرکنندگان پاســخ دهد، رویکرد بازار توافقی 
تا حدودی سرعت بخشی به تامین و خرید ارز 
را فراهــم می کنــد. سرپرســت بانــک دی اظهار 
داشــت: امیدوارم با اجرای این موضوع، شاهد 
تعامل بیشــتر صادرکنندگان و تامین کنندگان 
ارز بــرای همراهــی در ایــن بــازار باشــیم تــا بــه 
شرایط ثبات بازار که به شدت مورد نیاز دولت 

چهاردهم است، کمک کند.

وی در پایان ســخنان خود اظهار داشــت: 
فلســفه وجــودی بانــک مرکــزی در بخــش ارز 
تنظیم گــری و هدایــت بازار و ورود متناســب با 
شــرایط اســت. خوشــبختانه بــا تدبیــر درســتی 
کــه مجموعه بانــک مرکزی در کنار ســایر ارکان 
اقتصــادی کشــور بــه عمــل آوردنــد، در شــرایط 
تحــولات سیاســی، بــازار ارز بــا کمترین تنش، 
به فرصت تبدیل شــد و شــرایط را برای فعالان 

اقتصادی، با ثبات نسبی حفظ کرد.

در سایت روزنامه بخوانید:

رســالت و مأموریــت اصلــی بانک مســکن، تأمیــن خانه برای 
مــردم و ســابقه درخشــان این بانــک گواهی بر عــزم جدی، تلاش 
و همدلــی کارکنــان در جهــت رفع این نیــاز و ایجاد جهش در حوزه 

تولید مسکن است.
به گزارش عصر اقتصاد به نقل از  پایگاه خبری بانک مسکن-

هیبنا؛ علی خورســندیان، سرپرســت بانک مســکن با حضور در بیســت و یکمین 
دوره مجامــع ارزیابــی عملکرد مدیریت های شــعب این بانک بــا بیان این مطلب 
گفت: بانــک مســکن از ظرفیــت هــای بســیار مناســبی در حــوزه هــای مختلف به 
خصوص نیروی انسانی برخوردار است و می تواند با ایجاد همدلی میان مدیران 
و کارکنــان از ایــن ظرفیت هــا بــرای تأمین نیاز مردم و ایفای مطلوب رســالت خود 

استفاده کند.
خورسندیان با بیان این مطلب که بانک مسکن به عنوان بانک تخصصی در 
اجرای سیاست های دولت محترم در مسیر توسعه بخش مسکن گام بر می دارد، 
افزود: بانــک مســکن در اجرای طرح نهضت ملی مســکن عملکــرد قابل قبولی از 
خود به جا گذاشــته و بر این اســاس و به منظور تداوم این رســالت نیاز اســت تا 
از شــیوه هــای نویــن تأمین مالی بهره برده و بــا تقویت کمیته های مرتبط در این 

حوزه، توان مالی خود را برای تسریع در پیشبرد این طرح افزایش دهد.
وی در ادامــه با اشــاره بــه اهمیت ارزیابی عملکرد در ســنجش میزان تحقق 
اهــداف تعییــن شــده بانــک گفــت: ارزیابــی عملکــرد باعــث مــی شــود تــا ضمــن 
شناســایی نقــاط قوت، نقاط ضعف و آســیب هایی را کــه مانع تحقق اهداف می 
شــود شناســایی کــرده و از این طریق بتوان بــا ارایه راهکارهای مناســب، اهداف 

بانک را بیش از گذشته تحقق بخشید.
خورســندیان جــذب منابــع، ارایه خدمــات کارمزد محور و وصــول مطالبات را 
ابزارهــای تحقــق اهــداف بانــک عنــوان کــرد و یادآور شــد: به مدد نیروی انســانی 
متخصص و ســایر ظرفیت های موجود در بانک می توان از این ابزارها در مســیر 
تحقــق اهــداف و اجرای سیاســت های تعیین شــده به خصوص در پیشــبرد طرح 

نهضت ملی مسکن بهره برد.
وی افــزود: اســتفاده از ایــن ابزارهــا در مســیر تحقق اهداف بانــک به عنوان 

تکلیف برای همکاران در نظر گرفته شده و ملاک ارزیابی قرار می گیرد.
بهبود معیشت همکاران اولویت کاری ماست

علی خورســندیان در ادامه ســخنان خود، نیروی انســانی بانک مســکن را از 
جملــه نیروهــای متخصــص شــبکه بانکی کشــور برشــمرد و بر حل مشــکلات آنها 

تاکید کرد.
وی افــزود: توجــه بــه دغدغه های نیروی انســانی و رفع مشــکلات و نیازهای 
آنها از اولویت های مدیران ارشد بانک است. به همین منظور لازم است مدیریت 
منابع انسانی بانک از تمام ظرفیت های لازم برای ارتقا و بهبود معیشت همکاران 

شاغل و بازنشسته استفاده کند.
خورســندیان بــا تاکیــد بر ضرورت افزایش کارایی نیروی انســانی و اســتفاده 
بهینه از توانمندی های همکاران گفت: لازم است تا با تحقق شایسته سالاری در 
ارتقــای شــغلی کارکنان، علاوه بر اســتفاده مطلــوب از توانمندی های آنان چابک 

سازی در سازمان را موجب شویم.
تحول دیجیتال؛ دغدغه مدیران ارشد بانک مسکن

سرپرســت بانک مســکن، ایجاد تحول دیجیتال در این بانک و ارایه خدمات 
از طریق ابزارهای نوین بانکی را از دغدغه های اصلی مدیران ارشد بانک برشمرد.

وی گفت: بانــک مســکن برای ارایــه خدمــات مطلوب به مشــتریان و ارتقای 
جایــگاه خــود در جامعــه نیــاز دارد تــا بــه ابزارهــای بانکــداری الکترونیــک از جمله 

کربانکینگ)core banking( مجهز شود.
سرپرست بانک مسکن با تاکید بر ارایه خدمات در بستر بانکداری دیجیتال 
یادآور شد: ظرفیت های بسیار ارزنده ای در حوزه فناوری های نوین بانکی در بانک 
مســکن وجود دارد کــه با برنامه ریزی مطلــوب می توان از این ظرفیت ها در جهت 

مشتری مداری و ارایه خدمات بهینه به مشتریان بهره مند شد.

شیوه های نوین تأمین مالی برای تحقق 
اهداف نهضت ملی

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر 

ماده3وماده13-آئین نامه قانون تعیین تکلیف
   برابــررای شــماره140360312001005717هیئت 
موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی 
وساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردرواحد ثبتی تصرفات 
مالکانه بلامعارض کلاســه1403114412480000458 
شناســنامه  بشــماره  درزی  علــی  آقــای  تقاضــای 
فرزنــد  کردکــوی  از  صــادره  وکدملــی2240134461 
ابوالقاسم درششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث بنا 
شده است بمساحت125/50مترمربع ازپلاک شماره127-

اصلــی واقــع دراراضی کرپان بخش2حوزه ثبت گرگان طبق 
رای صادره حکایت ازانتقال ملک ازمالک رسمی به متقاضی 
دارد لــذا بمنظوراطــلاع عمــوم مراتب در2نوبــت به فاصله 
15روز آگهی میشود از اینرواشخاصی که نسبت بصدورسند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشــند میتوانند ازتاریخ 
انتشاراولین آگهی بمدت 2ماه اعتراض خود را باذکرشماره 
پرونده به این اداره تســلیم وپس ازاخذ رســید ظرف مدت 
یکماه ازتاریخ تســلیم اعتراض  به مرجع ثبتی دادخواســت 
خــود را بــه مرجــع ذیصــلاح قضایــی تقدیــم نماید.تاریــخ 
 انتشــارنوبت اول1403/07/09تاریخ انتشــارنوبت دوم

07/24 /1403م-الف1794744
42-سرپرست اداره ثبت اسناد واملاک منطقه یک گرگان-

مهدی شاه مهری
..............................................................................

آگهی ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه تعیین و تکلیف 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و موضوع تفاهم 
نامه شماره 3322/ 99 مورخ 1399/1/17 فیمابین 

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور و وزارت جهاد کشاورزی
به منظور اطلاع عموم مراتب ذیل در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی میشــود در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور 
ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشند میتوانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مرجع قضایی 
تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 
شد و در صورت وجود سهام مجهول وفق مفاد 13 و 14 قانون 

تعیین و تکلیف اقدام خواهد شد.
1- برابــر رای شــماره 140360313053001552 - 
1403/04/20 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد ســند رســمی مستقر در 
واحــد ثبتــی منطقه 2 - ارومیه تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضی آقای ابراهیم دشتی فرزند جمال بشماره شناسنامه 
362 و شماره ملی 2751351476 صادره از ارومیه نسبت 
به ششدانگ یکقطعه باغ بمساحت 2004/03 متر مربع در 
قسمتی از پلاک ثبتی شماره 47 -اصلی واقع در بخش -13 
ارومیــه کــه توســط بایگانی نســبت به آن پــلاک 149 فرعی 

اختصاص یافته است.20267
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/07/24 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/09

عیســی عباســی - رئیس اداره ثبت اســناد واملاک منطقه 2 
ارومیه

..............................................................................
اداره کل ثبت اسناد و املاک گیلان

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 

سند رسمی
 140360318011010905 شــماره  رای  برابــر   
-1403/05/17 هیــات موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبت ملک صومعه سرا  تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضــی آقــای / خانــم  ندا رحمانی منفــرد فرزند محمود به 
شــماره شناســنامه 1178 صادره از بجنورد در ششــدانگ 
یک قطعه زمین مشتمل بر اعیان احداثی بمساحت 329.87 
مترمربع پلاک 434  فرعی از 89 اصلی مفروز و مجزی شده 
از پلاک 13 واقع در قریه تطف بخش 22 گیلان خریداری از 
عظیم اصغرزاده محرز گردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود چناچه 
اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی بشرح مذکور 
اعتراض داشته باشد می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس 

از اخذ رســید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، 
دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است و رسید در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض مدت مذکور طبق مقرارت سند مالکیت صادر خواهد 

شد.تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/07/24  
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/09 

   910.1195 رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان صومعه 
سرا  -یداله شهبازی

..............................................................................
اداره کل ثبت اسناد و املاک گیلان

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 

سند رسمی
 140360318011010867 شــماره  رای  برابــر   
-1403/05/17 هیــات موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبت ملک صومعه سرا  تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضــی آقــای / خانم  حســین عبادی فرزنــد عبدالرزاق به 
شماره شناسنامه 2456 صادره از تهران در ششدانگ یک 
قطعــه زمین مشــتمل بر اعیان احداثی بمســاحت 340.91 
مترمربع پلاک 435  فرعی از 89 اصلی مفروز و مجزی شده 
از پلاک 13 واقع در قریه تطف بخش 22 گیلان خریداری از 
عظیم اصغرزاده محرز گردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود چناچه 
اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی بشرح مذکور 
اعتراض داشته باشد می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس 
از اخذ رســید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، 
دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است و رسید در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض مدت مذکور طبق مقرارت سند مالکیت صادر خواهد 

شد.تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/07/24  
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/09 

   910.1196 رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان صومعه 
سرا  -یداله شهبازی

..............................................................................
اداره کل ثبت اسناد و املاک گیلان

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 

سند رسمی
 140360318011010866 شــماره  رای  برابــر   
-1403/05/17 هیــات موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبت ملک صومعه سرا  تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای / خانم  احمد ابوالحسنی فرزند احد به شماره 
شناسنامه 6632 صادره از نظر آباد در ششدانگ یک قطعه 
زمین مشتمل بر اعیان احداثی بمساحت 202.68 مترمربع 
پلاک 436  فرعی از 89 اصلی مفروز و مجزی شــده از پلاک 
13 واقــع در قریــه تطف بخش 22 گیلان خریداری از نســق 
عظیم اصغرزاده محرز گردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود چناچه 
اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی بشرح مذکور 
اعتراض داشته باشد می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس 
از اخذ رســید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، 
دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است و رسید در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض مدت مذکور طبق مقرارت سند مالکیت صادر خواهد 

شد.تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/07/24  
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/09 

   910.1197 رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان صومعه 
سرا  -یداله شهبازی

..............................................................................
اداره کل ثبت اسناد و املاک گیلان

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 

سند رسمی
 140360318011007116 شــماره  رای  برابــر   
-1403/04/03 هیــات موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبت ملک صومعه سرا  تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای / خانم  فخرالدین جوانی فرزند حبیب به شماره 

شناســنامه 1514 صادره از ســاری در ششدانگ یک قطعه 
زمین مشــتمل بر اعیان احداثی بمســاحت 399.1 مترمربع 
پلاک 45  فرعی از 81 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 81 
واقع در قریه میانبر بخش 22 گیلان خریداری از نسق نازعلی 
امین پور تنیانی محرز گردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود چناچه 
اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی بشرح مذکور 
اعتراض داشته باشد می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس 
از اخذ رســید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، 
دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است و رسید در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض مدت مذکور طبق مقرارت سند مالکیت صادر خواهد 
شد.تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/07/24  تاریخ انتشار 

نوبت دوم : 1403/08/09 
   910.1198 رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان صومعه 

سرا  -یداله شهبازی
..............................................................................

اداره کل ثبت اسناد و املاک گیلان
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون 

تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی

 140260318011008671 شــماره  رای  برابــر   
-1403/04/18 هیــات موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبت ملک صومعه سرا  تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای / خانم  نبی اله نظری فرزند مطلب به شــماره 
شناســنامه 2981 صادره از صومعه ســرا در ششدانگ یک 
قطعه زمین باغی مشــجر مشــتمل بر یکباب خانه و محوطه و 
باغات بمســاحت 2518.35 مترمربع پلاک 119  فرعی از 2 
اصلــی مفــروز و مجــزی شــده از پلاک 1 بهــم  واقع در قریه 
سیاهگلوندان بخش 22 گیلان خریداری از نسق مطلب نظری 
سیقلی محرز گردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود چناچه اشخاصی 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی بشرح مذکور اعتراض 
داشته باشد می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت و رســید در 
صــورت انقضــای مدت مذکور و عــدم وصول اعتراض مدت 
مذکور طبق مقرارت ســند مالکیت صادر خواهد شــد.تاریخ 

انتشار نوبت اول : 1403/07/09  
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/07/24 

   910.1086 رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان صومعه 
سرا  -یداله شهبازی

..............................................................................
اداره کل ثبت اسناد و املاک گیلان

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 

سند رسمی
 140260318011011324 شــماره  رای  برابــر   
-1403/05/23 هیــات موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبت ملک صومعه سرا  تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضــی آقــای / خانــم  پروین امیرعالی فرزند ســعداله به 
شــماره شناســنامه 849 صادره از تهران در ششــدانگ یک 
قطعه زمین مشــتمل بر ســاختمان ) خانه محوطه (  بمســاحت 
298.80 مترمربــع پــلاک 1744  فرعی از 88 اصلی مفروز و 
مجزی شده از پلاک 68 واقع در قریه گوراب زرمیخ بخش 22 
گیلان خریداری از نســق اله بابوته محرز گردیده اســت .لذا 
بــه منظــور اطــلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می شود چناچه اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی بشــرح مذکور اعتراض داشــته باشــد می توانند از 
تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است و رسید در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول اعتراض مدت مذکور طبق مقرارت سند مالکیت 
صادر خواهد شد.تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/07/09  

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/07/24 
   910.1085 رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان صومعه 

سرا  -یداله شهبازی



شرکت ها       .سه شنبه24 مهر1403 . سال بیستم. شماره 5481 .   
اخبــــــــــــار اخبــــــــــــار

مدیرعامل شرکت سازه گسترسایپا:

رویکرد سازه گستر بر افزایش 
تولید، بومی سازی و ساخت 

داخل قطعات است
عصراقتصــاد: مدیرعامــل شــرکت ســازه گسترســایپا 
ضمــن بازدیــد از آخریــن وضعیــت تجهیــز و راه انــدازی 
ســایت هــای تولیــدی ۲ و ۴ ایندامیــن و گفتگــو و تعامل 
بــا مدیــران این مجموعه، از حمایت بــی دریغ و همراهی 
شرکت سازه گستر با قطعه سازان زنجیره تأمین در طرح 

های توسعه ای منجر به افزایش تولید خبر داد.
بــه گــزارش ســایپانیوز؛ محمدعلی حیاتــی به همراه 
اعضای هیأت مدیره و جمعی از معاونین و مدیران سازه 
گســتر ضمــن بازدید از ظرفیت هــای تولیدی و طرح های 
توســعه ای شــرکت کمک فنــر ایندامین ســایپا، از نزدیک 
در جریــان آخریــن وضعیــت تولیــد کمک فنــر و چگونگی 
پیشرفت پروژه راه اندازی سایت های تولیدی ۲ و ۴ این 

مجموعه قرار گرفت.
مدیرعامــل ســازه گسترســایپا در ایــن بازدید، ضمن 
تأکیــد بــر همراهی و تعامل شــرکت ســازه گســتر در رفع 
موانع تولید قطعه ســازان، خاطرنشــان کرد: این موضوع 
بســیار حائز اهمیت اســت که  وضعیت و شــرایط زنجیره 
تأمیــن را از نزدیــک رصــد کنیــم و از مســائل و مشــکلات 
قطعــه ســازان، کــه به واقــع بزرگترین شــرکای تجــاری ما 
محسوب می شوند، آگاهی داشته باشیم و در این زمینه 
تمامــی تــوان خود را به کار گرفته تا در مشــکلات به گونه 
ای موثر در کنار شــرکت های زنجیره تأمین باشــیم و آن 

را مدیریت کنیم.
و  فنــی  پتانســیل  و  هــا  قابلیــت  افــزود:  حیاتــی 
تکنولوژیکــی، در کنــار منابع انســانی متخصص می تواند 
نقش راهبردی در مســیر افزایش تولید، توســعه فعالیت 

ها، بومی سازی و ساخت داخل ایفا کند.
گــروه  اهــداف  بــه  عنایــت  بــا  کــرد:  تصریــح  وی 
خودروســازی ســایپا و رویکرد شرکت ســازه گستر در بهره 
گیــری حداکثــری از ظرفیــت هــای تولیــدی و شناســایی 
نیــروی بالقــوه زنجیــره تأمین و تبدیل آن بــه فرصت، راه 
انــدازی ســایت هــای تولیــدی ۲ و ۴ شــرکت ایندامیــن با 
هــدف تولیــد کمــک فنــر خــودروی شــاهین و محصولات 
جدیــد گروه ســایپا، گام مهم دیگری در تســهیل، رونق و 

جهش تولید می باشد.  

از سوی ارزیابان  موسسه پایش و ارزیابی 
انطباق ایران انجام  شد

تمدید گواهی نامه سیستم 
مدیریت یکپارچه ساپکو

عصراقتصاد: مدیرعامل شــرکت ســاپکو در نشســت 
پایانــی فراینــد ارزیابــی سیســتم های مدیریــت یکپارچــه 
)IMS( ایــن شــرکت کــه بــه تمدیــد گواهی نامــه آن منجر 
شــد، بــا تاکیــد بــر ضــرورت ســامان دهی منابع انســانی، 
از نیــروی انســانی فعال و ممتــاز به عنوان موتور کشــنده 

صنعت خودرو یاد کرد.
به گزارش ایکوپرس، کیانوش پورمجیب با اشــاره به 
طــرح در دســتور کار ســاپکو در فراینــد جــذب و مدیریــت 
منابــع انســانی تحت عنــوان طرح تحــول منابع انســانی، 
اظهــار کــرد: بــا ســامان دهی و مدیریت اصولی، ســرمایه 
انســانی تبدیل به موتور کشــنده صنعت خودرو می شــود 
و در مقابــل ســازمان دهی ضعیــف، زمینه ســاز تخریــب 

پایه های خودروسازی خواهد شد.
از  را  توانمنــد  انســانی  ســرمایه  بــودن  دارا  وی 
ویژگی هــای گــروه صنعتی ایران خودرو و مجموعه ســاپکو 
دانســت و افزود: مدیریت دانش، توســعه سیســتم های 
نوین و مســایل این چنینی در گرو مدیریت صحیح فرایند 
جــذب و حفــظ منابــع انســانی اســت کــه امیــد مــی رود، 
شرکت ساپکو در این خصوص عملکردی موفق ارایه کند.

عملکــرد  مطلــوب  پایــش  بــه  اشــاره  بــا  پورمجیــب 
ســاپکو از ســوی ذی نفعــان، حرکت اصولــی و دور از خطا 
در برنامه هــای ایــن شــرکت را ضــروری دانســت و متذکــر 
شــد: می توان نوید پیشــرفت چشــم گیر در آینده صنعت 
را داد، چنان چــه در اجــرای فرایندهــا و دانســته های خود 

هماهنگی داشته باشیم.
بــه گفتــه وی، مراقبــت و نظــارت عمیــق بر انســجام 
فعالیت هــای شــرکت، پایان بخــش معــدود مغایرت هــای 

فرایندهای جاری خواهد بود.
بــا  روابــط  مدیریــت  مهــم  موضــوع  بــه  اشــاره 
زنجیره تامیــن و اقداماتــی نظیــر طــرح توســعه قابلیــت 
دیجیتال ســازندگان که ســاپکو در حال تکوین آن اســت، 
از ســایر مباحث مطروحه از ســوی پورمجیب در اختتامیه 

ممیزی سیستم های مدیریت یکپارچه ساپکو بود.
همچنین در جریان این نشست، تیم ارزیاب شرکت 
پایــش و ارزیابــی انطبــاق ایــران )Tuv Austria(، گزارش 
مبسوطی از نتایج جلسات ممیزی خود با دست اندرکاران 

حوزه های مختلف ساپکو ارایه کرد.
مجموعه ای منســجم و هماهنگ و الگویی برتر برای 
ســایر شــرکت های ایرانــی در مدیریــت یکپارچــه از جمله 
عناوین متعددی بود که ارزیابان مدعو در ابتدای گزارش 

خود درباره شرکت ساپکو عنوان کردند.
تیم ارزیاب در این گزارش از شماری از دستاوردهای 
ساپکو در سال اخیر نام بردند که تحول کم نظیر در حوزه 
آمــوزش، موفقیــت شایســته تقدیــر ســاپکو در اســتقرار 
PLM و SAP در ارکان مجموعــه، اهتمــام وافــر به ایمنی 
کــه تــلاش بــرای دریافــت تاییدیه آنش نشــانی بــرای کل 
جهــش  می شــود،  ارزیابــی  آن  نشــانه های  از  مجموعــه 
تکنولوژیــک در برخــی حوزه هــا نظیر بهره گیــری از هوش 
مصنوعــی در مدیریــت لجســتیک و همچنیــن طراحــی و 
اجــرای ســامانه پیچیده ارتقای شــغلی که رصــد دیتاها را 

تسهیل بخشیده از  آن جمله ارزیابی می شوند.
مطلوبیــت تغییر مداوم معیارهــای پذیرش در حوزه 
آمــوزش، اقــدام بــه تغییــر ســاختار ارزیابــی ریســک در 
فراینــد کنتــرل پروژه هــای غیرمحصولــی، توجــه مســاوی 
بــه شــاخص های کنتــرل هزینــه ای نظیــر شــاخص های 
پیشــرفت، ملاحظــه مخاطرات غیرمترقبــه در برنامه ریزی 
تامیــن و ابــلاغ شــفاف مســوولیت ها و اختیــارات اعضــا 
بهبــود  بــرای  ارزیــاب  مدعــو  تیــم  توصیه هــای  از  نیــز 
ایــن  اختتامیــه  در  ســاپکو  فرایندهــای  بیش تــر   هرچــه  

بازدید سه روزه بود.

در بازدید مدیران گروه سرمایه گذاری امید از پارک فناوری 
پردیس مقرر شد

 ایجاد کارگروه مشترک 
برای تعریف پروژه های بومی سازی و 

سرمایه گذاری دانش بنیان
عصراقتصاد: در بازدید مدیران گروه ســرمایه گذاری امید از پارک 
فنــاوری پردیــس، ایجــاد کارگروهی مشــترک بــرای تعریــف پروژه های 
بومی ســازی و ســرمایه گذاری دانش بنیان بین شــرکت های عضو گروه 
سرمایه گذاری امید و پارک فناوری پردیس مورد بحث قرار گرفت. بازدید 
از دســتاوردهای شــرکت های دانش بنیان و فناور در حوزه های معدنی 

دیگر برنامه این بازدید بود.
به گزارش روابط عمومی منطقه بین المللی نوآوری ایران، جمعی 
از مدیــران گروه ســرمایه گذاری امید با حضــور در پارک فناوری پردیس 
از نزدیک در جریان دســتاوردهای شــرکت های عضو پارک در حوزه های 

مختلف خصوصاً معدن قرار گرفتند.
در ایــن بازدیــد، مهدی صفاری نیا رییس پــارک فناوری پردیس با 
اشــاره به فعالیت های این پارک در ۲۲ ســال گذشــته، اولویت پارک را 
ایجــاد زیرســاخت و محیط مناســب برای کســی و کارهــای دانش بنیان 
برشــمرد. وی افــزود: پــارک فنــاوری پردیــس با ایجــاد زنجیــره کاملی از 
اســتعدادیابی در دانشــگاه، تیم سازی در قالب شتابدهنده ها، پذیرش 
اســتارتاپ ها در مرکــز رشــد و تاســیس شــرکت های بــزرگ، ارتباط بین 

صنعت و دانشگاه را محقق ساخته است.
رییــس پــارک فنــاوری پردیــس از برنامه های مختلف پــارک برای 
کمــک بــه رفع نیازهــای فناورانه صنایع خبــر داد و گفت: پــارک فناوری 
پردیس به عنوان تنها پارک فناوری زیرمجموعه معاونت علمی ریاست 

جمهوری، مزایای مختلفی را برای شرکت های عضو مهیا کرده است.
وی از تصویب ارتقای پارک فناوری پردیس به منطقه بین المللی 
نــوآوری ایــران خبــر داد و گفــت: مطابــق ایــن مصوبــه، مزایــای قانونی 
مختلفی در اختیار شرکت ها و فناوران عضو منطقه و پارک قرار خواهد 
گرفت. صفاری نیا از آمادگی پارک فناوری پردیس برای ایجاد کارگروهی 
بــرای همــکاری بیــن دو مجموعــه خبــر داد و گفــت: این کارگــروه برای 
تســهیل تعریف پروژه های بومی ســازی فناوری بین شــرکت های عضو 

پارک و شرکت های عضو سرمایه گذاری امید تشکیل می گردد.
لزوم توسعه نرم در صنایع بزرگ

ابوذر ســروش مدیرعامل شــرکت ســرمایه گذاری امید نیز در این 
بازدید، با اشــاره به موفقیت های پارک فناوری پردیس در رفع نیازهای 
صنایــع گفت: شــرکت ســرمایه گذاری امید با داشــتن زیرمجموعه های 
مختلــف در صنایــع نیروگاهــی، معــدن، آهن و فولاد، لاســتیک، نفت 
و گاز، ســیمان و ســاختمان پذیرای شــرکت های عضو پارک اســت. وی 
افزود: تجربه پارک فناوری پردیس نشان می دهد که صنایع بزرگ باید 
به سمت توسعه نرم رفته و به فضای فناوری و دانش بنیانی ورود کنند. 
این ورود می تواند در ورود مســتقیم به این حوزه یا ســرمایه گذاری در 
شــرکت های دانش بنیان صورت گیرد. سروش همچنین از شرکت های 
عضو شــرکت ســرمایه گذاری امید خواســت تا با همکاری شــرکت های 
عضــو پــارک فنــاوری پردیس نیازهــای فناورانه خود را تامیــن کنند. وی 
تشــکیل کارگروه همکاری پارک و شــرکت سرمایه گذاری امید را اقدامی 
رو به جلو برشمرد و گفت: این کارگروه می تواند ارتباط بین شرکت های 

عضو و پارک فناوری پردیس را تقویت کند.
بررسی ظرفیت های قانون جهش تولید دانش بنیان در حوزه 

اعتبار مالیاتی
ایمــان اعیانی مدیرکل ارزیابی شــرکت های دانش بنیان معاونت 
علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان ریاســت جمهــوری نیــز در این 
نشســت با اشــاره بــه تصویب قانون جهــش تولیــد دانش بنیان گفت: 
یکی از بخش های این قانون، اعتبار مالیاتی تحقیق و توسعه است که 
شــرکت های ســرمایه گذاری می توانند با استفاده از این بند قانونی، به 

سرمایه گذاری در شرکت های دانش بنیان اقدام کنند.
بازدید از نمایشگاه دستاوردهای شرکت های عضو پارک 

فناوری پردیس در حوزه معدن
شــرکت  مدیــران  حضــور  بــه  بازدیــد  ایــن  از  دیگــری  بخــش 
سرمایه گذاری امید در نمایشگاه دستاوردهای شرکت های دانش بنیان 
و فناور در حوزه معدن گذشت. در این بازدید دستاوردهای ۳۵ شرکت 
فناور و دانش بنیان در حوزه معدن به نمایش در آمد. برگزاری جلسات 
گفتگوی B۲B دیگر برنامه این بازدید بود. بر اساس این گزارش، بیش 
از ۷۰ نفر از مدیران شــرکت ســرمایه گذاری امید و مدیران شــرکت های 
گهــر زمیــن، گل گهــر، چادرملــو، کویرتایــر، آســیانما، پتروامیــد آســیا، 
ســرمایه گذاری ســپه، امید تابان هور، سیمان هرمزگان و بهین سازان 

امیدآفرین در این بازدید حضور داشتند.

مدیرعامل شرکت »توسعه نیشکر و صنایع جانبی«:

تامین 40 درصد شکر مورد نیاز کشور تحقق یافت
عصراقتصــاد: بــا آغاز فصل برداشــت نیشــکر 
در خوزســتان، بزرگ ترین عملیات متمرکز کشاورزی 
کشــور در حــال شــکل گیری اســت. ایــن عملیات که 
به منظــور تولیــد بیــش از ۷۰۰ هــزار تــن شــکر از ۶ 
میلیــون و ۵۰۰ هــزار تن نیشــکر برنامه ریزی شــده، 
نویدبخش رشد و توسعه در صنعت کشاورزی ایران 

است.
در ایــن راســتا، عبدعلــی ناصــری، مدیرعامــل 
شــرکت توســعه نیشــکر و صنایع جانبی، در مراسم 
شــکرانه برداشــت نیشــکر، نــکات مهمــی را دربــاره 

وضعیت کنونی و آینده این صنعت بیان کرد.
پیش بینی تولید شکر بیشتر و با کیفیت تر

ناصری در این مراســم با اشــاره به »داشــت« 
مطلوبی که در سال زراعی جاری تجربه شده، تاکید 
کرد: »با توجه به شرایط مناسب، پیش بینی می شود 
که امســال تولید شــکر از سال های گذشته نیز بهتر 

باشد«
وی ظرفیت بالای شــرکت در تامین ۴۰ درصد 
شــکر مورد نیاز کشــور را به عنوان یک مزیت کلیدی 
مطــرح کــرد و گفــت: »مــا می توانیــم با تــلاش همه 
کارکنان، به خودکفایی در تولید شکر نزدیک شویم«.

مدیرعامــل این شــرکت همچنین بــه اهمیت 
تامیــن آب و بــرق مــزارع نیشــکر پرداخــت و گفــت: 
»علی رغم نا ترازی برق در تابســتان، ما با تولید برق 
نیشــکری، توانسته ایم مشــکلات تامین برق و پمپاژ 

آب را مدیریت کنیم«

ناصری با تاکیــد بر زمان بندی دقیق 
»برداشــت  گفــت:  نیشــکر،  برداشــت  در 
به موقع تاثیر مســتقیمی بر افزایش تولید 
دارد و هرگونــه تاخیــر می توانــد به ضرر ما 

باشد. «
وی همچنیــن بــه تحــول در ســاخت 

تجهیزات کشــاورزی اشــاره کرد و گفت: بومی سازی 

قطعــات و تجهیــزات، نه تنهــا هزینه هــا را 
کاهش داده، بلکه بهره وری را نیز افزایش 
داده اســت و این تحــول می تواند به عنوان 
یک گام موثر در راستای توسعه کشاورزی 

پایدار محسوب شود.
اعداد حکایت از جهش تولید دارد

مطلــوب،  »داشــت«  بــه  اشــاره  بــا  ناصــری 

پیش بینی کرد که ۶ میلیون و ۵۰۰ هزار تنُ نیشــکر 
برداشــت شــود و از این میزان بیش از ۷۰۰ هزار تن 

شکر تولید خواهد شد.
شــرکت توســعه نیشــکر بــا تولید بیــش از ۴۰ 
درصد شــکر موردنیاز کشــور، نقش مهمی در تامین 

شکر کشور ایفا می کند.
به گفته وی برداشت نیشکر از سطح ۷۳ هزار 

و ۹۶۰ هکتار از اراضی زیر کشت آغاز شده است.
ناصری تولید حداکثری و تحقق »رشد تولید« 

را راهبرد اصلی صنعت نیشکر برشمرد.
مدیرعامل شــرکت توسعه نیشــکر با اشاره به 
عملکرد موفق این شــرکت در ســال 1۳۹۹ در تولید 
شــکر، پیش بینــی کرد که تولید امســال حتــی از آن 

سال بهتر باشد.
الگوی موفق در توسعه کشاورزی پایدار

آغــاز  و  ناصــری  پیش بینی هــای  با توجه بــه 
برداشــت نیشکر، به نظر می رســد که این صنعت در 
ســال های آتــی، نه تنهــا در تامین شــکر برای کشــور 
موفق خواهد بود، بلکه می تواند به عنوان یک الگوی 
موفق در توسعه کشاورزی پایدار نیز شناخته شود. 
ایــن اقدامــات نه تنهــا بــه خودکفایی در تولید شــکر 
کمــک می کنــد، بلکه نقش مهمی در اقتصاد کشــور 
ایفا خواهد کرد. با توجه به ظرفیت های موجود و عزم 
راســخ مدیران، آینده ای روشــن برای صنعت نیشکر 

خوزستان در انتظار است.

رئیس پشتیبانی فنی مشتریان فولاد مبارکه:

استقرار استانداردهای مدیریتی در حوزه های مختلف سرلوحه كار فولاد مباركه است
عصراقتصــاد: بــه گفتــه رئیــس پشــتیبانی فنــی 
مشتریان فولاد مبارکه، این شرکت به عنوان بزرگ ترین 
تولیدکننــده ورق هــای فــولادی در خاورمیانــه از بــدو 
تأسیس، استقرار استانداردهای مدیریتی در حوزه های 

مختلف را سرلوحه کار خود قرار داده است.
دوشــنبه ۲۳ مهر روز جهانی اســتاندارد اســت. 
به همین مناســبت، فولاد به سراغ محمدعلی زمانی، 
رئیس پشتیبانی فنی مشتریان فولاد مبارکه رفته است 
تــا ضمــن گفت وگو با ایشــان اقدامات و دســتاوردهای 
فــولاد مبارکــه در حــوزه اســتاندارد را جویــا شــود. متن 

حاضر ماحصل این مصاحبه است.
در ابتدا قدری درباره ماهیت اســتاندارد توضیح 

دهید.
»اســتاندارد« زبان مشترک دنیای امروز در رشد 
و توســعه کســب وکارها و انجام تبادلات تجاری اســت 
و تنهــا بــا تکیه بر این زبان، دادوســتد جهانی و حضور 
در بازارهــای بین المللــی معنــادار اســت. اســتانداردها 
بــه ما کمــک می کنند از کیفیت محصــولات و خدماتی 
کــه دریافــت می کنیــم اطمینــان بیابیــم. در واقــع اگــر 
کالایــی با شــاخص های اســتاندارد تولید و ارائه شــود، 
از کیفیــت خوبــی برخوردار اســت و به همیــن دلیل در 
بســیاری کشــورهای جهان برای حرکت هــای اقتصادی 
خــود اســتانداردهایی معرفــی می کننــد. بــا توجــه بــه 
اینکه هدف غایی اســتانداردها، ارائه خدمت کیفی به 
مصرف کنندگان و رشــد و توســعه تولیدکنندگان و نیز 
رمــز بقــا در بازارهــای رقابتــی داخلی و خارجی اســت، 
در تمــام کشــورها، ازجملــه کشــور عزیزمــان ایــران، 
موضوع تدوین و استقرار استانداردها، با جدیت دنبال 

می شود.
فــولاد مبارکــه در زمینــه اســتاندارد  اســتراتژی 

چگونه است؟
بــرای  دقیــق  دســتورالعمل هایی  اســتانداردها 
تولیــد، آزمایــش و ارزیابــی محصــولات اســت و باعث 
می شود محصولات از سطح کیفی مشخصی برخوردار 

باشــد و عملکــرد مطلوب آن ها تضمین شــود. ازاین رو 
شــرکت فولاد مبارکــه به عنوان بزرگ تریــن تولیدکننده 
ورق های فولادی در خاورمیانه از بدو تأسیس، استقرار 
را  مختلــف  حوزه هــای  در  مدیریتــی  اســتانداردهای 
ســرلوحه کار خود قرار داده اســت. این سیاست ناشی 
از اســتراتژی ســازمان مبنــی بــر ارتقــای قابلیت هــای 
ســازمانی، حرکت نظام مند و یکپارچه در مســیر بهبود 
مســتمر و تعالی ســازمانی بوده است. همچنین تولید 
و عرضــه محصــولات طبق مشــخصات فنــی و کیفی و 
منطبق با استانداردهای بین المللی به بازارهای داخلی 
و صادراتی باعث شده فولاد مبارکه همواره برتری خود 
را در حوزه های مختلفِ استاندارد و کیفیت حفظ کند.

به غیــراز محصــولات، در چــه مواردی در شــرکت 
استانداردسازی انجام می شود؟

بلــه. شــرکت فــولاد مبارکــه عــلاوه بــر اســتقرار 
بــر  ویــژه ای  نــگاه  محصــول،  تولیــد  اســتانداردهای 
استانداردسازی ارائه خدمات به مشتریان خود داشته 
و با اســتقرار اســتاندارد ایزو 1۰۰۰۲ به منظور رسیدگی 
به شــکایات مشــتریان و اســتاندارد ایزو 1۰۰۰۴ جهت 
نظرسنجی از مشتریان، گامی بلند در مسیر خط مشی 
بــه  خدمــت  ارائــه  مســتمر  بهبــود  و  مشــتری مداری 

مشتریان برداشته است.
ارتباط فولاد مبارکه با سازمان ملی استاندارد چه 

دستاوردی داشته است؟
ملــی  ســازمان  بــا  مبارکــه  فــولاد  همــکاری 
اســتاندارد، عــلاوه بــر فعالیت های گفته شــده، باعث 
افزایــش کیفیــت محصــولات شــرکت فــولاد مبارکــه 
نیــز شــده اســت. ارتبــاط فــولاد مبارکــه بــا ســازمان 
تجهیــزات  و  آزمایشــگاه  زمینــه  در  اســتاندارد  ملــی 
تأییــد  مرکــز  از   NACI گواهــی  اخــذ  آزمایشــگاه، 
صلاحیت ایران و گواهی های کالیبراســیون تجهیزات 
آزمایشــگاه نیــز از جملــه مــوارد حائز اهمیت اســت. 
همچنین مشــارکت فعال فــولاد مبارکه در تهیه مدل 
ارزیابــی جامــع فولادهــا )CI-MARKING(، در کنــار 

ســازمان ملی استاندارد، دانشــگاه صنعتی اصفهان، 
پژوهشکده فولاد ایران و انجمن تولیدکنندگان فولاد 
در راســتای حمایــت از حقوق مصرف کننــدگان انجام 
گرفته اســت. این طرح ملی به تصویب شــورای عالی 
اســتاندارد رســیده اســت و بــه زودی با همــکاری بین 
سازمان ملی استاندارد و انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایــران اجرایــی می شــود تــا واردات به کشــور با توجه 
ویژه به جنبه های بهداشــت، ایمنی و محیط زیســت، 
در یک فرایند کارامد مورد ارزیابی و کنترل قرار گیرد 
و از ورود محصــولات فــولادی نامرغــوب بــه کشــور 

جلوگیری شود.
دربــاره تاریخچــه اســتاندارد در فــولاد مبارکه و 

دستاوردهای این حوزه توضیح دهید.
شــرکت فــولاد مبارکه از ســال 1۳۷۵ اقدام به 
اخذ اولین پروانه استاندارد ملی ایران برای محصول 
گــرم نوردیــده ســاختمانی با کیفیت معمولــی نمود و 
در ســال های بعد هم زمان با توســعه شرکت و تولید 
محصــولات جدیــد، اقــدام بــه اخــذ پروانه اســتاندارد 
ملــی بــرای محصولات شــرکت به شــرح ذیــل گردید: 
1. ورق فــولادی گــرم نوردیــده بــا کیفیت ســاختمانی 

)سازه ای(؛
۲. ورق فولادی گرم نوردیده با کیفیت کششی 
و معمولــی؛ ۳. ورق فــولادی ســرد نوردیده با کیفیت 
کششــی و معمولــی؛ ۴. ورق فــولاد کربنــی گالوانیزه 
گرم پیوســته با کیفیت معمولی، شــکل دهی متوسط 
و کششی؛ ۵. ورق فولادی پیش رنگ شده گالوانیزه؛ 

۶. ورق قلع اندود.
از پروانه هــای اســتاندارد فــوق، ورق فــولادی 
پیش رنگ شــده گالوانیــزه پروانه اســتاندارد تشــویقی 
دارد و بقیــه اســتانداردها پروانــه اجبــاری دارند. ورق 
قلع انــدود نیــز دارای پروانــه اســتاندارد تشــویقی بود 
کــه از ســال 1۳۹۸ مطابــق بخشــنامه ســازمان ملــی 

استاندارد به استاندارد اجباری تغییر کرد.
درباره اعتبار این گواهینامه ها توضیح دهید.

بــرای  ملــی  اســتاندارد  پروانه هــای  کلیــه 
محصــولات فــوق به طــور دائــم از زمــان صــدور تمدیــد 
شــده و تســت های مربوطه توســط اداره اســتاندارد یا 
آزمایشگاه های موردتأیید اداره استاندارد انجام و نتایج 
تست ها بر روی پرتال سازمان ملی استاندارد بارگذاری 
می گــردد. همچنیــن کلیــه اصلاحیه های اســتاندارد در 
محتــوی و نشــان، هم راســتا با ابــلاغ اداره اســتاندارد، 
بــر روی محصــولات فــولاد مبارکــه انجــام می شــود.در 
طــی این ســال ها فــولاد مبارکــه یکی از اعضــای اصلی 
تدویــن اســتاندارد محصــولات فــولادی در کمیته هــای 
تدوین و بازنگری ســازمان ملی اســتاندارد بوده اســت. 
ازجمله استانداردهایی که فولاد مبارکه در تدوین آن ها 
همکاری داشته است می توان به موارد ذیل اشاره کرد:

1. محصــولات تخــت فــولادی یــا پوشــش روی 
۲. محصــولات  الکترولیتــی؛  روش  بــه   )ZN( نیــکل 
تخت فولادی ســرد نوردیده با اســتحکام تســلیم بالا 
برای شــکل دهی سرد؛ ۳. سیم فولادی و محصولات 
سیمی-پوشــش های فلــزی و غیرآهنــی بر روی ســیم 
فــولادی؛ ۴. شــمش- تختــال فــولادی کربنــی ســاده 
غیرآلیاژی و کم آلیاژ جهت فرایند شکل دهی گرم؛ ۵. 
تســمه )نوار ورق باریک فولاد نرم پوشش دهی شــده 
ســرد نوردیده( برای شــکل دهی ســرد؛ ۶. ورق فولاد 
از  بســیاری  و  غیرآلیــاژی  نوردیــده  ســرد  الکتریکــی 
اســتانداردهای دیگــر که در ســازمان ملی اســتاندارد 

تدوین گردیده است.
بــا توجه به اقدامــات فولاد مبارکه، این شــرکت 

اکنون چه جایگاهی در حوزه استاندارد دارد؟
فنــی  کمیته هــای  در  مبارکــه  فــولاد  عضویــت 
تدوین اســتانداردهای بین المللــی بیانگر جایگاه این 
شــرکت در این زمینه اســت. این کمیتــه زیرمجموعه 
ســازمان بین المللــی ایزو به شــمار می آیــد، از جمله 
کمیتــه فنــی اصلــی )TC( و کمیتــه فرعــی )SC( کــه 
کمیته اصلی TC 1۷ ایران تحت عنوان کمیته متناظر 

فولاد است.

در سایت روزنامه بخوانید:

بانک صادرات ایران در نظر دارد نسبت به شناسایی شرکت های توانمند در حوزه خرید تجهیزات شعب بر اساس مدل مالی و در چارچوب عقد اجاره به شرط تملیک )با 
مدت بازپرداخت 60ماهه( بر اساس توانمندی های ذیل اقدام کند:

توضیحاتشاخصردیف

ارائه سوابق، تجربیات فروش و قراردادهای پشتیبانی سوابق فروش و  پشتیبانی 1

داشتن رتبه 1 در شورای عالی انفورماتیک الزامی است.رتبه شورای عالی انفورماتیک2

ارائه مدارک سوابق تحصیلی و تجربی کارکنان3

داشتن حداقل 1 نمایندگی در هر استاننحوه ارائه خدمات و تعداد نمایندگی ها در سراسر کشور4

داشتن خط تولید فعال برای قطعات و لوازم و تمامی تجهیزات و یا امکان تامین تولید تجهیزات و تامین تجهیزات 5
دستگاه ها در انبار شرکت مطابق مشخصات فنی و تامین قطعات با کیفیت

ارائه مستندات داشتن حسن سابقه و حسن  انجام کار و رضایت مندی از سایر سازمان ها6

7Call center مرکز ارتباط با مشتریانقابلیت مرکز پاسخگوئی و ارتباط با مشتریان متمرکز
فهرست تجهیزات

مدت نصب تجهیزاتتعداد کلدستگاه جایگزین 

حداکثر 9 ماه پس از انعقاد قراردادحداکثر 6 ماه پس از انعقاد قرارداد

All in One i5 gen 12 or Higher4,3004,3000

Passbook Printer2,6002,6000

 PINPAD1,2001,2000

Printer  Laserjet1,2001,2000

Scanner Flatedbed7507500

UPS & Cabling350200150

10,40010,250150مجموع )تعداد تجهیز(
لذا از شرکت های واجد شرایط دارای سابقه کار عملیاتی در حوزه یاد شده دعوت می شود تا در صورت تمایل نسبت به ارسال تجارب کاری و سوابق فعالیت )رزومه کاری( 
تا ساعت 15:00 روز دوشنبه مورخ 30 /07 /1403 به نشانی: تهران   - خیابان سمیه    - نبش ملک الشعراء بهار    - شماره 85  )ساختمان سپهر( طبقه 4    - اداره کل تدارکات   - دایره 

قراردادها )اتاق 28(  اقدام کنند. 
همچنین شــرکت کنندگان جهت رفع هرگونه ابهام و طرح سوال فني درخصوص فراخوان مي توانند با کارشناسان اداره کل امنیت و زیرساخت: آقای علیرضا مرشد با 

شماره تلفن 84765304 و درخصوص سایر موارد با اداره کل تدارکات با شماره تلفن 84762471 )خانم امیدی( و تلفن دورنگار 41476201 تماس حاصل نمایند.

آگهي فراخوان  بانك صادرات ايرانآگهي فراخوان  بانك صادرات ايران

عصراقتصــاد: بنــا به گفته مدیرعامل فولاد خوزســتان، در حوزه تجــارت جهانی و صادرات 
فــولاد، از ســال ۲۰۲۰ کاهــش صــادرات نســبت بــه تولیــد داخلی وجــود دارد و مصــرف داخلی 
کشورها بیشتر شده است. شرکت های فولادی دنیا در حوزه صادرات فولاد در سال های ۲۰۲۰ 
تا ۲۰۲۳، نزدیک به ۴۰۲ میلیون تن صادرات داشته اند که در کشور ما از سال 1۳۹۹ تا 1۴۰۲ 

مشابه ارقام جهانی نبوده است.
امین ابراهیمی مدیرعامل فولاد خوزســتان گفت: ایران در ســال های 1۴۰۰ تا 1۴۰۲ رتبه 
اول صادرات گندله را داشته است و بالاترین صادرات 1۰ میلیون تن بوده و جذابیت فولاد میانی 
مزیت کشور ما محسوب می شود که عمده صادرات از طریق مرزهای آبی اتفاق افتاده است.

ابراهیمی افزود: ایران در بازارهای جهانی و صادرات با چالش هایی زیادی روبه رو است، از 
جمله قیمت گذاری ها که چین و روسیه از جمله تعیین کننده ها هستند، چین از کشور مصرف 
کننده به صادر کننده تبدیل شده که صادرات آن با جهش زیادی در سال های ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ 
پیش رفته است. آسیای شرقی یکی از بهترین بازارها برای صادرات است که کشور چین به خود 
اختصاص داده اســت. مدیرعامل فولاد خوزســتان ادامه داد: روســیه از دیگر کشــورهای تعیین 
کننده قیمت فولاد است، که به خاطر جنگ اوکراین از بازارهای اروپایی تاحدودی کنار گذاشته 
شده است، اما حوزه فعالیت خود را در آسیا و آسیای میانه افزایش داده که کمی مشتریان و 
بازارهای ایران را محدود کرده اســت. ابراهیمی افزود: ســهم صادرات فولاد در زنجیره صادرات 
غیرنفتــی بعــد از پتروشــیمی دوم اســت و ۷.۸ میلیــون دلار را بــه خــود اختصاص داده اســت، 
صادرات صنعت در ایران چندان خوب نیست و سیاست ها در کشور ما تنبیهی است تا تشویقی 
و نرخ ارز نیمایی و ارز آزاد و اختلاف قیمت موجب شده که رانت ارزی اتفاق بیفتد و صنعت را با 
چالش های جدی روبرو کند و تامین مواد اولیه با ارز ۸۰-۷۰ تومانی است و فروش با ارز ۴۷-۴۸ 
تومانی و این به ضرر صنایع است. وی ادامه: از دیگر چالش های صنعت فولاد، وجود شرکت 
های بازرگانی و حتی کارت های بازرگانی اجاره ای است که موجب ضرر فولادی هاست و با وجود 
خرید و فروش و واســطه گری این ها ارزی به کشــور بر نمی گردد. اما مهم ترین چالش صنعت 
فولاد، محدودیت های انرژی است که نفس صنعت، فولاد و صادرات را گرفته و موجب کاهش 
روند تولید و خواب رفتگی صنایع شــده اســت و تولید فولاد که مزیت نســبی کشور ما محسوب 
می شد را به تهدید تبدیل کرده است؛ از دیگر چالش های صنعت فولاد نبود زیرساخت است؛ 
۸۵ درصد صادرات از مســیر بنادر اتفاق می افتد که عدم زیرســاخت های مناســب و نبود بنادر 
اختصاصی برای فولاد چالش های جدی ایجاد کرده است. ابراهیمی مدیرعامل فولاد خوزستان 
در پایان ســخنان خود گفت:راهکارهایی باید بیندیشــیم که دســتور العمل های خلق الســاعه را 
تعدیل کند و محدودیت هایی که به واسطه تحریم ها ایجاد شده به فرصت تبدیل شود و از آن 
عبور کنیم. ما امیدواریم به واسطه انجمن ها و دستورالعمل ها مثبت و کاربردی بتوانیم چالش 

ها را از میان برداریم و روند صادرات و تولید و فروش را تعدیل کنیم.

مدیرعامل فولاد خوزستان:

صادرات فولادی ایران مشابه ارقام جهانی نیست



نفت،نیرو و انرژی              .سه شنبه24 مهر1403 . سال بیستم. شماره 5481 . 
نیرو نفت و گاز

پالایش و پخش

پنجمین نشست مشترک اوپک و 
جی ئی سی اف برگزار شد

ســازمان  مشــترک  بلندپایــه  نشســت  پنجمیــن  عصراقتصــاد: 
کشــورهای صادرکننده نفت )اوپک( و مجمع کشورهای صادرکننده گاز 
)جی ئی سی اف( در حوزه انرژی با تأکید بر اهمیت جایگاه نفت و گاز در 

رفاه و پیشرفت بشر تأکید کرد.
بــه گــزارش دبیرخانــه اوپــک، پنجمیــن نشســت ســطح عالــی 
گفت وگوهای مشترک اوپک و جی ئی سی اف دهم اکتبر )پنجشنبه، 1۹ 
مهر( به صورت ویدیوکنفرانس و به ریاست هیثم الغیص، دبیرکل اوپک 

و محمد حامل، دبیرکل جی ئی سی اف برگزار شد.
الغیص در این نشســت ضمن تأکید بر نقش حیاتی نفت و گاز 
در رفاه و پیشــرفت بشــر یادآور شــد: نفت و فرآورده های نفتی تقریباً 
برای همه جنبه های زندگی ضروری هستند و زندگی بدون نفت و گاز 

غیرقابل تصور است.
وی با بیان اینکه مجموع سهم نفت و گاز در ترکیب سبد انرژی 
جهان طی ســال ۲۰۵۰ میلادی بالای ۵۳ درصد باقی می ماند، بر نیاز 
حیاتــی برای ســرمایه گذاری کافی و به موقع با هــدف اطمینان از توازن 

بین عرضه و تقاضا تأکید کرد.
دبیــرکل اوپــک تصریــح کــرد: ســرمایه گذاری مورد نیــاز تنها برای 
بخــش نفــت تا ســال ۲۰۵۰ میلادی حــدود 1۷ تریلیــون و ۴۰۰ میلیارد 
دلار یا به طور میانگین ســالانه   حدود ۶۴۰ میلیارد دلار در ســال برآورد 

شده است.
الغیــص بــا تأکید بر اهمیــت و ارزش گفت وگو همکاری مســتمر 
اوپک و جی ئی سی اف، تصریح کرد: واقعیت های انرژی ضرورت وجود و 

فعالیت دو نهاد و همکاری بین آنها را به ما یادآوری می کند.
حامل هم با اشاره به اینکه مشارکت بالای اوپک و جی ئی سی اف 
از طریق شماری ابتکارهای مشترک نشان داده شده است، گفت: هر 
دو نهــاد گام هایــی مهم در تبادل داده ها و مشــارکت در مجامع جهانی 

انرژی برداشته اند.
وی افزود: این مشــارکت برای هدایت چشــم انداز انرژی در حال 
تحول و پرداختن به پیچیدگی های بازارهای کنونی انرژی حیاتی است.

دبیرکل جی ئی سی اف بر نقش پایدار گاز طبیعی و نفت خام در 
ترکیب سبد انرژی جهان در آینده تأکید کرد و گفت: چشم انداز جهانی 
گاز جی ئی ســی اف پیش بینی می کند که تقاضای انرژی اولیه جهان تا 
۲۰ درصــد افزایــش می یابــد و انتظار می رود تقاضا بــرای گاز طبیعی تا 

سال ۲۰۵۰ میلادی ۳۴ درصد افزایش یابد.
حامل ادامه داد: این موضوع بر اهمیت مداوم گاز طبیعی برای 

توسعه پایدار، دسترسی به انرژی و پایداری تأکید می کند.
وی تأکیــد کــرد که گاز طبیعی فراتر از یک ســوخت اســت و ماده 
اولیه ضروری در تولید کود به شمار می رود و به تضمین امنیت غذایی 

جهانی کمک می کند.
در این نشست مشترک، طرف ها درباره مسائل مربوط به توسعه 
پایــدار، فقر انرژی، راه حل های آشــپزی پاک، فناوری، ســرمایه گذاری، 

امنیت انرژی، شفافیت داده ها و تبادل دانش گفت وگو کردند.
دو نهاد همچنین درباره چشم انداز انرژی کوتاه مدت تا بلندمدت 
و تردیدهــای پیــش رو، چالش هــا و فرصت هــای مرتبــط و مذاکــرات 

چندجانبه آینده بحث و تبادل نظر کردند.
این نشست همچنین ضمن تأکید بر اهمیت همکاری در سطح 
فنــی و تحقیقاتی به نتیجه مثبت ششــمین نشســت فنــی گفت وگوی 
انرژی اوپک - جی ئی سی اف در سوم اکتبر ۲۰۲۴ )1۲ مهر 1۴۰۳( اشاره 

کرد.
و  اوپــک  انــرژی  گفت وگــوی  بلندپایــه  نشســت  ششــمین 
جی ئی ســی اف ســال ۲۰۲۵ میــلادی در مقــر دائمی مجمع کشــورهای 

صادرکننده گاز در دوحه قطر برگزار خواهد شد.

دلایل تاخیر در عملیات اجرایی طرح توسعه 
میدان نفتی آزادگان جنوبی بررسی شد

عصراقتصاد: بازرس کل امور نفت سازمان بازرسی کل کشور از 
میــدان نفتــی آزادگان جنوبی و برخی میادین حــوزه غرب کارون بازدید 

کرد.
بــه گــزارش روابط عمومی ســازمان بازرســی کل کشــور، موســی 
مویدی بازرس کل امور نفت ســازمان بازرســی کل کشــور در راس یک 
هیــات بازرســی از پــروژه CTEP میــدان نفتــی آزادگان جنوبــی و برخی 

میادین حوزه غرب کارون بازدید کرد.
در حاشــیه ایــن بازدیــد جهــت بررســی مشــکلات جلســه ای در 
محل کمپ اقامتی میدان آزادگان جنوبی با حضور مدیرعامل شــرکت 
پتروپــارس، مجری طرح توســعه میــدان نفتــی آزادگان جنوبی و مدیر 

حراست شرکت مهندسی و توسعه نفت برگزار شد.
هیات بازرسی از کارخانه NGL هویزه خلیج فارس نیز بازدید کرد.

همچنیــن در ادامــه به همراه مجریان و عوامل اجرایی طرح های 
توســعه میادیــن ســپهر و جفیــر و یــادآوران و مدیــر حراســت شــرکت 
مهندســی و توســعه نفت، از بخش های مختلف این میادین )برخی از 
چاه ها و چندراهه های انتقال نفت( و در پایان از تأسیســات فرآورشــی 

غرب کارون شرکت نفت و گاز اروندان بازدید به عمل آمد.

برنامه صرفه جویی ۵.6 میلیون  بشکه 
نفت طی ۳ سال

عصراقتصاد: به گفته مدیرعامل شــرکت بهینه ســازی مصرف 
ســوخت، بــا اجرای طرح ســیپاد طی ســه ســال آینــده ۵.۶ میلیون 

بشکه نفت خام صرفه جویی خواهد شد.
کنفرانــس  ســومین  در  روزگذشــته  حســین زاده  حســین 
بین المللی بهینه سازی مصرف انرژی با بیان اینکه ۹۰ درصد اقتصاد 
کشــور را صنعــت مادر نفت ســاماندهی می کند، اظهــار کرد: مقام 
معظم رهبری نسبت به بهینه سازی مصرف انرژی تاکید داشته اند 
و عنــوان کرده انــد کــه باید اقدامــات و تحولات بزرگــی در این حوزه 

انجام شود.
وی بــا بیــان اینکــه ســال گذشــته مجلــس منابع خوبــی را در 
حســاب بهینه ســازی تعریف کرد که امیدوارم اثرگذار باشد، گفت: 
یــک طــرح کوتاه مــدت، میان مــدت و بلندمــدت در قالــب نهضــت 
بهینه ســازی تعریف شــده که تا پایان 1۴۲۰ شــدت مصــرف انرژی 
به ۵۰ درصد برســد. مدیرعامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت 
با اشاره به اینکه طرح های کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت برای 
صرفه جویی انرژی در این شرکت تعریف شده است، اظهار کرد: با 
اجــرای ایــن طرح ها تا پایان ســال 1۴۲۰، ۹۰ میلیــارد دلار به ارزش 

نفت کشور افزوده می شود.
حسین زاده با بیان اینکه  دو سازکار ماده 1۲ و بازار بهینه سازی 
در حــوزه بهینه ســازی مصرف انرژی قابلیت اجرا نــدارد، اظهار کرد: 
هشت وزارتخانه اداره کل بهینه سازی دارند و اگر این بهینه سازی ها 

تجمیع نشوند، کاری نمی توان انجام داد.
وی افزود: مصرف انرژی در کشور دو برابر کشورهای در حال 
توســعه اســت، ۹.۲ درصد گاز کشــور در حوزه پتروشــیمی مصرف 
می شــود کــه ۶۰ درصــد آن ســهم ســوخت اســت و بــرای تولید یک 

محصول پتروشیمی به صرفه نیست.

 بهره برداری از طرح های 
برق رسانی به ۴ روستا در کوهرنگ 

چهارمحال و بختیاری
عصراقتصاد: طرحهای برق رسانی به ۴ روستا در کوهرنگ 
چهارمحــال و بختیــاری طــی مراســمی بــا حضــور مجــری بــرق 

روستایی توانیر به بهره برداری رسید.
بــه گــزارش توانیــر، در ایــن مراســم کــه بــا حضــور مجیــد 
برنگــی مجــری طــرح بــرق روســتایی شــرکت توانیــر و جمعی از 
اهالــی ۴ روســتای دزک وســطی، چشــمه چولــک، رضی آبــاد و 
کیکاوس شهرستان کوهرنگ برگزار شد، طرحهای برق رسانی به 

روستاهای یادشده مورد بهره برداری قرار گرفت.
مجیــد فرهزاد مدیرعامل شــرکت توزیع بــرق چهارمحال و 
بختیاری با اشاره به اینکه این طرحها با صرف ۴۵ میلیارد ریال 
اعتبار انجام شده است، احداث ۴۸۰۰ متر شبکه فشار متوسط 
و ضعیف، نصب ۴ ترانســفورماتور و چراغ های روشــنایی معابر 

و پایه های برق را از جمله اقدامات اجرایی این طرحها برشمرد.
وی با بیان این که طی یک سال گذشته حدود ۳۰۰ میلیارد 
ریــال در حوزه برق روســتایی شهرســتان کوهرنگ هزینه شــده 
است، گفت: با احتساب روستاهایی که در این آیین برق رسانی 
شــدند، تعــداد ۷۶۵ روســتا در ســطح اســتان از روشــنایی بــرق 

برخوردار شده اند.
در ادامــه ایــن مراســم، مجری طــرح برق روســتایی توانیر 
به همراه مدیرعامل شــرکت توزیع برق اســتان از چند روســتای 
سخت گذر فاقد برق منطقه بازفت بازدید و راههای برق رسانی 

به آنها را مورد بررسی قرار دادند.

مدیرعامل آبفای استان تهران:

۸۰ درصد آب شرب مصرفی تهران 
تبدیل به فاضلاب می شود

عصراقتصــاد: مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب اســتان 
تهران از ارتقای ضریب برخورداری شهروندان تهرانی از خدمات 
جمع آوری بهداشــتی فاضلاب به ۷۰ درصد تا پایان امســال خبر 

داد.
به گزارش وزارت نیرو، محسن اردکانی با بیان اینکه سالانه 
از 1٫۵ میلیارد مترمکعب آب تامین شده در استان تهران، حدود 
۸۰ درصــد بــه فاضــلاب تبدیــل می شــود، افــزود: از ایــن میزان 
فاضلاب تولید شــده، هم اکنون ۴۵۰ میلیون مترمکعب پســاب 
در شــهر تهــران و درمجمــوع ۵۵۰ میلیون مترمکعب پســاب در 
اســتان تهــران بــا بهره بــرداری از زیرســاخت های موجــود تامین 
می شــود کــه می تواند منبع قابل اتکا و پایــداری برای تامین آب 

موردنیاز صنایع و بخشی از کشاورزی محسوب شود. 
به گفتــه وی هم اکنــون بــا اســتفاده از تصفیه خانه هــای 
موجود و خطوط ایجادشده در بخش جمع آوری و انتقال، امکان 
تصفیه ۶۰ درصد از فاضلاب تولیدشــده در استان تهران فراهم 
اســت که این میزان تا پایان امســال با بهره برداری از دســت کم 

پنج تصفیه خانه جدید به ۷۰ درصد افزایش خواهد یافت. 
وی با فراخوان صنایع مستقر در استان تهران به استفاده 
از پســاب بــه عنــوان یــک منبــع پایدار تامیــن نیــاز آب صنعتی، 
تصریح کرد: براســاس الزام قانون برنامه هفتم توســعه کشور، 
صنایــع ملــزم بــه ایجــاد زیرســاخت های لازم جهت اســتفاده از 
آب های غیرمتعارف ازجمله پســاب بــرای رفع نیازهای آبی خود 
هســتند و صنایعی که در این زمینه از خود تعلل نشــان دهند، 
در گام نخست با افزایش چندبرابری تعرفه آب و در گام بعدی 

با قطعی آب مواجه خواهند شد.
ایجــاد  جهــت  صنایــع  شــده  تعییــن  فرصــت  اردکانــی 
زیرســاخت های لازم اســتفاده از پســاب را شــش مــاه پــس از 
دریافــت اخطــار از ســوی وزارت نیــرو اعــلام و خاطرنشــان کــرد: 
خوشبختانه صنایع استان تهران تاکنون استقبال خوبی در این 
زمینه از خود نشان داده اند و استفاده از پساب در این واحدها 
به ویژه صنایع ســیمان و شــهرک های صنعتی در حال گســترش 
اســت. وی با اشــاره به ناترازی موجود بین تامین و مصرف آب 
در اســتان تهــران، گفــت: در چنین شــرایطی، تامین آب شــرب 
شــهروندان از اولویت نخســت برخــوردار اســت بنابراین رویکرد 
استفاده از پساب در صنایع یک امر کاملا عقلانی و کارشناسی 

است.
ایجــاد  در  طلایــی  ســال های  را  اخیــر  ســال های  وی 
زیرســاخت های شــبکه جمع آوری، انتقال و تصفیه فاضلاب در 
اســتان و شــهر تهران خواند و افزود: با وجود آنکه برنامه هفتم 
توســعه کشــور، افزایش ســالانه دو درصدی سامانه های شبکه 
جمــع آوری و دفــع بهداشــتی فاضــلاب را الــزام کــرده اســت امــا 
امســال بــا اجــرای ۲۹۴کیلومتر شــبکه و بهره بــرداری از ۵ واحد 
تصفیــه خانــه فاضــلاب تقریبا هدف گذاری ۴ ســال از ۵ ســال 

برنامه هفتم توسعه در این استان محقق خواهد شد.
بــه گفتــه اردکانــی، در نیمه نخســت امســال 1۴۰ کیلومتر 
جمــع آوری و دفــع بهداشــتی فاضــلاب از مجمــوع ۲۹۴ کیلومتر 

شبکه تعهدشده در استان تهران اجرا شده است.
وی تولید کود کمپوست قابل استفاده در بخش کشاورزی 
و ظرفیــت 1۵ مگاواتــی تولیــد بــرق حاصــل از فرآینــد تصفیــه 
فاضلاب را از مزایای توســعه شــبکه فاضلاب در تهران برشــمرد 
و تصریح کرد: با ایجاد این ظرفیت ها، افزون بر بازچرخانی آب 
و ارتقــای ســلامتی، فاضــلاب از یک تهدیــد 1۰۰ درصدی به یک 

فرصت اقتصادی تبدیل شده است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران ســپس با 
اشــاره بــه وضعیــت تامین و مصــرف آب در این اســتان، گفت: 
هم اکنون میزان ذخایر آبی موجود در پشــت ســدهای ششگانه 
اســتان تهران ۲۰۸ میلیون مترمکعب اســت که در مقایســه با 

مصرف سالانه 1٫۵ میلیاردمترمکعب، ذخیره ناچیزی است.
وی بــا بیــان اینکــه در ســال آبــی گذشــته تهران بــه لحاظ 
بارندگی برای چهارمین ســال، خشکســالی پیاپی را تجربه کرد، 
افزود: میزان بارش های ســال آبی گذشــته در اســتان تهران به 
۲۳۰ میلی متر رسید که ۵۰ میلی متر کمتر از میانگین درازمدت 
بود و براســاس پیش بینی های سازمان هواشناسی، بارش های 
پاییز امسال کمتر از نرمال برآورد شده است که امیدواریم اراده 
خداونــد ایــن پیش بینی هــا را برهــم زنــد. به گفتــه وی، با وجود 
ناترازی بین منابع و مصارف آب، خوشبختانه شهروندان تهرانی 
در سال گذشته با ۲۵ میلیون مترمکعب صرفه جویی، همکاری 
خوبی در زمینه مدیریت مصرف آب انجام دادند هرچند که این 

میزان در مقایسه با مجموع آب مصرفی مقدار ناچیزی است.
وی ابــراز امیــدواری کــرد: بــا کاهــش ۲۰ درصــدی مصارف 
توســط شــهروندان بخشــی از ناترازی هــای موجود بیــن منابع و 
مصارف برطرف شــود هرچند که خدمت گزاران مردم در شــرکت 
آبفای استان تهران همچون سال های گذشته تمام تلاش خود 
را جهت انجام خدمات جهادگونه و شــبانه روزی برای تامین آب 

باکیفیت و پایداری شبکه توزیع آب به کار خواهند گرفت.

تا پایان برنامه هفتم توسعه ظرفیت تولید پتروشیمی ها به 130 میلیون تن افزایش می یابد

توسعه منهای خوراک

هنــوز زمســتان نرســیده نگرانی هــا در 
مــورد تامیــن خوراک هم آغاز شــده اســت. با 
وجــود غنــای ایران از منابع نفــت و گاز، ایران 
به دلیــل نبــود ســرمایه گــذاری مناســب حــالا 
کشور با ناترازی شدید گاز مواجه شده است. 
ناتــرازی که گفته می شــود مقدار آن امســال 
از ۳۰۰ میلیون مترمکعب هم خواهد گذشت 
در ســال های گذشــته خسارت شــدیدی را به 

صنعت پتروشیمی کشور وارد کرده است.
انجمــن کارفرمایــی صنعــت پتروشــیمی 
عدم النفع ناشــی از قطعی های گســترده گاز 
واحدهــای پتروشــیمی  در ســال 1۴۰1 حــدود 
یــک  گذشــته  ســال  در  و  دلار  میلیــون   ۷۰۰

میلیارد برآورد کرده است. 
هــای  صــورت  طرفــی  از 
بورســی  شــرکت   ۲۲ مالــی 
هــم  کــدال  در  پتروشــیمی 
نشــان مــی دهــد کــه مجمــوع 
ســود خالص ۲۲ پتروشیمی از 
11۲.۸ همــت در ســال 1۴۰1 با 
کاهش ۴.۳ درصدی به 1۰۷.۹ 
همــت در ســال 1۴۰۲ رســیده 
معناســت  بــدان  ایــن  اســت. 
کــه چهار هــزار و ۸۵۴ میلیارد 
تومان از مجموع ســود خالص 
پتروشــیمی ها در ســال 1۴۰۲ 
کاهــش یافتــه اســت در حالی 
کــه تورم در محــدود ۵۰ درصد 

بوده  است! 
جالــب اســت کــه بدانیــد هزینــه تولیــد 
محصولات پتروشیمی نظیر خوراک و دستمزد 
در ســال 1۴۰۲ بیشــتر از 1۲ درصــد افزایــش 
داشته و رقم ۴1۲ هزار و ۲۳۴ میلیارد تومان 

را به ثبت رسانده است.
توسعه با تکیه بر کدام خوراک ؟

درســت در شــرایطی کــه امــکان تامیــن 
خــوراک واحدهای موجود هم نیســت معاون 
وزیــر نفــت وعــده داده کــه تــا پایان ســال 1۰ 
طــرح دیگــر پتروشــیمی به بهــره داری خواهد 
رســید. بــا توجه بــه اینکه تغییــری در ظرفیت 
تولید گاز کشور ایجاد نشده این احتمال داده 
مــی شــود کــه در صورت بــرودت هــوا قطعی 
هــای بیشــتر در انتظار واحدهای پتروشــیمی 

های بیشتر خواهد بود! 
البتــه قطعــی گاز واحدهای پتروشــیمی 
بــی هزینــه  بــرای خــود دولــت هــم چنــدان 
نیســت. بررســی هــای انجــام شــده در اتــاق 
بازرگانی ایران نشــان می دهد که عدم النفع 
دولــت ناشــی از فــروش گاز طبیعی به بخش 
خانگــی و تجــاری بــه جــای تأمیــن گاز طبیعی 
خوراک صنعت پتروشــیمی بر اساس شواهد 
موجود، بین ۴1۰ تا ۵۷۴ میلیون دلار خواهد 

بود. 
دولت مقابل بخش خصوصی 

توســعه پتروشــیمی طبــق وعــده هــای 

داده شــده بــه همیــن 1۰ مــورد ختــم 
نمــی شــود. طــوری کــه ۵۶ طــرح  بــا 
ظرفیــت اســمی ۳۵ میلیــون تنــی در 
دست اجرا وجود دارد که طبق هدف 
گــذاری انجــام شــده در برنامه هفتم 
خواهنــد  بــرداری  بهــره  بــه  توســعه 

رســید. پیشرفت فیزیکی این طرح ها به طور 
متوســط  ۴۴ درصد اعلام شــده اســت. با این 
اوصــاف اگــر ظرفیــت منصوبــه فعلــی را طبق 
گفتــه هــای شــاهمیرزایی ۹۵ میلیــون تن در 
نظــر بگیریــم مــی تــوان ادعا کــرد کــه کمتر از 
۴ ســال دیگــر ظرفیت اســمی ایــن صنعت به 
حدود 1۳۰ میلیون تن افزایش خواهد یافت. 
اما ســوال اینجاســت کــه برای تامیــن خوراک 
ایــن واحدهــای تــازه 
نفس آیا فکری شده 

است.؟
بخــش  البتــه 
و  بارهــا  خصوصــی 
کــرده  اعــلام  بارهــا 
ورود  بــه  کــه حاضــر 
بالادســت  حــوزه  بــه 
گــذاری  ســرمایه  و 
بــرای جبران کســری 
گاز اســت.  مهــدوی 
رییــس  ابهــری 
کارفرمایــی  انجمــن 
پتروشــیمی   صنعــت 
کــه ناتــرازی گازی را 
مهــم ترین و نگران کننده ترین تهدید کشــور 
مــی دانــد، به عصــر اقتصاد مــی گوید: بخش 
خصوصــی از مــدت هــا قبــل آمادگــی خــود را 
بــرای ورود بــه مســاله بالادســت و ســرمایه 
ســطح  افزایــش  و  گاز  میادیــن  در  گــذاری 
برداشــت از میادیــن اعــلام کــرده اما مشــکل 
اینجاست که دولت تمایلی به کاهش تصدی 
گــری خــود در صنعــت نفت و گاز نــدارد و می 

خواهد این صنعت در اختیار او باشد. 
بــه گفته او، تشــکیل نهــاد رگولاتوری در 
صنعت پتروشیمی به عنوان یکی از زیرساخت 
های لازم برای افزایش مشارکت مردم در این 
صنعت تلقی می شود که این امر سبب جان 

گرفتــن بخــش خصوصــی 
خواهدشد. 

مهــدوی ابهــری  رقم 
عــدم النفــع بابــت کمبــود 
ســال  در  را  گاز  تامیــن 
1۴۰1 حــدود ۷۰۰ میلیون 
دلار و ســال گذشته را یک 
میلیــارد دلار عنــوان کرد و 
افــزود: هر قدر جلوتر می 
رویــم عدم النفــع افزایش 
مــی یابــد و اگــر وضــع بــه 
همیــن منوال پیــش برود 
هــا  پتروشــیمی   1۴1۲ تــا 

تعطیل می شوند، مگر اینکه سرمایه 
گذاری و بهینه سازی صورت گیرد.

کسری گاز تولید کدام 
محصولات پتروشیمی را متوقف 

می کند؟
واحدهــای  تمامــی  البتــه 
گاز  کســری  از  انــدازه  یــک  بــه  پتروشــیمی 
خســارت نمی بینند. بر اساس گزارش منتشر 
شــده از ســوی اتــاق بازرگانــی ایــران اعمــال 
محدودیــت بــر عرضــه گاز طبیعــی در صنعت 
پتروشیمی غالبا برای واحدهای مصرف کننده 
گاز طبیعــی خــوراک اســت که ســالانه قادرند 
حدود ۲۳ میلیون تن محصول )شامل ۸۶۹۲ 
هــزار تــن اوره و 1۳۸۶۰ هــزار تــن متانــول( 
تولیــد کننــد. برآوردهای موجــود حاکی از این  

اســت کــه بــرای ایــن امــر 
ســال  کاری  روزهــای  در 
۳۳۰ روز بــه ۵۵ میلیون 
گاز  روز  در  مکعــب  متــر 
بــر  دارنــد.  نیــاز  طبیعــی 
اســاس شــواهد موجــود، 
مــی توان بــرآورد کــرد که 
در وضعیــت فعلــی، بیــن 
11۳۹ تــا 1۵۹۵ هــزار تــن 
 ۲۹۴۲ تــا   ۲1۰۲ و  اوره 
هــزار تن متانول با اعمال 
گاز  عرضــه  محدودیــت 
طبیعی از دســت می رود 
که ارزشــی معادل ۸۶1 تا 
1۲۰۵ میلیون دلار دارد و 

قاعدتــا از محــل صادرات و نه فــروش داخلی 
کســر خواهــد شــد و عینا بــه همین میــزان از 
درآمدهــای ارزی صــادرات غیــر نفتــی خواهد 

کاست.
از طرفــی مــی تــوان بــرآورد کــرد کــه در 
وضعیت فعلی، بین 1۷۲ تا ۲۴1 میلیون دلار 
میلیون دلار از ســود مجتمع های پتروشــیمی 
یــا ارزش افــزوده کشــور با اعمــال محدودیت 

عرضه گاز طبیعی خوراک از دست می رود.
ظرفیت تولید پتروشیمی چقدر است؟

بــر اســاس اظهــارات مســئولین شــرکت 
ملــی صنایع پتروشــیمی ظرفیت تولید در این 
صنعت از ۹۵ میلیون تن 

فراتر رفته است. 
پتروشــیمی  صنعت 
در  مختلفــی  ابعــاد  از 
نقــش  ایــران  اقتصــاد 
کــه  کنــد  مــی  آفرینــی 
مهمتریــن آنها درآمدزایی 
ارزآوری،  دولــت،  بــرای 
بازنشســتگان،  درآمــد 
ســرمایه،  بــازار  رونــق 
تحریــک تقاضای فناورانه 
صنایــع  تأمیــن  داخلــی، 
پاییندســتی و اشتغالزایی 

است. 
قابــل  تولیــد  بدانیــد  کــه  اســت  جالــب 
فــروش ایــن صنعت در ســال گذشــته  ۵۲.۶ 
میلیون تن، اشــتغال زایی مســتقیم آن 1۴۳ 
هــزار نفــر و یــک میلیــون نفــری در صنایــع 
تکمیلــی بوده اســت.  رشــد تولیــد محصولات 
صنعــت پتروشــیمی از ۲۸٫۵ درصــد برنامــه 
ســوم به ۴۰٫۶ درصد در برنامه ششم رسیده 
است. همچنین بر اساس هدف گذاری انجام 
شــده در برنامــه هفتــم توســعه هــم ظرفیت 
تولیــد در ایــن صنعت باید به 1۳1 میلیون تن 

برسد.
سهم 10 درصدی پتروشیمی ها از 

مصرف گاز
شــاید بــرای شــما هــم این ســوال پیش 
آمــده که ســهم صنایــع پتروشــیمی از مصرف 
گاز کشــور چقــدر اســت؟ طبــق گفتــه هــای 
متولــی ایــن صنعــت مصــرف گاز واحدهــای 
پتروشــیمی در بیشــترین حالت بــه حدود ۸۰ 
میلیــون مترمکعب در روز می رســد که حدود 
نیمــی از آن بــرای خــوراک و نیمــی دیگر برای 

سوخت مصرف می شود.
در واقــع اگــر مصــرف کشــور را بــه طــور 
متوســط حــدود ۸۰۰ میلیــون مترمکعــب در 
نظــر بگیریــم مــی تــوان ادعــا کرد کــه صنعت 
از  درصــدی   1۰ حــدود  ســهمی  پتروشــیمی 
مصــرف  گاز کشــور را به خــود اختصاص داده 
اســت. ایــن در حالــی اســت کــه ســهم ایــن 
صنعــت از تامیــن منابــع ارزی کشــور خیلــی 
بیشتر از این حرف هاست. آنگونه که آمارها 
نشان می دهد صنعت پتروشیمی شاگرد اول 
صادرات، ارزآوری و رفع تعهد ارزی در کشــور 
اســت و ۴۰ درصــد صــادرات غیرنفتــی و ۳۰ 
درصــد بازار ســرمایه متعلق به پتروشــیمی ها 

است.
بــر  شــاهمیرزایی 
ایــن باور اســت که هرچه 
بخــش  گاز در  از مصــرف 
بهینــه  بــا  هــای غیرمولــد 
پیــاده  و  مصــرف  ســازی 
صحیــح  اصــول  ســازی 
مصرفــی، بکاهیم و گاز را 
بــه بخش های مولد چون 
پتروشــیمی هــا و صنایــع 
دهیــم،  اختصــاص  دیگــر 
در جهــت افزایــش رونــق 
اقتصــادی، اشــتغالزایی و 
بــرای  بیشــتر  درآمدزایــی 

کشور حرکت کرده ایم.
توسعه بر اساس استراتژی صنعتی 

حــالا کــه کشــور دچار کســری گاز شــده 
نگاه ها به بسیاری از مجتمع های پتروشیمی 
هــم تغییر کرده و انتقادها نســبت به مصرف 
گاز بــرای تولیــد محصــولات بــا ارزش افــزوده 
پایین هم بالا گرفته است. اما نباید فراموش 
کــرد که مشــکلات پیش آمــده در این صنعت 
حاصــل نبــود اســتراتژی مشــخص و مدونــی 
بــرای طولانــی مــدت اســت.  بــه عنــوان مثال 
زمانــی نگاه ها ایــن بوده که یک خط مثل خط 
اتیلن شکل بگیرد یا یک پتروشیمی در استان 
خراســان یــا کرمانشــاه تاســیس شــود. حتــی 
پروژه هــای گلســتان و زنجــان و امثال آن هم 

نشان می دهد که ما فاقد استراتژی بودیم. 
نبــود همیــن اســتراتژی باعــث شــده که 
در یــک دوره بیــش از حــد پروژه   هــای گازی 
در  کــه  می دهــد  نشــان  ایــن  شــد.  تعریــف 
گذشــته توسعه صنعت پتروشیمی چندان در 
چارچوب اســتراتژی مشــخصی شــکل نگرفته 
اســت. نتیجه اینکــه پروژه هــای گازی الان به 
نقطه   ای رسیدند که نمی توانند با ظرفیت های 
کامــل کار کننــد. حالا دیگر نبایــد بگذاریم که 
توسعه صنعت بدون استراتژی یا هدف گیری 
را  آزمــوده  کــه  چــرا  گیــرد،  صــورت  اساســی 

آزمودن خطاست. 

در سایت روزنامه بخوانید:

عصراقتصــاد: ســخنگوی وزارت امــور خارجــه وضــع تحریم های تازه ازســوی آمریکا 
علیــه بخــش انرژی ایران بــا عنوان حمایت از رژیم صهیونیســتی را اقدامی غیرقانونی و 

ناموجه دانست و آن را به شدت محکوم کرد.
اســماعیل بقایی هامانه وضع تحریم های جدید ازســوی آمریکا علیه بخش انرژی 
ایــران، کــه بــه بهانــه واکنش به اقــدام دفاعی نیروهای مســلح جمهوری اســلامی ایران 
علیه اهداف نظامی رژیم صهیونیستی اعمال شده است را اقدامی غیرقانونی و ناموجه 
دانســت و آن را به شــدت محکوم کرد. وی با توصیف عملیات موشــکی ایران علیه رژیم 
صهیونیســتی به عنــوان اقدامــی قانونــی و منطبق با حقوق بین الملل و همســو با اعمال 
حق ذاتی دفاع مشروع، اقدام آمریکا در اعمال تحریم بر ضد چند شرکت و کشتی که 
به ادعای آمریکا در انتقال محصولات نفتی ایران مشارکت دارند را فاقد هر نوع مبنای 

قانونی یا منطقی معرفی کرد و آن را نوعی باج دهی به رژیم یاغی اسرائیل دانست.
ســخنگوی وزارت خارجــه نقــش مخــرب و منفــی آمریــکا در امنیت و ثبــات منطقه 
غــرب آســیا را یــادآور شــد و تصریح کرد کــرد: آمریکا به عنوان مهم ترین حامی سیاســی 
و تأمین کننده اصلی تســلیحات مورد اســتفاده رژیم صهیونیســتی در نسل کشــی غزه و 
تجاوز به لبنان، شریک و همدست این رژیم در ارتکاب شدیدترین جنایات بین المللی 
محســوب می شــود. وضــع تحریــم علیه جمهوری اســلامی ایران تحت عنــوان حمایت از 
رژیم صهیونیســتی، ضمن اینکه موجد مسئولیت بین المللی دولت آمریکا است، باعث 
جری ترشــدن رژیم اشــغالگر و ادامه کشــتار بیگناهان و تهدید صلح و امنیت منطقه و 
جهان از ســوی این رژیم خواهد شــد. بقایی با تاکید بر حق ایران برای پاســخ مقتضی 
به اقدام های تحریمی آمریکا اظهار کرد: اعتیاد رژیم آمریکا به سیاســت تهدید و فشــار 
حداکثــری علیــه ملــت ایران هیــچ تاثیری بر اراده جمهوری اســلامی ایران بــرای دفاع از 
حاکمیــت، تمامیــت ارضی، منافع ملی و اتبــاع خود در برابر هرگونه اقدام تجاوزکارانه و 

تعرضات خارجی نخواهد داشت.

عصراقتصــاد: وزیــر نیــرو با بیان اینکه ابتدا باید اقتصاد انرژی را اصلاح کرد، گفت که 
ابتدا باید سهمیه بندی عادلانه انرژی صورت بگیرد و مازاد بر الگوی مصرف در بازار دیگری 

تهیه شود.
عباس علی آبادی، وزیر نیرو روزگذشته در سومین کنفرانس و نمایشگاه بین المللی 
بهینه سازی و بهره وری انرژی گفت: مبنای زندگی بشر انرژی است که از منابع اولیه بوده 
و خوشبختانه کشور ما در منابع اولیه انرژی مطلوبی چه از حیث تجدید پذیر و چه از حیث 

غیر تحدید پذیر دارد.
علی آبادی افزود: کشور ما دومین رتبه ذخایر گازی را دارد که نزدیک به ۳۴ تی اس 
ام گازی از آن جمله است. رتبه چهارم ذخایر نفتی و در مجموع رتبه اول انرژی را به خود 

اختصاص می دهیم.
وی ادامــه داد: از نظــر تولیــد فــرآورده نیــز وضعیت مطلوبی داریــم؛ 11۰ میلیون لیتر 
فــرآورده و ۵۵ میلیــون لیتــر مــازوت و 1۲۰ میلیــون لیتــر بنزین تولید می کنیــم اما باز هم 
ناتــرازی انــرژی داریــم. علی آبادی اضافه کرد: 1۰۰ میلیارد متر مکعب در ســال آب مصرف 

می کنیم ارزش آن در اروپا چقدر است؟
به گفته وی، کل درآمد نفتی ما ۵۰ میلیارد دلار است که در کشور ما ۲۰۰ میلیارد 
دلار انــرژی مصــرف می شــود که ممکن اســت ارزانی انــرژی منجر به این موضوع شــده 
باشد. علی آبادی اضافه کرد: اشتباه اصلی در اقتصاد انرژی است زیرا صرفه جویی در آن 
وجود ندارد به همین دلیل ابتدا باید اقتصاد انرژی را اصلاح کرد. اگر بخواهیم اقتصاد انرژی 

را اصلاح کنیم باید خودروی برقی را جایگزین خودروهای بنزینی کرد.
به گفته وزیر نیرو، اگر 1۰۰ هزار تاکسی برقی باشد به ۲۰۰ مگاوات برق نیاز است.

علی آبادی اضافه کرد: ابتدا باید سهمیه بندی عادلانه انرژی صورت بگیرد و مازاد بر 
الگــوی مصــرف در بــازار دیگری تهیه شــود. وزیر نیرو عنوان کرد: ۵۰ هــزار مگاوات نیروگاه 
تجدید پذیر در برنامه داریم که در صورتی که تمایل برای سرمایه گذاری وجود داشته باشد 

از آن استقبال می کنیم البته موانعی در این زمینه وجود دارد.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

اقدام آمریکا در وضع تحریم های انرژی علیه 
ایران غیرقانونی است

وزیر نیرو:

اقتصاد انرژی باید اصلاح شود

از  خصوصــی  بخــش 
مــدت ها قبــل آمادگی خود 
مســاله  بــه  ورود  بــرای  را 
بالادســت و ســرمایه گذاری 
افزایــش  و  گاز  میادیــن  در 
ســطح برداشــت از میادیــن 
مشــکل  امــا  کــرده  اعــلام 
اینجاســت که دولت تمایلی 
بــه کاهش تصدی گری خود 
در صنعــت نفت و گاز ندارد 
و می خواهد این صنعت در 

اختیار او باشد

دچــار  کشــور  کــه  حــالا 
هــا  نــگاه  شــده  گاز  کســری 
بــه بســیاری از مجتمــع هــای 
پتروشــیمی هم تغییــر کرده و 
انتقادها نسبت به مصرف گاز 
برای تولید محصولات با ارزش 
افــزوده پاییــن هم بــالا گرفته 
اســت. اما نبایــد فراموش کرد 
آمــده  پیــش  مشــکلات  کــه 
در ایــن صنعــت حاصــل نبــود 
اســتراتژی مشــخص و مدونی 

برای طولانی مدت است

رقــم عــدم النفــع بابت 
کمبود تامین گاز را در ســال 
میلیــون   ۷۰۰ حــدود   1۴۰1
یــک  گذشــته  ســال  و  دلار 
هــر  و  بــوده  دلار  میلیــارد 
چقدر جلوتــر می رویم عدم 
النفع افزایش می یابد و اگر 
وضــع به همین منوال پیش 
پتروشــیمی   1۴1۲ تــا  بــرود 
هــا تعطیل می شــوند، مگر 
و  گــذاری  ســرمایه  اینکــه 

بهینه سازی صورت گیرد
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اکوسیستم استارتاپی

نظارت بر فعالیت اقتصادی آنلاین بدون 
اینماد؛ فروشگاه های بدون مجوز به پلیس 

امنیت اقتصادی معرفی می شوند
پلیس فتا اعلام کرد که فروشگاه های اینترنتی بدون اینماد که 
فعالیــت اقتصادی دارند، به پلیــس امنیت اقتصادی معرفی خواهند 

شد.
رئیس پلیس فتا فراجا، وحید مجید، اعلام کرد که ســایت های 
اینترنتــی کــه بــدون داشــتن اینمــاد )نمــاد اعتمــاد الکترونیکــی( بــه 
فعالیت های اقتصادی مشــغول هســتند، به پلیس امنیت اقتصادی 
معرفی خواهند شد. او بر اهمیت داشتن اینماد برای کسب وکارهای 
آنلاین تأکید کرد و وزارت صمت را مسئول صدور این مجوز و نظارت 
بر عملکرد آن ها دانست. به گفته او، پلیس فتا سایت های متخلف را 

شناسایی کرده و به مراجع ذی ربط معرفی می کند.
در همین راستا، علیرضا شاه میرزایی، معاون تجارت و خدمات 
وزارت صمت، در نشســتی به مشــکلات ناشی از فروش طلا و فلزات 
گرانبها در بستر تجارت الکترونیکی اشاره کرد. او توضیح داد که برخی 
از پلتفرم هــا بدون داشــتن اعتبار، اقدام بــه فروش طلا کرده و باعث 
ضرر خریداران می شوند. برای مقابله با این مشکل، سامانه هوشمند 
معامــلات طــلا توســط وزارت صمت راه اندازی شــده اســت تــا بر این 

معاملات نظارت بیشتری صورت گیرد.

پلمب دفتر استارت آپ آسانیسم به دلیل 
استفاده از واژه »پرستار«

وزارت بهداشــت به دلیل اســتفاده غیرمجاز از کلمه »پرســتار« 
دفتــر اســتارت آپ مراقبتــی آسانیســم را پلمــپ کــرد. مدیرعامل این 

شرکت نسبت به این اقدام اعتراض دارد.
دفتر اســتارت آپ آسانیســم، که در حوزه مراقبت از ســالمندان 
فعالیــت می کنــد، بــه دلیل اســتفاده از واژه »پرســتار« در تبلیغات و 
خدمات خود، با شکایت وزارت بهداشت پلمب شد. وزارت بهداشت 
اعلام کرده که استفاده از این واژه نیاز به مجوز دارد و آسانیسم این 
مجوز را نداشــته اســت. به گفته حامد عزیزی، مدیرعامل آسانیسم، 
این اقدام بدون اخطار قبلی صورت گرفته و دفتر این شــرکت بســته 
شــده اســت. عزیزی اظهار داشت که آسانیســم خدمات بالینی ارائه 
نمی دهد و فقط به امور مراقبتی می پردازد، اما واژه »پرستار« به دلیل 
اســتفاده عمومی توسط مشــتریان و برای سهولت تبلیغات استفاده 

شده است.
عزیزی همچنین اشاره کرد که برخی از رقبا از این واژه استفاده 
کرده انــد و آسانیســم در حــال اخــذ مجوز از ســازمان بهزیســتی بوده 
است. وی افزود که این مشکل ممکن است به کسب وکار ضربه بزند، 
زیرا بســیاری از مشــتریان این واژه را برای خدمات مراقبتی اســتفاده 
می کننــد. او درخواســت کــرد کــه حمایــت بیشــتری از اســتارت آپ ها 

صورت گیرد تا این مشکلات مانعی برای ادامه فعالیت آن ها نشود.

افزایش سهام اوبر و لیفت پس از رونمایی 
ناامیدکننده از روبوتاکسی تسلا

رونمایی از روبو تاکســی تســلا باعث رشــد ســهام اوبر و لیفت 
شد، در حالی که تسلا با کاهش 1۰ درصدی ارزش سهام روبرو شد.

پس از ارائه اطلاعات محدود از سوی ایلان ماسک، مدیر عامل 
تسلا، درباره روبوتاکسی جدید این شرکت با نام »سایبرکب«، سهام 
شــرکت های اوبــر و لیفت بــه ترتیب ۷ و ۸.۳ درصــد افزایش یافتند. 
در مقابل، ســهام تســلا با سقوط 1۰ درصدی مواجه شد. تحلیل گران 
معتقدنــد کــه ایــن رویــداد بــرای اوبر بســیار مثبت بود، چرا که تســلا 
نتوانست شواهد کافی از پیشرفت در زمینه فناوری خودران یا تعداد 

تولیدات روبوتاکسی خود ارائه دهد.
رونمایــی  ایــن  از  گزارشــی  در   Jefferies از  کولانتونــی  جــان 
بــه عنــوان »بی اثــر« یــاد کــرد و تاکیــد کرد که تســلا نتوانســته اســت 
انتظــارات ســرمایه گذاران را بــرآورده کند. همچنین، مایــک او’روک از 
JonesTrading این رویداد را شــب سرنوشت ســاز برای ســهام تسلا 
توصیــف کرد. دارا خسروشــاهی، مدیرعامل اوبر، نیــز پیش تر درباره 
آینده خودروهای خودران محتاطانه ســخن گفته بود و اشــاره داشت 
که تا سال ها این فناوری نمی تواند بخش قابل توجهی از ناوگان اوبر را 
تشکیل دهد. در کنار این موضوع، ربات های معرفی شده توسط تسلا 
نیز نتوانســتند تأثیرگذاری لازم را داشــته باشــند، چرا که معلوم شــد 
آن ها توســط انســان ها از راه دور کنترل می شــدند. ماسک وعده داد 
که تولید »ســایبرکب« ممکن اســت از سال ۲۰۲۶ آغاز شود و قیمت 
آن کمتــر از ۳۰,۰۰۰ دلار باشــد، امــا ایــن اعلامیــه نتوانســت رضایت 

سرمایه گذاران را جلب کند.

صادرات فناوری کره جنوبی آهسته شد
صادرات محصولات فناوری کره جنوبی برای دومین ماه متوالی 
آهســته شــد که نشــان می دهد تقاضای جهانی ممکن اســت به اوج 

خود برسد.
وزارت بازرگانی کره جنوبی، روز دوشنبه، در بیانیه ای اعلام کرد 
صــادرات کــه عمدتا مبتنی بــر فناوری اطلاعات و ارتباطات اســت، در 
ســپتامبر نســبت به مدت مشــابه ســال گذشــته، ۲۴ درصد رشد کرد 
و در مقایســه بــا ۲۸.۵ درصــد در مــاه اوت، کاهــش یافــت. ارســال 
محموله هــای تراشــه حافظــه DRAM  که پرســودترین محصــول کره 
جنوبــی اســت، ۵۷.1 درصــد افزایــش یافــت که ضعیف ترین رشــد از 

دسامبر سال گذشته بود.
قیمت تراشــه حافظه DRAM و Nand، در ماه گذشــته کاهش 
یافــت. تقاضــا بــرای تراشــه های حافظه کــه با توســعه جهانی هوش 
مصنوعی تقویت شــده، به رشــد ســریع تر اقتصاد کره جنوبی در سال 

جاری نسبت به پیش بینی اولیه، کمک کرده است.
با توجه به اینکه سامســونگ الکترونیک و اس کی هاینیکس، 
در میان پردرآمدترین شــرکت های کره جنوبی هستند، این کشور در 
تجارت،  به شــدت به فناوری متکی اســت و گوشــی های هوشــمند، 
نمایشــگر رایانه، باتری های قابل شــارژ و ســایر قطعات بکار رفته در 
کالاهای مصرفی پیشرفته را عرضه می کند. بر اساس گزارش بلومبرگ، 
محموله هــای فنــاوری تقریبا یک ســوم از کل صادرات کــره جنوبی را 
تشکیل می دهند. هر چند حالی رشد صادرات فناوری، نشانه هایی از 
کندی را نشــان می دهد، اما اقتصاددانان و سیاست گذاران می گویند 
بعیــد اســت که به ســرعت کند شــود و بــه اقتصاد کــره جنوبی کمک 
خواهد کرد تا رشد خود را در سال آینده ادامه دهد. این اطمینان به 
بانک مرکزی کره کمک کرد تا نرخ بهره معیار خود را تا قبل از کاهش 

آن به ۳.۲۵ درصد در هفته گذشته، بالا نگه دارد.

خبر

مشخص کردن ردپای هوش مصنوعی در 
برنامه هفتم توسعه

عصراقتصاد: رئیس انجمن هوش مصنوعی با تاکید بر اینکه نظرات 
دربــاره نقــاط ضعــف و قوت های ســند ملی هوش مصنوعی اعلام شــد و 
اکنون فرصت اجرای این سند است، اظهار کرد که برای اجرایی سازی این 
سند در کنار توسعه زیر ساخت های آن به میزان مصرف برق آن نیز توجه 
شود، چرا که ماکروسافت با توسعه GPUفارم های خود در طی سال های 

۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ به میزان ۴۲ درصد افزایش مصرف برق داشته است.
محمدهادی زاهدی، تاکید کرد: روی نقاط ضعف و قوت های ســند 
ملی هوش مصنوعی حرف های زیادی زده شد و نظرات اعلام شد و اکنون 

فرصت اجرای این سند است و باید بر روی آن متمرکز شویم.
وی ادامه داد: انتظار ما این است که معاونت علمی ریاست جمهوری 
اساسنامه سند ملی هوش مصنوعی را تهیه کند و به شورای عالی انقلاب 
فرهنگی ارائه دهد تا پس از تایید، ابلاغ شود. تدوین اساسنامه این سند 

موجب می شود که از بروز بسیاری از موازی کاری ها پیشگیری شود.
زاهــدی بــا انتقاد از اینکه در قانون برنامه هفتم توســعه رد پایی از 
هوش مصنوعی مشــاهده نمی شــود، خاطر نشــان کرد: سند ملی هوش 
مصنوعی یک ســند دائمی اســت، ولی برنامه توســعه یک ســند ۵ ســاله 

است و می توان در آن الحاقیه ای گذاشت.
رئیــس انجمــن هــوش مصنوعی به برخی از مواد ســند ملی هوش 
مصنوعــی اشــاره کــرد و گفت: در برنامه هفتم ســهم اقتصــاد دیجیتال از 
تولید ناخالص ملی 1۰ درصد عنوان شده، ولی در آن مشخص نشده که 
سهم زیست بوم هوش مصنوعی در اقتصاد دیجیتال به چه میزان باشد.

وی تعریف پروژه های پیشــران در این حوزه را از موارد اشــاره شــده 
در سند ملی هوش مصنوعی عنوان کرد و افزود: در این سند ولی اشاره 
نمی شود که با کدام بودجه قرار است این پروژه ها اجرایی شود. همچنین 
در این ســند نقش بخش خصوصی و صندوق های خطرپذیر دیده نشــده 
است.زاهدی با تاکید بر اینکه در کشور ظرفیت های قانونی زیادی داریم 
کــه می تــوان برای اجرایی ســازی این ســند از آنها بهره برد، یادآور شــد: از 
ســوی دیگــر لازم اســت به توســعه شــرکت های کوچــک و اســتارت آپ در 
زیســت بــوم هــوش مصنوعــی توجه کنیــم؛ چرا که شــرکت اپل در ســال 
۲۰۲۳ تعداد ۳۲ شــرکت اســتارت اپی فعال را خریداری کرد تا از ظرفیت 
آنها بهره گیری کند. ما نیز برای ایجاد جهش در این حوزه باید به توسعه 

شرکت های استارتاپی توجه کنیم.
این عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین طوسی، 
ارتقــای تــوان پردازشــی را از دیگر نکات مورد توجه این ســند عنوان کرد و 
گفت: برای رسیدن به توان مطلوب به سرمایه گذاری ۲ میلیارد دلاری نیاز 
داریم، ولی برای رســیدن به توان پردازشــی بالا باید به تامین برق آن نیز 
توجه شــود.وی اضافه کرد: ماکروسافت با توسعه GPUفارم های خود در 
طــی ســال های ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ بــه میزان ۴۲ درصــد افزایش مصرف برق 
داشته است.زاهدی تاکید کرد: اولویت اول ما در این حوزه این است که 

صندوق های خطرپذیر هوش مصنوعی را فعال کنیم.

تاکسی های آنلاین در ایران؛ تحولی در سبک زندگی، 
اقتصاد و حمل ونقل شهری

مهرین نظری
تاکســی های آنلایــن نــه تنهــا دسترســی 
مردم به حمل ونقل را آســان تر کرده اند، بلکه 
و  اقتصــاد شــهری  بــر  قابل توجهــی  تأثیــرات 

سیستم تاکسیرانی سنتی داشته اند.
در ســال های اخیر، تاکســی های آنلاین 
به بخش جدایی ناپذیری از حمل ونقل شهری 
در ایران تبدیل شده اند. با ظهور پلتفرم هایی 
ماننــد اســنپ و تپســی، مــردم دیگــر نیــازی 
تاکســی  گرفتــن  و  خیابــان  در  ایســتادن  بــه 
ندارند. این تغییرات نه تنها شــیوه ســفرهای 
تأثیــرات  بلکــه  داده،  تغییــر  را  درون شــهری 
عمیقــی بر اقتصاد و ســبک زندگــی ایرانیان و 

نیز تاکسیرانی سنتی داشته است.
سهم بازار و آمار استفاده از 

تاکسی های آنلاین
بر اساس گزارش های اخیر، تاکسی های 
آنلایــن در ایــران ســهم قابل توجهــی از بــازار 
حمل ونقــل را بــه خود اختصــاص داده اند. به 
عنوان مثال، طبق آمار منتشــر شــده در سال 
1۴۰۲، اســنپ به تنهایــی حــدود ۸۵ درصــد از 
ســهم بــازار تاکســی های آنلایــن را در اختیــار 
دارد و تپســی نیــز بــا حدود 1۰ درصد از ســهم 
بازار در رتبه دوم قرار دارد. این رشد سریع به 
دلیــل افزایش تقاضا برای ســفرهای راحت تر 
و ارزان تــر اســت. تعــداد کاربــران فعــال ایــن 
پلتفرم هــا به میلیون ها نفر می رســد و روزانه 
صدهــا هزار ســفر از طریق این اپلیکیشــن ها 
ثبــت می شــود کــه نشــان دهنده نقــش مهــم 

آن ها در تسهیل حمل ونقل شهری است.
تغییر در سبک زندگی مردم

یکــی از مهم تریــن تأثیرات تاکســی های 
آنلایــن بــر زندگــی مردم، ســهولت دسترســی 
بــا  بــه خدمــات حمل ونقــل اســت. کاربــران 
اســتفاده از اپلیکیشــن های موبایل می توانند 
در هر زمان و مکان، درخواســت تاکسی کنند 
و بــدون دغدغــه ترافیک یا پیدا کردن وســیله 
نقلیــه، ســفر کننــد. این مســئله باعث شــده 

اســت که مردم بیشــتری به اســتفاده 
از تاکسی های آنلاین تمایل پیدا کنند 
و بســیاری از مشــکلاتی کــه قبــلاً برای 
یافتــن تاکســی داشــتند، حــل شــود. 
همچنیــن، امکاناتــی ماننــد پرداخــت 
و  راننــدگان  بــه  امتیازدهــی  آنلایــن، 

بــه  را  خدمــات  ایــن  متعــدد،  تخفیف هــای 
گزینــه ای جــذاب بــرای بســیاری از مســافران 

تبدیل کرده است.
تأثیر بر اقتصاد و اشتغال زایی

ایــران  بــه  آنلایــن  تاکســی های  ورود 
تأثیرات چشــمگیری بر اقتصاد داخلی داشــته 
اســت. یکــی از مهم ترین این تأثیــرات، ایجاد 
از  نفــر  هــزاران  بــرای  شــغلی  فرصت هــای 
افــراد جویــای کار اســت. تاکســی های آنلاین 
بــه راننــدگان امــکان می دهنــد تــا به صــورت 
پاره وقــت یــا تمام وقــت کار کننــد و بــه ایــن 
ترتیــب درآمــدی کســب کننــد. ایــن مســئله 
باعث شــده اســت که بســیاری از افراد که در 
گذشــته شــغل مناســبی نداشــتند، به ســمت 

این صنعت جذب شوند.
اقتصــادی  مــدل  همچنیــن، 
تاکســی های آنلایــن باعــث کاهــش 
هزینه هــای حمل ونقــل بــرای مردم 
بیــن  شــدید  رقابــت  اســت.  شــده 
پلتفرم هــای مختلــف، منجر به ارائه 
تخفیف های مداوم شده که در نهایت به نفع 
کاربران است و هزینه سفرها را کاهش داده 

است.
چالش ها و فرصت ها برای تاکسیرانی 

سنتی
بــا وجــود مزایــای فــراوان، تاکســی های 
آنلایــن بــا چالش هایی نیــز روبه رو شــده اند، 
به ویژه از ســوی تاکســیرانی ســنتی. رانندگان 
تاکسی های ســنتی از این سیستم های جدید 
انتقــاد کرده انــد، زیرا معتقدنــد این پلتفرم ها 
باعث کاهش درآمد آن ها شــده است. با این 
حال، بسیاری از شــهروندان ترجیح می دهند 
از تاکســی های آنلایــن اســتفاده کننــد، زیــرا 
این خدمــات انعطاف پذیری بیشــتری دارند و 

معمولاً هزینه کمتری به دنبال دارند.
رقابــت  منظــور  بــه  ســنتی  تاکســیرانی 
بــا ایــن صنعــت جدیــد، نیازمنــد بازنگــری در 
خدمــات،  ارتقــاء  اســت.  خــود  سیســتم های 
از  اســتفاده  و  مشــتریان،  بــا  رفتــار  بهبــود 
فناوری های نوین از جمله اقداماتی اســت که 
می تواند تاکســیرانی ســنتی را دوباره در مرکز 

توجه قرار دهد.
آینده تاکسی های آنلاین در ایران

در  مهمــی  نقــش  آنلایــن  تاکســی های 
تغییرات ســبک زندگی مردم و اقتصاد شهری 
ایــران ایفــا کرده اند. با وجــود چالش هایی که 
این صنعت با آن روبه روست، به نظر می رسد 
کــه در آینــده نیز جایگاه خــود را حفظ خواهد 
کــرد. نوآوری هــای بیشــتر و ارتقــاء خدمــات 
می توانــد ایــن صنعــت را بــه یکــی از عوامــل 
مهم توســعه شــهری تبدیل کند، در حالی که 
تاکســیرانی ســنتی نیــز بــرای باقــی ماندن در 
میــدان رقابت باید تغییراتی بنیادین را تجربه 

کند.

 بانک هــا 
ی می کنند؟ بنگــاه دار چطور 

یعنی زمانی که بانک ها تو 
زمینه هایی مثل مسکن، طلا و 

سکه سرمایه گذاری می کنن.

 دارایی های زیادی تولید 
 میشه که در بانک ها منجمد 

میشن و بانک ها مجبور میشن 
 پول چاپ کنن، تورم بالا 
 میره و قدرت خرید مردم 

کم می شه.

نه! وظیفه بانک ارائه خدمات 
پولی به مردم هست و 

وظیفه ش بنگاه داری نیست.

در یک کلام چون سودش 
زیاده و درد سرش کم.

بله، چون تو ایران این فعالیت ها مولد 
 نیستن و باعث تولید و ایجاد 

اشتغال نمیشن.

مثلا یه بانک بزرگترین مرکز خرید 
 دنیا رو می سازه اما اون هیچ کمکی 
به اقتصاد و مردم کشور نمی کنه.

اصلا بنگاه داری بانک یعنی چه؟ حالا ضرر این بنگاه داری چیه؟

مگه کار بانک همین نیست؟ پس چرا بانک ها این کارو میکنن؟

پس ورود بانک به این فعالیت ها اشتباهه؟ یه مثال ساده تر میزنی؟

 به تازگی بنگاه داری بانک ها ممنوع و قانون 
 اون هم تصویب شده و باید منتظر باشیم 

که اجرا میشه یا نه!

رئیــس  نائــب  گفتــه  بــه  عصراقتصــاد: 
اتــاق  بهــره وری  و  نــوآوری  تحــول،  کمیســیون 
بازرگانــی تهــران، بیــش  از ۷۰ درصــد ترافیــک 
اینترنت کشــور فیلتر شــده و این درحالی اســت 
کــه دولــت چهاردهــم مــردم را بــه صبــر دعــوت 
می کننــد، اما صبر تا کــی؟ ضمن اینکه به دنبال 
حرف درمانی نیز نیستیم و در شرایطی که اعتماد 
مردم خدشــه دار شده ادامه فیلترینگ حتی یک 

روز دیگر اشتباه است.
رضــا قربانــی، در گفت وگو با ایلنا، از لزوم 
رفع هر چه سریع تر فیلترینگ در اینترنت کشور 
گفت و توضیح داد: مطالبه  عمومی که از دولت 
در مورد اینترنت وجود دارد رفع اختلالات است، 
اختلالاتــی کــه متقاضیان یک اینترنــت پایدار در 
کشــور را دچار مشــکل کرده و از جمله این افراد 
می تــوان بــه گیِمرها اشــاره کــرد، ایــن اختلالات 
برآمــده از فیلترینگ گســترده در اینترنت اســت 
تــا جایــی که اکنون بیش تــر از ۷۰ درصد ترافیک 
اینترنــت کشــور فیلتــر شــده و بــه عبــارت دیگــر 
پیام رســان ها و برنامه هایــی کــه ایــن میــزان از 
ترافیــک را بــه خــود اختصــاص می دهنــد فیلتــر 
هســتند و جالــب آنکه پــس از فیلترینــگ نیز از 
همین میــزان ترافیک برخــوردار بوده اند درحالی 

کــه دسترســی به آنها مشــکل شــده اســت. این 
اشکال، مطالبه عمومی را برای دسترسی آزاد به 
خدماتــی کــه تا این میــزان از ترافیــک را به خود 
اختصــاص داده انــد ایجاد کــرده درحالــی که این 
مطالبه عمومی امروز در کشور ما به یک تخلف 

تبدیل شده است.
وی افــزود: فیلترینــگ در ایــران فراینــد 
قانونــی دارد و انتظــار مــی رود کارگــروه تعییــن 
مصادیــق محتــوای مجرمانــه کــه شــش نفــر از 
می دهنــد  تشــکیل  دولتی هــا  را  آن  اعضــای 
ایــن موضــوع را بررســی کننــد؛ وزیــر ارتباطات 
ارشــاد  و  وزیــر فرهنــگ  اطلاعــات،  فنــاوری  و 
اســلامی، وزیــر علــوم، تحقیقــات و فنــاوری، 
وزیــر آمــوزش و پــرورش، وزیــر دادگســتری و 
وزیر اطلاعات شــش عضو دولتــی این کارگروه 
هســتند و ظاهــر امــر این اســت که این شــش 
تن در راســتای سیاســت های دولــت چهاردهم 
بــا رفــع فیلترینــگ موافــق هســتند و بنابرایــن 
انتظــاری کــه از اعضــای دولتی وجــود دارد این 
اســت کــه ایــن شــش تــن شــماری از اعضــای 
غیردولتــی را نیــز اقنــاع و آنها را بــا خود همراه 
دادســتان کل  کننــد؛ شــش عضــو غیردولتــی 
کشــور، رئیس ســازمان صدا و ســیما، فرمانده 

کل انتظامی، یک کارشناس فناوری اطلاعات و 
ارتباطات به انتخاب کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس، یک نفر از نمایندگان عضو کمیســیون 
قضایــی و حقوقــی مجلــس و رئیــس ســازمان 

تبلیغات اسلامی هستند.
نائــب رئیس کمیســیون تحول، نــوآوری و 
بهــره وری اتــاق بازرگانــی تهران تصریح کــرد: به 
باور من رفع فیلترینگ ساده ترین کاری است که 
دولت چهاردهم می تواند انجام دهد و برای این 
کار با مسائل پیچیده ای همچون مذاکره با آمریکا 
و دیگر دولت های متخاصم مواجه نیســت بلکه 
یــک مســاله ملی اســت که البته حــل آن ممکن 
اســت دولت را با فشــار ازسوی گروه های داخلی 
رویــارو کند، گروه هایی که نتایج عملکرد آنها در 
ســال های گذشته در کشــور نمایان شده است. 
حتی در راستای گفته های این گروه ها برنامه ها 
و پیام رســان های داخلی هم در مواجهه با انواع 
خارجــی فیلترشــده ایجــاد شــد امــا پاســخگوی 
مطالبــه عمومــی نبود و فیلترینگ فقــط به ورود 
وی پی ان هایــی انجامیــد که مصرف ترافیک را دو 
برابــر و فضای اینترنت و ابزارها را آلوده می کند. 
بنا بر اینها مساله رفع فیلترینگ در کشور روشن 

و راهکار حل آن نیز واضح است.

به دنبال اعلام کاربران مبنی بر اتمام 
زودتــر از موعد بســته های اینترنتی، به تیم 
جدیــدی کــه در ســازمان تنظیــم مقــررات 
ارتباطات رادیویی مســتقر شــده ، ماموریت 
مشــخص داده شــده اســت تــا بــه بررســی 
میــزان مصــرف اینترنــت کاربــران و واقعــی 

بودن آن بپردازند.
بــه گزارش ایســنا، هزینه اســتفاده از 
اینترنــت پــس از فراگیــر شــدن آن در میان 
مردم همواره یکی از مسائل و دغدغه هایی 
اســت که از دیرباز مطرح می شود؛ در واقع 
احتمال کمتــر بودن حجم اینترنت دریافتی 
نســبت بــه حجــم خریــداری شــده یکــی از 
دغدغه های همیشــگی کاربران بســته های 
اینترنتی از گذشته تا به امروز بوده است.   

بررســی ها حاکــی از آن اســت کــه بــا 
روی کار آمدن نسل سوم و چهارم ارتباطی 
تعــداد کاربران اینترنت موبایــل به یک باره 
گســترش قابــل توجهــی پیدا کــرد و ضریب 
نفــوذ دسترســی از ایــن شــیوه بــه مراتــب 
بیشتر از قبل شده است. در این بین پایان 
در  اینترنــت  بســته های  زودهنــگام حجــم 
موارد متعدد گلایه برخی از کاربران اینترنت 

کشــور را به دنبال داشــته است که البته در 
این زمینه تأکیدهای مختلفی مبنی بر لزوم 
کســب آگاهــی مشــترکان از نحــوه مصــرف 

اینترنت انجام می شود.
به دلیل سهولت دسترسی، استقبال 
مــردم از اینترنــت همــراه نســبت بــه ســایر 
شــیوه ها بیشــتر بوده اســت اما  این شــیوه 
دسترســی در مــوارد متعــدد موجــب شــده 
مشترکان اپراتورهای تلفن همراه در برخی 
موارد از پایان زودهنگام بسته های اینترنت 

خود گلایه کنند. 
در همیــن رابطــه بررســی بســته های 
اینترنتی و رســیدگی به گلایه کاربران مبنی 
بــر اتمــام زودتــر از انتظــار آنهــا از جملــه 
اقداماتی اســت که در راســتای رسیدگی به 
دغدغــه بســیاری از کاربــران در دســتور کار 

سید ستار هاشمی قرار گرفته است.
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات  وزیــر 
اخیــرا درباره بررســی میزان مصــرف مردم و 
اینکــه عــده ای اعتقــاد دارند بســته ها زودتر 
از موعــد بــه اتمــام می رســد، توضیــح داده 
اســت: ایــن گزارش ها را از مــردم به صورت 
دریافــت  مــردم  نماینــدگان  و  مســتقیم 

کرده ایــم و بــر مبنای آن بــه تیم جدیدی که 
در سازمان تنظیم مقررات مستقر شده اند، 

دو ماموریت مشخص داده ایم.
وی افــزود: اول بررســی میزان مصرف 
اینترنــت و واقعــی بــودن آن اســت که باید 
به پایش جدی منجر شــود. ماموریت دیگر 
هم بحث های مربوط به پوشــش و کیفیت 
اینترنت در روستاهاست. گزارش های اولیه 
اســتخراج شــده و امیدواریــم در بــازه زمانی 
بــا حضــور  کوتاه مــدت نشســت رســانه ای 

رسانه ها باشیم. 
بــا وجــود اینکه ایــن موضوع در ســال 
های گذشــته نیز مطرح  شــده بــود بارها از 
ســوی مســئولان در آن زمــان تأکیــد شــده 
بود تمام امور اپراتورها به شــکل هوشــمند 
صورت می گیرد و به شکل دستی نیست تا 
امکانی وجود داشــته باشــد تا حجم مصرف 

مشترک تغییر کند.
بــه اعتقــاد مســئولان و کارشناســان 
آنچه باعث پایان زودهنگام حجم بسته های 
اینترنــت می شــود، اســتفاده مشــترکان از 
فایل های ویدئویی اســت که حجم اینترنت 

را با سرعتی بسیار بالا به پایان می رساند.

نائب رئیس کمیسیون تحول، نوآوری و بهره وری اتاق بازرگانی تهران: 

فیلترینگ با حرف درمانی رفع نمی شود
بررسی گلایه کاربران درباره اتمام زودهنگام 

بسته های اینترنت
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دستفروشی بی پنجه !

در سایت روزنامه بخوانید:


